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Protokół Nr LXXVI/2022 

Protokół z LXXVI zwyczajnej sesji Rady Miejskiej w Tarnowie, która odbyła się 24 listopada 

2022 r. w Sali Lustrzanej przy ul. Wałowej 10 w Tarnowie i trwała od godziny 906 do godziny 1422. 

W sesji wzięło udział 24 radnych Rady Miejskiej (lista obecności – zał. nr 1), Prezydent Miasta 

Roman Ciepiela, Zastępca Prezydenta Tadeusz Kwiatkowski, Zastępca Prezydenta Bogumiła 

Porębska, Zastępca Prezydenta Agnieszka Kawa, Sekretarz Miasta Tarnowa, Skarbnik Miasta 

Tarnowa, Koordynator Biura Radców Prawnych, dyrektorzy i pracownicy wydziałów Urzędu Miasta 

Tarnowa oraz miejskich jednostek organizacyjnych. Obrady były transmitowane na stronie 

tarnow.esesja.pl. 

 

Proponowany porządek obrad LXXVI zwyczajnej sesji Rady Miejskiej w Tarnowie w dniu  

24 listopada 2022 r. o godz. 900– zał. nr 2: 

1. Otwarcie obrad LXXVI zwyczajnej sesji Rady Miejskiej. 

2. Rozpatrzenie wniosków w sprawie zmiany porządku obrad. 

3. Przyjęcie protokołów z LXXIII zwyczajnej, LXXIV uroczystej oraz LXXV nadzwyczajnej 

sesji Rady Miejskiej. 

4. Zapytania i interpelacje radnych oraz oświadczenia i wolne wnioski. 

5. Przyjęcie Programu współpracy Gminy Miasta Tarnowa z organizacjami 

pozarządowymi oraz podmiotami wymienionymi w art. 3 ust. 3 ustawy o działalności 

pożytku publicznego i o wolontariacie na 2023 r. – podjęcie uchwały. 

6. Zmiana uchwały w sprawie Regulaminu Wynagradzania Nauczycieli – podjęcie uchwały. 

7. Sprawozdanie z działalności Prezydenta w okresie międzysesyjnym. 

8. Odpowiedzi Prezydenta na zapytania i interpelacje radnych. 

9. Zamknięcie obrad LXXVI zwyczajnej sesji Rady Miejskiej. 

 

Ad. 1) Otwarcie obrad LXXVI zwyczajnej sesji Rady Miejskiej. 

Przewodniczący Jakub Kwaśny otworzył obrady LXXVI zwyczajnej sesji Rady Miejskiej  

o godzinie 906. Następnie powitał wszystkie osoby uczestniczące w obradach. 

Przewodniczący poprosił radnych o potwierdzenie quorum w programie eSesja. 

 

Ad. 2) Rozpatrzenie wniosków w sprawie zmiany porządku obrad. 

Do Kancelarii Rady Miejskiej w Tarnowie w dniu 16 listopada 2022 r. wpłynął wniosek Prezydenta 

Miasta Tarnowa z dnia 16 listopada 2022 r. (zał. nr 3) o poszerzenie porządku obrad o materiały:   

• [II] Zmiana uchwały w sprawie wieloletniej prognozy finansowej Gminy Miasta Tarnowa na lata 

2022-2037. 

• [III] Zmiana uchwały budżetowej Gminy Miasta Tarnowa na rok 2022. 

• [IV] Informacja na temat projektu budżetu Gminy Miasta Tarnowa na 2023 r. 

• [V] Zmiana uchwały w sprawie utworzenia Subregionalnego Centrum Wsparcia Opiekunów 

Nieformalnych Osób Niesamodzielnych oraz nadania mu statutu. 

• [VI] Ustalenie wysokości opłat z tytułu usług świadczonych przez Subregionalne Centrum 

Wsparcia Opiekunów Nieformalnych Osób Niesamodzielnych Bezpieczna Przystań w Tarnowie.  

• [VII] Zmiana uchwały w sprawie Gminnego Programu Rewitalizacji dla miasta Tarnowa na lata 

2017-2022. 

Poszerzenie porządku obrad o materiały [II] -[VII] nie wymagało głosowania Rady Miejskiej. Punkty 

II, III i IV zostały umieszczone kolejno w porządku obrad po punkcie [5] Przyjęcie Programu 

współpracy Gminy Miasta Tarnowa z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami 

wymienionymi w art. 3 ust. 3 ustawy o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie na  
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2023 r. – podjęcie uchwały. Punkty V, VI, VII zostały umieszczone kolejno w porządku obrad po 

punkcie [6] Zmiana uchwały w sprawie Regulaminu Wynagradzania Nauczycieli – podjęcie uchwały 

Do Kancelarii Rady Miejskiej w Tarnowie w dniu 16 listopada 2022 r. wpłynął wniosek Klubu 

Radnych Prawa i Sprawiedliwości w Radzie Miejskiej w Tarnowie z dnia 15 listopada 2022 r. (zał. 

nr 4) o poszerzenie porządku obrad o materiał [VIII] Ustanowienie roku 2023 w Tarnowie Rokiem 

Karola Olszewskiego i Zygmunta Wróblewskiego – podjęcie uchwały. Poszerzenie porządku obrad 

o materiał VIII nie wymagało głosowania Rady Miejskiej. Punkt VIII został umieszczony w porządku 

obrad po punkcie VII Zmiana uchwały w sprawie Gminnego Programu Rewitalizacji dla miasta 

Tarnowa na lata 2017-2022 - podjęcie uchwały. 

Głosowania Rady Miejskiej wymagało poszerzenie porządku obrad o materiał [I] Zmiana w składzie 

Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Rady Miejskiej w Tarnowie, który był inicjatywą 

Przewodniczącego Rady Miejskiej. 

Do Kancelarii Rady Miejskiej w Tarnowie w dniu 18 listopada 2022 r. wpłynął wniosek Prezydenta 

Miasta Tarnowa z dnia 18 listopada 2022 r. (zał. nr 5) o poszerzenie porządku obrad o materiały:   

• [IX] Podatek od nieruchomości na terenie Gminy Miasta Tarnowa. 

• [X] Zmiana uchwały w sprawie wprowadzenia opłaty reklamowej na terenie Gminy Miasta 

Tarnowa. 

Poszerzenie porządku obrad o materiały [IX] i [X] wymagało głosowania Rady Miejskiej.    

Głosowania Rady Miejskiej wymagały również projekty uchwał, które są inicjatywą Komisji ds. 

Nazewnictwa Ulic i Placów Publicznych Rady Miejskiej w Tarnowie: 

• [XI] Uchylenie uchwały w sprawie nadania nazwy ulicy w mieście Tarnowie oraz nadanie nazwy 

ulicy w mieście Tarnowie – podjęcie uchwały. (ulica Haliny Poświatowskiej)  

•  [XII] Nadanie nazwy nieruchomości w mieście Tarnowie – podjęcie uchwały. (Skwer Ireny 

Sendlerowej) 

• [XIII] Nadanie nazwy nieruchomości w mieście Tarnowie – podjęcie uchwały. (Skwer Janiny 

Wałęgi-Filozof) 

 

Do Kancelarii Rady Miejskiej w Tarnowie wpłynął wniosek Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Rady 

Miejskiej w Tarnowie z dnia 18 listopada 2022 r. (zał. nr 6) o poszerzenie porządku obrad o materiały:   

• [XIV] Rozpatrzenie petycji dotyczącej podjęcia uchwały o wygaśnięciu mandatu Pana Jakuba 

Kwaśnego z powodu niezłożenia w terminach określonych w odrębnych przepisach oświadczenia 

o swoim stanie majątkowym. 

• [XV] Rozpatrzenia petycji dotyczącej rozpoczęcia prawem przewidzianych działań dotyczących 

rozważenia zasadności podjęcia uchwały o wygaśnięciu mandatu Pana Jakuba Kwaśnego z 

powodu domniemania podejrzenia utraty prawa wybieralności, w tym nieposiadania go w dniu 

wyborów. 

Poszerzenie porządku obrad o punkt [XVI] Postanowienie dotyczące zdalnego trybu obradowania 

Rady Miejskiej w Tarnowie, również wymagało głosowania Rady Miejskiej. Projekt uchwały był 

inicjatywą Przewodniczącego Rady Miejskiej. 

Do Kancelarii Rady Miejskiej w Tarnowie w dniu 18 listopada 2022 r. wpłynął wniosek Prezydenta 

Miasta Tarnowa z dnia 18 listopada 2022 r. (zał. nr 7) o poszerzenie porządku obrad o materiały:   

• [XVII] W sprawie aktualizacji założeń do planu zaopatrzenia Gminy Miasta Tarnowa w ciepło, 

energię elektryczną i paliwa gazowe na lata 2012 – 2030. 

• [XVIII] W sprawie Planu gospodarki niskoemisyjnej dla miasta Tarnowa na lata 2022 – 2030. 

Przewodniczący Rady Miejskiej w Tarnowie Jakub Kwaśny poinformował radnych, że aby punkty 

zostały wprowadzone do porządku obrad wymagane jest - zgodnie ze Statutem - liczba 13 radnych. 

Radny Marek Ciesielczyk złożył wniosek o poszerzenie porządku obrad o punkt [XIX] Debata na 

temat sytuacji instytucji kultury w Tarnowie po punkcie [4]. 

Innych wniosków w sprawie zmiany porządku obrad nie zgłoszono. 
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Przewodniczący Rady Miejskiej Jakub Kwaśny poinformował radnych, że po zakończeniu tego 

punktu zostanie ogłoszona przerwa związana z koniecznością zwołania posiedzeń komisji stałych i 

komisji doraźnych Rady Miejskiej w Tarnowie w celu przyjęcia trybu pracy i możliwości organizacji 

komisji w trybie zdalnym.   

• Głosowanie wniosku w sprawie poszerzenia porządku obrad o punkt [I] "Zmiana w składzie 

Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Rady Miejskiej w Tarnowie - podjęcie uchwały" - po punkcie 

[VIII] (inicjatywa Przewodniczącego Rady Miejskiej). 

  

Za poszerzeniem porządku obrad głosowało 11 radnych (Mirosław Biedroń, Marek Ciesielczyk, 

Józef Gancarz, Stanisław Klimek, Barbara Koprowska, Roman Korczak, Anna Krakowska, Adam 

Sajdak, Angelika Świtalska, Piotr Wójcik, Jolanta Żurowska), nikt nie był przeciw, wstrzymało się 

12 radnych (Grażyna Barwacz, Agnieszka Danielewicz, Piotr Górnikiewicz, Krzysztof Janas, 

Zbigniew Kajpus, Jakub Kwaśny, Krystyna Mierzejewska, Sebastian Stepek, Grzegorz Światłowski, 

Marian Wardzała, Tadeusz Żak, Tomasz Żmuda), 1 radny (Dawid Solak) był nieobecny podczas 

głosowania (brak potwierdzenia quorum w programie eSesja), 1 radna (Kinga Klepacka) była 

nieobecna na sesji. Porządek obrad nie został poszerzony.  
 

• Głosowanie wniosku w sprawie poszerzenia porządku obrad o punkt [IX] "Podatek od 

nieruchomości na terenie Gminy Miasta Tarnowa - podjęcie uchwały" - po punkcie [IV] (wniosek 

Prezydenta Miasta Tarnowa). 

 

Za poszerzeniem porządku obrad głosowało 12 radnych (Grażyna Barwacz, Agnieszka Danielewicz, 

Piotr Górnikiewicz, Krzysztof Janas, Zbigniew Kajpus, Jakub Kwaśny, Krystyna Mierzejewska, 

Sebastian Stepek, Grzegorz Światłowski, Marian Wardzała, Tadeusz Żak, Tomasz Żmuda), przeciw 

- 11 radnych (Mirosław Biedroń, Marek Ciesielczyk, Józef Gancarz, Stanisław Klimek, Barbara 

Koprowska, Roman Korczak, Anna Krakowska, Adam Sajdak, Angelika Świtalska, Piotr Wójcik, 

Jolanta Żurowska), nikt nie wstrzymał się od głosu, 1 radny (Dawid Solak) był nieobecny podczas 

głosowania (brak potwierdzenia quorum w programie eSesja), 1 radna (Kinga Klepacka) była 

nieobecna na sesji. Porządek obrad nie został poszerzony. 

 

• Głosowanie wniosku w sprawie poszerzenia porządku obrad o punkt [X] "Zmiana uchwały w 

sprawie wprowadzenia opłaty reklamowej na terenie Gminy Miasta Tarnowa - podjęcie uchwały" - 

po punkcie [IX] (wniosek Prezydenta Miasta Tarnowa).  

 

Za poszerzeniem porządku obrad głosowało 11 radnych (Grażyna Barwacz, Piotr Górnikiewicz, 

Krzysztof Janas, Zbigniew Kajpus, Jakub Kwaśny, Krystyna Mierzejewska, Sebastian Stepek, 

Grzegorz Światłowski, Marian Wardzała, Tadeusz Żak, Tomasz Żmuda), przeciw – 11 radnych 

(Mirosław Biedroń, Marek Ciesielczyk, Józef Gancarz, Stanisław Klimek, Barbara Koprowska, 

Roman Korczak, Anna Krakowska, Adam Sajdak, Angelika Świtalska, Piotr Wójcik, Jolanta 

Żurowska), wstrzymała się 1 radna (Agnieszka Danielewicz), 1 radny (Dawid Solak) był nieobecny 

podczas głosowania (brak potwierdzenia quorum w programie eSesja), 1 radna (Kinga Klepacka) 

była nieobecna na sesji. Porządek obrad nie został poszerzony. 

 

• Głosowanie wniosku w sprawie poszerzenia porządku obrad o punkt [XI] "Uchylenie uchwały w 

sprawie nadania nazwy ulicy w mieście Tarnowie oraz nadanie nazwy ulicy w mieście Tarnowie - 

podjęcie uchwały. (ulica Haliny Poświatowskiej)" - po punkcie [VIII] (inicjatywa Komisji ds. 

Nazewnictwa Ulic i Placów Publicznych). 

 

Za poszerzeniem porządku obrad głosowało 23 radnych (Grażyna Barwacz, Mirosław Biedroń, 

Marek Ciesielczyk, Agnieszka Danielewicz, Józef Gancarz, Piotr Górnikiewicz, Krzysztof Janas, 

Zbigniew Kajpus, Stanisław Klimek, Barbara Koprowska, Roman Korczak, Anna Krakowska, Jakub 

Kwaśny, Krystyna Mierzejewska, Adam Sajdak, Sebastian Stepek, Grzegorz Światłowski, Angelika 

Świtalska, Marian Wardzała, Piotr Wójcik, Tadeusz Żak, Tomasz Żmuda, Jolanta Żurowska), nikt 

nie był przeciw i nie wstrzymał się od głosu, 1 radny (Dawid Solak) był nieobecny podczas 
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głosowania (brak potwierdzenia quorum w programie eSesja), 1 radna (Kinga Klepacka) była 

nieobecna na sesji. Porządek obrad został poszerzony. 

 

• Głosowanie wniosku w sprawie poszerzenia porządku obrad o punkt [XII] "Nadanie nazwy 

nieruchomości w mieście Tarnowie - podjęcie uchwały. (Skwer Ireny Sendlerowej)" - po punkcie 

[XI] (inicjatywa Komisji ds. Nazewnictwa Ulic i Placów Publicznych).  

 

Za poszerzeniem porządku obrad głosowało 23 radnych (Grażyna Barwacz, Mirosław Biedroń, 

Marek Ciesielczyk, Agnieszka Danielewicz, Józef Gancarz, Piotr Górnikiewicz, Krzysztof Janas, 

Zbigniew Kajpus, Stanisław Klimek, Barbara Koprowska, Roman Korczak, Anna Krakowska, Jakub 

Kwaśny, Krystyna Mierzejewska, Adam Sajdak, Sebastian Stepek, Grzegorz Światłowski, Angelika 

Świtalska, Marian Wardzała, Piotr Wójcik, Tadeusz Żak, Tomasz Żmuda, Jolanta Żurowska), nikt 

nie był przeciw i nie wstrzymał się od głosu, 1 radny (Dawid Solak) był nieobecny podczas 

głosowania (brak potwierdzenia quorum w programie eSesja), 1 radna (Kinga Klepacka) była 

nieobecna na sesji. Porządek obrad został poszerzony. 

 

• Głosowanie wniosku w sprawie poszerzenia porządku obrad o punkt [XIII] "Nadanie nazwy 

nieruchomości w mieście Tarnowie - podjęcie uchwały. (Skwer Janiny Wałęgi-Filozof)" - po punkcie 

[XII] (inicjatywa Komisji ds. Nazewnictwa Ulic i Placów Publicznych).  

 

Za poszerzeniem porządku obrad głosowało 23 radnych (Grażyna Barwacz, Mirosław Biedroń, 

Marek Ciesielczyk, Agnieszka Danielewicz, Józef Gancarz, Piotr Górnikiewicz, Krzysztof Janas, 

Zbigniew Kajpus, Stanisław Klimek, Barbara Koprowska, Roman Korczak, Anna Krakowska, Jakub 

Kwaśny, Krystyna Mierzejewska, Adam Sajdak, Sebastian Stepek, Grzegorz Światłowski, Angelika 

Świtalska, Marian Wardzała, Piotr Wójcik, Tadeusz Żak, Tomasz Żmuda, Jolanta Żurowska), nikt 

nie był przeciw i nie wstrzymał się od głosu, 1 radny (Dawid Solak) był nieobecny podczas 

głosowania (brak potwierdzenia quorum w programie eSesja), 1 radna (Kinga Klepacka) była 

nieobecna na sesji. Porządek obrad został poszerzony. 

 

• Głosowanie wniosku w sprawie poszerzenia porządku obrad o punkt [XIV] "Rozpatrzenie petycji 

dotyczącej podjęcia uchwały o wygaśnięciu mandatu Pana Jakuba Kwaśnego z powodu niezłożenia 

w terminach określonych w odrębnych przepisach oświadczenia o swoim stanie majątkowym - 

podjęcie uchwały." - po punkcie [XIII] (wniosek Komisji Skarg, Wniosków i Petycji).  

 

Za poszerzeniem porządku obrad głosowało 22 radnych (Grażyna Barwacz, Mirosław Biedroń, 

Marek Ciesielczyk, Agnieszka Danielewicz, Józef Gancarz, Piotr Górnikiewicz, Krzysztof Janas, 

Stanisław Klimek, Barbara Koprowska, Roman Korczak, Anna Krakowska, Jakub Kwaśny, Krystyna 

Mierzejewska, Adam Sajdak, Sebastian Stepek, Grzegorz Światłowski, Angelika Świtalska, Marian 

Wardzała, Piotr Wójcik, Tadeusz Żak, Tomasz Żmuda, Jolanta Żurowska), nikt nie był przeciw, 

wstrzymał się 1 radny (Zbigniew Kajpus), 1 radny (Dawid Solak) był nieobecny podczas głosowania 

(brak potwierdzenia quorum w programie eSesja), 1 radna (Kinga Klepacka) była nieobecna na sesji. 

Porządek obrad został poszerzony. 

 

• Głosowanie wniosku w sprawie poszerzenia porządku obrad o punkt [XV] "Rozpatrzenie petycji 

dotyczącej rozpoczęcia prawem przewidzianych działań dotyczących rozważenia zasadności 

podjęcia uchwały o wygaśnięciu mandatu Pana Jakuba Kwaśnego z powodu domniemania 

podejrzenia utraty prawa wybieralności, w tym nieposiadania go w dniu wyborów - podjęcie 

uchwały." - po punkcie [XIV] (wniosek Komisji Skarg, Wniosków i Petycji).  

 

Za poszerzeniem porządku obrad głosowało 22 radnych (Grażyna Barwacz, Mirosław Biedroń, 

Marek Ciesielczyk, Agnieszka Danielewicz, Józef Gancarz, Piotr Górnikiewicz, Krzysztof Janas, 

Stanisław Klimek, Barbara Koprowska, Roman Korczak, Anna Krakowska, Jakub Kwaśny, Krystyna 

Mierzejewska, Adam Sajdak, Sebastian Stepek, Grzegorz Światłowski, Angelika Świtalska, Marian 

Wardzała, Piotr Wójcik, Tadeusz Żak, Tomasz Żmuda, Jolanta Żurowska), nikt nie był przeciw, 
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wstrzymał się 1 radny (Zbigniew Kajpus), 1 radny (Dawid Solak) był nieobecny podczas głosowania 

(brak potwierdzenia quorum w programie eSesja), 1 radna (Kinga Klepacka) była nieobecna na sesji. 

Porządek obrad został poszerzony. 

 

• Głosowanie wniosku w sprawie poszerzenia porządku obrad o punkt [XVI] "Postanowienie 

dotyczące zdalnego trybu obradowania Rady Miejskiej w Tarnowie - podjęcie uchwały." - po punkcie 

[XV] (inicjatywa Przewodniczącego Rady Miejskiej). 

  

Za poszerzeniem porządku obrad głosowało 23 radnych (Grażyna Barwacz, Mirosław Biedroń, 

Marek Ciesielczyk, Agnieszka Danielewicz, Józef Gancarz, Piotr Górnikiewicz, Krzysztof Janas, 

Zbigniew Kajpus, Stanisław Klimek, Barbara Koprowska, Roman Korczak, Anna Krakowska, Jakub 

Kwaśny, Krystyna Mierzejewska, Adam Sajdak, Sebastian Stepek, Grzegorz Światłowski, Angelika 

Świtalska, Marian Wardzała, Piotr Wójcik, Tadeusz Żak, Tomasz Żmuda, Jolanta Żurowska), nikt 

nie był przeciw i nie wstrzymał się od głosu, 1 radny (Dawid Solak) był nieobecny podczas 

głosowania (brak potwierdzenia quorum w programie eSesja), 1 radna (Kinga Klepacka) była 

nieobecna na sesji. Porządek obrad został poszerzony. 

 

• Głosowanie wniosku w sprawie poszerzenia porządku obrad o punkt [XVII] "Aktualizacja założeń 

do planu zaopatrzenia Gminy Miasta Tarnowa w ciepło, energię elektryczną i paliwa gazowe na lata 

2012 – 2030 - podjęcie uchwały." - po punkcie [XVI] (wniosek Prezydenta Miasta Tarnowa). 

  

Za poszerzeniem porządku obrad głosowało 23 radnych (Grażyna Barwacz, Mirosław Biedroń, 

Marek Ciesielczyk, Agnieszka Danielewicz, Józef Gancarz, Piotr Górnikiewicz, Krzysztof Janas, 

Zbigniew Kajpus, Stanisław Klimek, Barbara Koprowska, Roman Korczak, Anna Krakowska, Jakub 

Kwaśny, Krystyna Mierzejewska, Adam Sajdak, Sebastian Stepek, Grzegorz Światłowski, Angelika 

Świtalska, Marian Wardzała, Piotr Wójcik, Tadeusz Żak, Tomasz Żmuda, Jolanta Żurowska), nikt 

nie był przeciw i nie wstrzymał się od głosu, 1 radny (Dawid Solak) był nieobecny podczas 

głosowania (brak potwierdzenia quorum w programie eSesja), 1 radna (Kinga Klepacka) była 

nieobecna na sesji. Porządek obrad został poszerzony. 

 

• Głosowanie wniosku w sprawie poszerzenia porządku obrad o punkt [XVIII] "Uchwalenie 

Planu gospodarki niskoemisyjnej dla miasta Tarnowa na lata 2022 - 2030 - podjęcie uchwały." - po 

punkcie [XVII] (wniosek Prezydenta Miasta Tarnowa).  

 

Za poszerzeniem porządku obrad głosowało 23 radnych (Grażyna Barwacz, Mirosław Biedroń, 

Marek Ciesielczyk, Agnieszka Danielewicz, Józef Gancarz, Piotr Górnikiewicz, Krzysztof Janas, 

Zbigniew Kajpus, Stanisław Klimek, Barbara Koprowska, Roman Korczak, Anna Krakowska, Jakub 

Kwaśny, Krystyna Mierzejewska, Adam Sajdak, Sebastian Stepek, Grzegorz Światłowski, Angelika 

Świtalska, Marian Wardzała, Piotr Wójcik, Tadeusz Żak, Tomasz Żmuda, Jolanta Żurowska), nikt 

nie był przeciw i nie wstrzymał się od głosu, 1 radny (Dawid Solak) był nieobecny podczas 

głosowania (brak potwierdzenia quorum w programie eSesja), 1 radna (Kinga Klepacka) była 

nieobecna na sesji. Porządek obrad został poszerzony. 

 

• Głosowanie wniosku w sprawie poszerzenia porządku obrad punktu [XIX] „Debata na temat 

sytuacji instytucji kultury w Tarnowie” – po punkcie [4] (wniosek radnego Marka Ciesielczyka).  

Za poszerzeniem porządku obrad głosowało 21 radnych (Grażyna Barwacz, Mirosław Biedroń, 

Marek Ciesielczyk, Agnieszka Danielewicz, Piotr Górnikiewicz, Krzysztof Janas, Zbigniew Kajpus, 

Stanisław Klimek, Barbara Koprowska, Roman Korczak, Anna Krakowska, Jakub Kwaśny, Krystyna 

Mierzejewska, Adam Sajdak, Sebastian Stepek, Grzegorz Światłowski, Angelika Świtalska, Marian 

Wardzała, Piotr Wójcik, Tadeusz Żak, Tomasz Żmuda), przeciw 1 radny (Józef Gancarz), wstrzymała 

się 1 radna (Jolanta Żurowska), 1 radny (Dawid Solak) był nieobecny podczas głosowania (brak 

potwierdzenia quorum w programie eSesja), 1 radna (Kinga Klepacka) była nieobecna na sesji. 

Porządek obrad został poszerzony. 
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Przyjęty porządek obrad LXXVI zwyczajnej sesji Rady Miejskiej.  

1. Otwarcie obrad LXXVI zwyczajnej sesji Rady Miejskiej. 

2. Rozpatrzenie wniosków w sprawie zmiany porządku obrad. 

3. Przyjęcie protokołów z LXXIII zwyczajnej, LXXIV uroczystej oraz LXXV nadzwyczajnej 

sesji Rady Miejskiej. 

4. Zapytania i interpelacje radnych oraz oświadczenia i wolne wnioski. 

5. [XIX] Debata na temat instytucji kultury w Tarnowie. 

6. [5] Przyjęcie Programu współpracy Gminy Miasta Tarnowa z organizacjami pozarządowymi 

oraz podmiotami wymienionymi w art. 3 ust. 3 ustawy o działalności pożytku publicznego i 

o wolontariacie na 2023 r. – podjęcie uchwały. 

7. [II] Zmiana uchwały w sprawie wieloletniej prognozy finansowej Gminy Miasta Tarnowa na 

lata 2022-2037 – podjęcie uchwały. 

8. [III] Zmiana uchwały budżetowej Gminy Miasta Tarnowa na rok 2022 – podjęcie uchwały. 

9. [IV] Informacja na temat projektu budżetu Gminy Miasta Tarnowa na 2023 r. 

10. [6] Zmiana uchwały w sprawie Regulaminu Wynagradzania Nauczycieli – podjęcie uchwały. 

11. [V] Zmiana uchwały w sprawie utworzenia Subregionalnego Centrum Wsparcia Opiekunów 

Nieformalnych Osób Niesamodzielnych oraz nadania mu statutu – podjęcie uchwały. 

12. [VI] Ustalenie wysokości opłat z tytułu usług świadczonych przez Subregionalne Centrum 

Wsparcia Opiekunów Nieformalnych Osób Niesamodzielnych Bezpieczna Przystań w 

Tarnowie – podjęcie uchwały. 

13. [VII] Zmiana uchwały w sprawie Gminnego Programu Rewitalizacji dla miasta Tarnowa na 

lata 2017-2022 – podjęcie uchwały. 

14. [VIII] Ustanowienie roku 2023 w Tarnowie Rokiem Karola Olszewskiego i Zygmunta 

Wróblewskiego – podjęcie uchwały. 

15. [XI] Uchylenie uchwały w sprawie nadania nazwy ulicy w mieście Tarnowie oraz nadanie 

nazwy ulicy w mieście Tarnowie – podjęcie uchwały. (ulica Haliny Poświatowskiej)  

16. [XII] Nadanie nazwy nieruchomości w mieście Tarnowie – podjęcie uchwały. (Skwer Ireny 

Sendlerowej) 

17. [XIII] Nadanie nazwy nieruchomości w mieście Tarnowie – podjęcie uchwały. (Skwer Janiny 

Wałęgi-Filozof) 

18. [XIV] Rozpatrzenie petycji dotyczącej podjęcia uchwały o wygaśnięciu mandatu Pana Jakuba 

Kwaśnego z powodu niezłożenia w terminach określonych w odrębnych przepisach 

oświadczenia o swoim stanie majątkowym – podjęcie uchwały. 

19. [XV] Rozpatrzenia petycji dotyczącej rozpoczęcia prawem przewidzianych działań 

dotyczących rozważenia zasadności podjęcia uchwały o wygaśnięciu mandatu Pana Jakuba 

Kwaśnego z powodu domniemania podejrzenia utraty prawa wybieralności, w tym 

nieposiadania go w dniu wyborów – podjęcie uchwały. 

20. [XVI] Postanowienie dotyczące zdalnego trybu obradowania Rady Miejskiej w Tarnowie – 

podjęcie uchwały. 

21. [XVII] Aktualizacja założeń do planu zaopatrzenia Gminy Miasta Tarnowa w ciepło, energię 

elektryczną i paliwa gazowe na lata 2012 – 2030 – podjęcie uchwały. 

22. [XVIII] Uchwalenie Planu gospodarki niskoemisyjnej dla miasta Tarnowa na lata 2022 – 

2030 – podjęcie uchwały. 

23. [7] Sprawozdanie z działalności Prezydenta w okresie międzysesyjnym. 

24. Odpowiedzi Prezydenta na zapytania i interpelacje radnych. 

25. Zamknięcie obrad LXXVI zwyczajnej sesji Rady Miejskiej. 

 

Ad. 3) Przyjęcie protokołów z LXXIII zwyczajnej i LXXIV uroczystej oraz LXXV 

nadzwyczajnej sesji Rady Miejskiej. 
 

Zgodnie z § 45 Statutu Gminy Miasta Tarnowa:  

3. Protokół z sesji Rady jest wykładany do publicznego wglądu na 7 dni przed terminem kolejnej sesji.  
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4. Protokół z poprzedniej sesji jest przyjmowany na następnej sesji. Poprawki i uzupełnienia 

do protokołu powinny być wnoszone przez radnych nie później niż dzień przed sesją, 

na której następuje przyjęcie protokołu.  

 

Protokoły z LXXIII zwyczajnej, LXXIV uroczystej oraz LXXV nadzwyczajnej sesji Rady Miejskiej 

wyłożone były do wglądu w Kancelarii Rady Miejskiej oraz opublikowane w Biuletynie Informacji 

Publicznej Gminy Miasta Tarnowa w dniu 17 listopada 2022 r.  

Do Kancelarii Rady Miejskiej do 23 listopada 2022 r. nie wpłynęły żadne uwagi dotyczące treści 

protokołów. 

Rada Miejska przyjęła protokoły z LXXIII zwyczajnej, LXXIV uroczystej oraz LXXV 

nadzwyczajnej sesji Rady Miejskiej. 

 

Ad. 4)  Zapytania i interpelacje radnych oraz oświadczenia i wolne wnioski. 
 

Radny Adam Sajdak:  

1. W imieniu mieszkańców Mościc i kierowców poruszających się ulicą Szarych Szeregów zwrócił 

się z prośbą o postawienie znaku „zakaz zatrzymywania się i postoju” na łukach tej ulicy.  Radny 

poinformował, że bardzo często w tym miejscu parkują samochody stwarzając w ten sposób 

niebezpieczeństwo. W momencie omijania tych pojazdów nie widać samochodów 

nadjeżdżających z naprzeciwka. 

2. W związku z tym, że na ul. Księdza Stanisława Indyka uwidoczniły się w jezdni trzy dziury, które 

z każdym dniem się pogłębiają, radny zwrócił się z prośbą o interwencję odpowiednich służb i 

uzupełnienie tych ubytków.  

3. W imieniu Rady Osiedla „Strusina” podziękował za zamontowanie progu zwalniającego na  

ul. Mościckiego. Niestety po prawej stronie obok tego progu w trakcie opadów deszczu zbiera się 

woda tworząc dużą kałużę, która powoduje, że stojący i przechodzący tam ludzie są ochlapywani 

przez przejeżdżające samochody. Radny zwrócił się z prośbą o wykonanie udrożnienia przepływu 

tej wody do kratki ściekowej. 

Radny Zbigniew Kajpus w nawiązaniu do powszechnie znanej informacji o dwóch 

nierozstrzygniętych przetargach na dostawę energii elektrycznej dla Gminy Miasta Tarnowa i 

planowanym już kolejnym trzecim przetargu radny chce uzyskać odpowiedź na pytania:  

• Jakie są zagrożenia i jakie konsekwencje mogą spotkać GMT i mieszkańców w związku z 

tym, że nie ma firm, które by się zgłosiły jako dostawcy energii elektrycznej?  

• Czy grozi gminie black-out?  

• Czy jest to sytuacja, w której GMT będzie zmuszona do zakupu energii płacąc jeszcze drożej 

niż to tej pory?  

Radny poprosił o szerszą informację, ewentualnie dopuszczenia do debaty na ten temat. 

Radny Stanisław Klimek: Rada osiedla … abym mógł przedstawić Panu Prezydentowi niewykonane 

zadania w roku 2022, który już się zbliża do końca i pozwolę sobie przeczytać i złożę ten dokument 

(zał. nr 8), aby można było się ustosunkować do tego. 

1. Przebudowa ul. Orkana wraz z budową kanalizacji opadowej z odprowadzeniem do potoku 

Mrozówka. Jest w budżecie 250 tys. na 2022 rok  

2. Budowa chodnika przy ul. Wiadukt. Jest w budżecie 70 tys. zł na 2022 rok 

3. Przebudowa    przejścia dla pieszych w obszarze oddziaływania w km od 1+177 do 1+237 (w tym 

przejście dla pieszych w km 1+207 ul. Orkana) w miejscowości Tarnów, Miasto Tarnów 86 tys. 182 

zł 44 gr. 

4. Przebudowa przejścia dla pieszych w obszarze oddziaływania w km od 1+311 do 1+341 (w tym 

przejście dla pieszych w km 1+326 ul. Orkana) w miejscowości Tarnów, Miasto Tarnów 82 tys.  330 

zł 08 gr. 
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Środki przeznaczone w budżecie Rady Osiedla Rzędzin na 2022 rok. Zadania niewykonane: 

1. Osiedlowy plac rekreacji i integracji mieszkańców osiedla Rzędzin nr 5- weryfikacja pozytywna -

50 tys. zł. 

Naprawa ulicy Władysława Andersa, odbyły się rozmowy i obiecane było, że remont odbędzie się w 

miesiącu październiku a jest już listopad 2022. 

Kolejna sprawa dotyczy krwiodawców – żałuję, że nie ma tu Pana Przewodniczącego, bo była bardzo 

dobra inicjatywa o parkowaniu samochodów. Oni są tu z okolic Tarnowa oddają krew w Tarnowie. 

Jeden Pan mi zgłosił, że ma prawie 24 litry oddanej krwi i prosi nas radnych czybyśmy nie mogli 

podjąć uchwały dla, że jak ktoś oddał dużo krwi czy nie mogliby również mieć ulgi, bo ta krew też 

służy mieszkańcom Tarnowa a to nie jego wina, że mieszka w okolicach Tarnowa, ale służy 

mieszkańcom Tarnowa. I mówi, że dalej będzie tak czy owak oddawał krew, bo taką ma potrzebę 

serca. Ale jakby taką ulgę dostał to byłby bardzo szczęśliwy. 

Ulica Wałowa jak tak popatrzymy jest już bardzo dużo miejsc pustych. Nieraz się zdarza tak, że 

przywożą towar do sklepów… i ktoś powie, że powinien tak sobie obliczyć, żeby zdążyć – nie zawsze 

się da…. Myśmy z Panem Prezydentem Kwiatkowskim byli w Krakowie i wielu przyjechało na to 

spotkanie z opóźnieniem, bo był wypadek na autostradzie – są to losowe sprawy. Więc bym prosił 

Straż Miejską nieraz jakby ktoś dobre uzasadnienie miał, żeby życzliwym okiem popatrzono na tych, 

którzy przywożą towar, bo ci wszyscy którzy tu mieszkają, pracują, podatki płacą w mieście Tarnowie. 

To jest taka prośba do Straży Miejskiej. Oczywiście obowiązkiem jest czas do godziny 10- tej, nie ma 

uproś tak mówią przepisy, tak my uchwałę podjęliśmy. Ale prosili, że jeśli byłaby taka życzliwość w 

stosunku do nich. …   

Radny Marek Ciesielczyk: Koledzy z tej strony często protestują – zresztą słusznie – przeciwko 

niezgodnym z prawem reasumpcjom głosowania na Wiejskiej. Nie wiem, czy Państwo zauważyliście 

– wątpię – bo nikt nie zareagował, że będziemy mieli za parę dni sesję. Domyślacie się w jakiej 

sprawie? Dwa razy już nie przeszło to co Prezydent proponował. Raz podatki zostały odrzucone o ile 

pamiętam jednogłośnie a dzisiaj w ogóle nie zostały wprowadzone do porządku. Prezydent nie daje 

za wygraną i zwołał za 6 dni – tzn. nie zwołał, ale zaproponował, sesja musi być zwołana – sesję 

prawdopodobnie w tej sprawie. Czyli będzie głosował do oporu. Aż znajdzie jakiegoś trzynastego 

radnego, który się przyłączy do tego typu operacji. Dlatego to właściwie nie chce mi się protestować, 

bo to i tak nic nie daje. Państwo – patrzę na tą stronę – roztoczyliście parasol ochronny nad 

Prezydentem Ciepielą więc i tak w żaden sposób nie można wpływać na jego decyzje.  Więc robi co 

chce. To taka uwaga a propos tej zapowiedzi środowej sesji. 

Ale chciałem powiedzieć o czymś innym. Czym się różni Elbląg od Tarnowa. O Elblągu ostatnio jest 

dosyć głośno z wiadomych powodów. Ale nie z powodów – przynajmniej na razie – z powodu, o 

którym chcę powiedzieć. Elbląg jest porównywalnym miastem, ma sto kilkanaście tysięcy 

mieszkańców i także jest w trudnej sytuacji finansowej. Na tej słynnej liście Uniwersytetu 

Ekonomicznego we Wrocławiu zajmuje 42 miejsce. A jak pamiętacie Państwo Tarnów 63. Nawet 

Tarnów był chyba rok temu jeszcze niżej. Czyli sytuacja ekonomiczna jest porównywalna. Tu i tu nie 

jest ciekawie. A jakie są różnice? Różnice są takie, że radni tarnowscy i puki co mieszkańcy – mam 

nadzieję, że to się zmieni – akceptują taką sytuację, że miasto jest źle zarządzane. Natomiast 

mieszkańcy Elbląga się zbuntowali. Nie wiem, czy Państwo słyszeliście, trwa w tej chwili, rozpoczęty 

jest proces referendum w sprawie odwołania nie tylko prezydenta tylko całej Rady Miejskiej. Na 

początku stycznia będzie wiadome czy zbiorą podpisy. Z tego co słyszę mają szansę zebrać 

odpowiednią liczbę podpisów - bo to idzie tokiem zbierania podpisów. Rada Miejska także nie 

zdecydowała się na to podobnie jak u nas.  Jeżeli będzie zebrane te 9 tys. czy 10 tys. to referendum 

się odbędzie prawdopodobnie na wiosnę i zobaczymy jakie będzie rezultat. Nie wiem, czy Państwo 

pamiętacie, że kilka lat temu w Elblągu referendum się udało i odwołano prezydenta. To nie jest tak 

jak tutaj Państwo mówicie, koledzy z PiS-u, koleżanki, że to ma małe szanse. No jest to trudne do 

przeprowadzenia ze względu zarówno na liczbę podpisów jak i wysoki próg ważności referendum, 

ale jest możliwy. W związku z tym drodzy mieszkańcy Tarnowa, mój numer telefonu jest powszechnie 

dostępny i upoważniam Kancelarię Rady Miejskiej do udostępniania każdemu mojego numeru 

telefonu. Spróbujemy zrobić to referendum na wiosnę. Jeżeli nie znajdzie się odpowiednia liczba 
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osób, które zgłoszą się do zbierania podpisów – bo trzeba zebrać 9 tys. podpisów. Albo jeżeli 

zbierzemy podpisy a referendum będzie nieważne z powodu niskiej frekwencji, za niskiej frekwencji, 

nie niskiej, to wówczas - to jest dobra wiadomość dla Państwa – odpowiedzialność spada na 

mieszkańców Tarnowa. Skoro mieszkańcy Tarnowa, którzy w ponad 70% - w dwóch sondażach 

mediów tarnowskich - opowiedzieli się za tym, aby odwołać Prezydenta Ciepielę. No a jeżeli 

referendum się nie uda to będą wtedy odpowiedzialni sami za stan, który będzie trwał jeszcze ponad 

rok.  I tutaj odpowiedzialność ta z nas będzie ściągnięta – że tak powiem – i wówczas faktycznie 

będzie można powiedzieć, że to mieszkańcy tak zadecydowali. Bo jako demokraci – zakładam, że 

wszyscy na tej sali są demokratami, oprócz może mnie. Jestem w mniejszym stopniu demokratą, bo 

większość nie ma zawsze racji. No ale akceptuję zasadę demokracji. Jeżeli nie znajdzie się taka grupa 

osób, które będą chciały zbierać podpisy to nie będziemy przeprowadzać referendum. Jeżeli się nie 

uda, to się nie uda, to Prezydent Ciepiela będzie jeszcze półtora czy ponad rok.           

Radny Tadeusz Żak: 

1. W imieniu mieszkańców zwrócił się z prośbą o naprawę chodnika przy ul. Lwowskiej (pomiędzy 

sklepem Biedronka a blokiem nr 69). Na odcinku ok. 3 m są wystające płyty chodnikowe, które 

stwarzają niebezpieczeństwo dla osób poruszających się po nim. 

2. W związku z tym, że miał się odbyć remont chodnika na ul. Szpitalnej pomiędzy Mickiewicza a 

Skłodowskiej-Curie. Radny dopytuje o tą kwestię, ponieważ miał się on odbyć ok. 16 sierpnia 

2022 r. jest już koniec listopada a w dalszym ciągu nic nie zostało zrobione.  

3. Za Małopolską Wyższą Szkołą Ekonomiczną pomiędzy blokiem 21 a kamienicą 23 znajdują się 

bardzo zniszczone, skorodowane słupy, które stwarzają niebezpieczeństwo i grożą zawaleniem. 

Radny prosi o interwencję odpowiednich służb. 

4. W imieniu mieszkańców ul. Goslara oraz rodziców odprowadzających tam dzieci do przedszkola 

zwrócił się z prośbą o naprawę chodnika przy tej ulicy. Chodnik jest w bardzo złym stanie, są w 

nim dziury, w których zatrzymuje się woda.  

5. W imieniu mieszkańców ul. Starodąbrowskiej zgłosił bardzo zniszczony chodnik z wystającymi 

płytami pomiędzy ul. Gomoły a ul. Słoneczną (od ul. Mickiewicza po prawej stronie koło bloku 

11, 12, 13). Jest to chodnik, którym w dużej mierze uczęszczają dzieci do Szkoły Podstawowej 

nr 15. Rady zwrócił się z prośbą o remont tego chodnika. 

6. W imieniu mieszkańców Monte Cassino, którzy stracili Klub Seniora, a który miał siedzibę w 

bloku nr 8 na ul. Bitwy Pod Studziankami zwrócił się z prośbą by rozważyć możliwość stworzenia 

w tym miejscu podobnej instytucji, by mieszkańcy tamtych okolic nie musieli uczęszczać np. do 

Domu Kultury na Westerplatte. 

Radna Anna Krakowska: Panie przewodniczący czy zgodnie z przyjętymi przez nas założeniami 

mam do dyspozycji 3 min. czy 5 min? 

Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej Krzysztof Janas: 5 min., nie zmieniło się. 

Radna Anna Krakowska: Dziękuję bardzo. Zacznę górnolotnie. Od czego jest radny? Nie będę 

cytowała naszych obowiązków i praw, ale nie ulega wątpliwości, że radny jest przede wszystkim, by 

być reprezentantem mieszkańców i służyć mieszkańcom. Dlatego w moim wystąpieniu zacznę od 

spraw, które dotyczą bezpośrednio mieszkańców i które są absolutnie do wykonania i załatwienia bez 

specjalnie dużych nakładów finansowych, a potem pozwolę sobie na kilka dygresji szerszych, 

ogólniejszych.  

1. Radna zwróciła się z prośbą do Pana Prezydenta o informację, ile placówek handlowo-

usługowych zrezygnowało z prowadzenia działalności np. na ul. Wałowej oraz ul. Krakowskiej? 

2. W związku z wydłużeniem czasu płatnego parkowania na terenie miasta Tarnowa do godziny  

17-stej, radna zwróciła się z prośbą o oświetlenie i nagłośnienie tej informacji, ponieważ 

niedoinformowani mieszkańcy otrzymują mandaty. 

3. Zwróciła się do Pana Prezydenta z prośbą o informację jak jest wykorzystywany i czy w ogóle 

funkcjonuje fundusz pocovidowy w Tarnowie? Czy jest to fundusz zewnętrzny? Ministerialny? 

Czy to jest fundusz wygospodarowany przez nas? 

Kolejna sprawa. Szanowni Państwo z racji wieku ja już nie uprawiam sportu – a szkoda wielka. Nie 

jestem najsprawniejszą babcią Europy czy świata. Ale faktem jest, że jeżeli czytam uważnie budżet i 



 Protokół Nr LXXVI/2022 z sesji Rady Miejskiej w Tarnowie z 24 listopada 2022 r.  10 

na 2022 i na 2023 rok jestem przerażona spadkiem środków na kulturę fizyczną w Tarnowie, także w 

zakresie dotacji. A mamy w Tarnowie sportowe sukcesy. Ja już nie mówię o tym, że trwają 

przygotowania do Igrzysk Europejskich, które prawdę powiedziawszy budzą moje zmartwienie. Nie z 

racji wykonawstwa czy przyznanych środków, ale perspektywy po Igrzyskach Europejskich. Co to 

dalej będzie z tymi obiektami. To jest tylko dygresja. 

Będę kolejny raz wnioskowała o dopełnienie remontu przy ulicy Staffa. Taki wniosek złożę do Pana 

Przewodniczącego Rady Miejskiej i uzasadnię. 

Ale jest jeszcze jedna kwestia. Kieruje tę moją refleksję do Pani Prezydent Agnieszki Kawy. Tak się 

szczęśliwie składa, że w moim wieku już czasami jest okazja, żeby oglądać informacje medialne – 

nawet to nie są social media tylko informacje takie ogólnodostępne. Wczoraj powołano, czyli 23 

listopada 2022 roku Ogólnokrajowy Fundusz Odnowy Zabytków, na który państwo przeznacza 

ogromną kwotę. Pokazano przykłady działalności tego Ogólnokrajowego Funduszu Odnowy 

Zabytków już nie w ramach, które z województw, czy który z powiatów wystąpi o takie pieniądze. 

Tylko są to fundusze konkretne przewidywane na 3 najbliższe lata. Bardzo proszę o wystąpienie do 

ww. funduszu. Przypominam Ogólnokrajowego Funduszu Odnowy Zabytków o: 

Po pierwsze o renowację zabytkowego muru okalającego Stary Cmentarz w Tarnowie – dostałam 

dwukrotne zapewnienie, nigdy nie zrealizowane, że ta sprawa zostanie – przepraszam z kolokwializm 

– zostanie ruszona. To jest wstyd, żeby najstarsza nekropolia w Małopolsce miała takie ogrodzenie. 

To jest wizytówka naszego miasta? O którym słyszę, że jest jednym z najpiękniejszych 15 miast - wg 

CNN - miast o takiej liczbie mieszkańców. 

I druga sprawa. Wiem, że trwają perturbacje na linii co zrobić dalej z Muzeum Ofiar Hitlerowskich 

przy ul. Urszulińskiej 18. Wiem, że jest opracowany projekt zagospodarowania tego muzeum. Wiem, 

że miasto wydatkowało duże środki, bo 200 tys. na wykup kamienicy przy ulicy Urszulańskiej 18. 

Szanowny Panie Prezydencie, Szanowna Pani Prezydent. Wydaje się, że przyszła pora, żeby do 

wspomnianego wyżej Ogólnokrajowego Funduszu Odnowy Zabytków wystąpić o modernizację tej 

kamienicy i powstawanie tam muzeum Martyrologii Polaków w czasie II Wojny Światowej. Ja nie 

będę opowiadała rzeczy powszechnie znanych, że z Tarnowa wyruszył pierwszy transport do 

Auschwitz - to Państwo wszyscy po prostu wiecie.  I jeśli mamy taką możliwość to spróbujmy.  

Tak się też szczęśliwie złożyło, że wczoraj przeglądałam jakie środki zewnętrzne otrzymał Tarnów na 

przestrzeni dobrych kilku lat. Pozwolę sobie przypomnieć, że np. ten kompleks przy szkole muzycznej, 

pozwolę sobie przypomnieć, że rewitalizacja Parku Strzeleckiego. My otrzymujemy środki zewnętrzne 

i w związku z tym jest okazja do zdobycia kolejnych środków zewnętrznych. (pisemna interpelacja 

stanowi zał. nr 9) 

Radna Angelika Świtalska: Niestety dzisiejsze swoje wystąpienie muszę zacząć od smutnej 

konstatacji. A mianowicie takiej, że Pan Prezydent Ciepiela niestety – powiem brzydko – ma gdzieś 

nasze interpelacje nasze prośby, nasze wnioski. Symbolicznie tutaj rozrywam swoje szaty – bo nie 

chcę tutaj tego robić oczywiście. Podczas ostatniej sesji apelowałam do umysłu prezydenta, który 

zapowiadał swój rozbrat z polityką, żebyśmy zostawiali swoje poglądy polityczne przed Urzędem 

Miasta, żeby tego nawzajem nie mieszać. Okazuje się – w mojej ocenie – że znów Pan Prezydent mijał 

się z prawdą - powiem delikatnie. O co chodzi? Otóż ostatnio prosiłam, aby na stronach tarnow.pl, 

na stronach internetowych nie publikować informacji politycznej działalności organizacji, która się 

nazywa „Tak dla Polski”. Protestowałam wówczas przeciw promowaniu z publicznych pieniędzy, 

aby o takim charakterze informacje się nie pojawiały. No i co? I chyba przemyślana decyzja Pana 

Prezydenta tzn. prowokacja. Niemal 24 godziny przed sesją pojawił się taki apel ruchu politycznego 

„Tak dla Polski” dla samorządowców i ich samorządowej przyszłości, aby NIK zajęła się zaniżaniem 

przez  rząd dochodów samorządów. Panie Prezydencie Romanie Ciepielo nie idźcie tą drogą. Może 

od nowego roku zaczniecie transmitować wystąpienia Pana Tuska czy Pana Hołowni. Gdzie 

działacze już tego drugiego delikwenta – mówią zresztą, że mają swojego prezydenta w Tarnowie. 

Więc apeluję tutaj o opamiętanie. 

A teraz nie będę czytać wszystkich interpelacji – niektóre złożę po prostu na piśmie. Ale jedna z moich 

najważniejszych interpelacji to: 
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Zwracam się z prośbą o informację czy Prezydent Ciepiela czeka na śmierć mieszkańca, mieszkańców 

naszego miasta? Bo chyba dopiero ten tragiczny fakt skłoni go do decyzji o budowie chodnika na ul. 

Wolności i Niezawisłości oraz na ul. Pszennej. Ostatnio została tam potrącona kobieta. Policja 

oczywiście zbierała różne nagrana itd. tam w ogóle, żeby była jasność nie ma chodnika, nie ma nic, 

jest wąska droga. Przedszkolaki chodzą, są prowadzone. Ja mam zdjęcia, cały czas robię informację 

fotograficzną. To jest skandal! Przepraszam za uniesienie, ale to jest skandal, kobieta została już 

potrącona. Pan w swoim zwyczaju, okrągłymi słowami omija ten temat. Na co Pan czeka? Aż kolejne 

auta potrącą te dzieci? Naprawdę ja Państwu przedstawię – poproszę o rzutnik – i przedstawię te 

wszystkie zdjęcia jak ta sytuacja tam wygląda. Uważam, że to jest jedna z najbardziej palących rzeczy 

w mieście, żeby je natychmiast zrobić. Nie musi to być budowa, która będzie nas kosztować 2 mln - a 

o takiej kwocie słyszałam. Czy Tarnów pod rządami Prezydenta Ciepieli musi funkcjonować od 

przypadku do przypadku? Czyli od jednego wypadku do drugiego wypadku, który się może skończyć 

tragicznie. Czy musi tam dojść do tragedii? Wiem, że dużo wymagam, ale liczę na rozsądek Pana 

Prezydenta Ciepieli. W wyborach lansował się Pan jako rozsądny prezydent. I na koniec proszę Pana 

jeszcze raz w tej kwestii, żeby Pan był chociaż raz gospodarzem a nie politykiem. 

Druga moja interpelacja. Zwracam się z pilnym wnioskiem, aby doświetlić przejścia dla pieszych na 

al. Jana Pawła II oraz przeprowadzić swoisty nocny audyt przejść dla pieszych na terenie Tarnowa. 

Ostatnio na al. Jana Pawła II przed kilkoma przejściami dla pieszych, na których nie ma sygnalizacji 

świetlnej, zamontowano biało-czerwone słupki, co ma zmusić kierowców do zdjęcia nogi z gazu w 

tych miejscach. Na ile będzie to skuteczne nie wiem (mam duże wątpliwości co do tego rozwiązania) 

ale jedno wiem na pewno, koniecznie trzeba w tym rejonie doświetlić najbliższe okolice przejść dla 

pieszych. O ile sama ,,zebra" jest dostatecznie doświetlona, to już dojście do niej niekoniecznie. 

Byłam ostatnio świadkiem kilku gwałtownych reakcji kierowców, którzy gwałtownie hamowali, gdyż 

po zmroku nie dostrzegli zbliżających się do przejścia ubranych na ciemno osób. Szybciej będzie 

doświetlić okolice przejść niż czekać na efekty działań profilaktycznych skierowanych do 

mieszkańców miasta. Uprzejmie proszę odpowiednie służby o dogłębną analizę nocnego użytkowania 

zejść w innych częściach Tarnowa. (zał. nr 10)  

Radny Mirosław Biedroń: Dziękuję za możliwość zabrania głosu i możliwość zadania dwóch pytań. 

Takich dotyczących funkcjonowania bieżącego miasta, właściwie rozwiązań, które mogą być 

zrealizowane albo nie powinny być zrealizowane. Po pierwsze chciałem się zwrócić z interwencją i z 

wnioskiem, aby przy okazji, czy podczas remontu ulicy, który w tej chwili następuje, uwzględnić 

możliwość częściowego poszerzenia tej ulicy. Tam jest takie rozwiązanie w postaci bezpiecznika, czyli 

dodatkowego chodnika między trawnikiem a asfaltem, a jezdnią teraz to wszystko zostało ściągnięte 

jest idealna sytuacja, żeby nadlać trochę więcej asfaltu. W ten sposób otrzymać trochę szerszą ulicę 

i np. zastosować tam ścieżkę rowerową albo kontraruch. Wiem, że to pewnie będzie jeszcze wymagać 

analizy dendrologa i sprawdzenia na ile drzewa, które tam rosną pozwalają na takie rozwiązanie. 

Ale uważam, że to jest takie rozwiązanie, które powinno tam być zastosowane, jeśli tylko jest taka 

możliwość na ul. PCK. Bo byłoby to idealne rozwiązanie w przypadku wprowadzenia chociażby 

kontraruchu, żeby ten ruch rowerowy właśnie tamtędy również puścić albo ścieżkę rowerową. No tu 

tych rozwiązań może być kilka. Na pewno ten moment remontu w tej chwili jest takim momentem, 

kiedy właśnie coś takiego powinno być przeprowadzone       

I druga rzecz. Proszę o informację – ja rozumiem, że są jakieś szacunki - ile będzie kosztować 

wracająca sprawa przejścia podziemnego przy domie handlowym? W tej chwili wiem, że to przejście 

dla pieszych – takie są informacje prasowe – ma być wzbogacone o przycisk umożliwiający włączenie 

zielonego światła dla pieszych wtedy, kiedy pojawi się więcej tych pieszych. Natomiast z niepokojem 

przeczytałem informację, że miasto – pomimo problemów finansowych, o których słyszymy - nie 

rezygnuje z pomysłu wybudowania za wiele milionów złotych, przejścia podziemnego w tym miejscu. 

To jest rzecz – moim zdaniem – zupełnie niepotrzebna, która zaburzy funkcjonowanie tej przestrzeni. 

I ponieważ wg informacji tam mają być schody w tym przejściu podziemnym, spowoduje to potężne 

problemy dla osób tam przechodzących, a to jest ścisłe centrum Tarnowa. Więc proszę o informację 

jakie koszty są przewidywane, jeśli chodzi o to przejście podziemne? I czy rzeczywiście Państwo się 

z tego nie wycofują? Wydawało mi się, że te analizy i te wnioski również z mojej strony, ale i ze strony 

innych radnych skłoniły władze miasta do tego, aby tak drogą inwestycję skreślić z pomysłów. Mam 
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nadzieję, że temat jeszcze wróci no i że nie dojdzie do zrobienia czegoś od czego odchodzą wszystkie 

współczesne miasta. Przejścia podziemne to nie są rozwiązania, które w tej chwili są promowane i 

stosowane, bo wszystkie badania wskazują, że one zaburzają naturalne funkcjonowanie tych miejsc, 

zaburzają tkankę społeczną. Bardzo dziękuję.  

Radny Piotr Górnikiewicz: Ja mam pytanie dotyczące tej nadzwyczajnej sesji, którą przed chwilą 

zwołaliśmy. Kilkanaście milionów złotych być może trafi do budżetu miasta na następny rok. 

Chciałem zapytać, czy przewiduje Pan wzmocnienie tych dziedzin życia, które najbardziej są 

poturbowane, z tych pieniędzy, czyli kultury i sportu? Czy w jakikolwiek sposób te pieniądze będą 

tylko na załatanie dziury czy te pieniądze trafią też do instytucji kultury czy do klubów sportowych? 

Radna Agnieszka Danielewicz:  

1. Poprosiła o wskazanie terminu przystąpienia do zmiany studium uwarunkowań i kierunków 

zagospodarowania przestrzennego GMT.  

2. Poprosiła o harmonogram rzeczowo-finansowy przebudowy Szkoły Podstawowej nr 9.  

3. Poprosiła o informację jak miasto jest przygotowane do zimy 2022/2023.  

4. Zwróciła się z prośbą o uzupełnienie ubytków w nawierzchni ulic Jastruna, Chemicznej, Uroczej, 

Czajki, Braci Saków oraz Osiedla Legionów od wjazdu z Wojska Polskiego.  

5. Poprosiła również o doświetlenie przejść dla pieszych celem zwiększenia bezpieczeństwa. 

6. Ponadto zwróciła się z prośbą, jeśli jest to możliwe, by przy okazji obecnego remontu ulicy PCK 

poszerzyć ją o tzw. „drugi chodniczek”. 

Prezydent Miasta Roman Ciepiela: Ja również mam swój wniosek swoje postulaty. To nie są 

odpowiedzi dla Państwa one będą w stosownym czasie. Natomiast sprowokowany głosem Pani 

Angeliki Świtalskiej chcę wyrazić swój pogląd. System demokratyczny, który mamy w Polsce 

umożliwia wypowiadanie się w sprawach publicznych każdemu i apel o to, aby kneblować 

kogokolwiek jest spóźniony o 32 lata, bo to było w latach 80-tych. Dzisiaj, kiedy wolni obywatele, 

wolnego kraju wypowiadają się w sprawach również społecznych i politycznych, głos, żeby 

zakneblować kogokolwiek jest co najmniej archaiczny. „Tak dla Polski” - z dumą trzymam w klapie 

oznakę tego stowarzyszenia samorządowców – które skupia kilkudziesięciu, jeśli już nie kilkuset 

burmistrzów, prezydentów, starostów jest głosem JST, którym w bezprzykładny sposób są przez 

obecną władzę pozbawiane środków finansowych. Będziemy o tym dzisiaj jeszcze mówić 

wielokrotnie. M.in. stowarzyszenie „Tak dla Polski” upomniało się o pieniądze dla wszystkich 

jednostek samorządu terytorialnego. Przedwczoraj na konferencji prasowej w której uczestniczyłem, 

zapowiedzieliśmy wystąpienie do Prezesa Naczelnej Izby Kontroli o zbadanie prac rządu, który 

ograniczył o wiele miliardów złotych środki dla JST. Próba zablokowania takiego wystąpienia jest 

niedemokratyczna i myślę, że nawet bicie pięścią w blat nie pomoże. Trzeba się wstydzić takich 

wystąpień. Mam nadzieję, że NIK podejmie taką kontrolę i sprawdzi, jak to było, nie tylko w Tarnowie, 

ale również w Warszawie, we Wrocławiu, w Gdańsku, w Jastrzębiu Zdroju i we wszystkich miastach, 

które zostały ograbione. Przypomnę, że Tarnów stracił na tych regulacjach ostatnich trzech lat co 

najmniej 109 mln zł, mówię co najmniej, bo są to ostrożne wyliczenia. Związek Miast Polskich 

wyliczył, że może to być 115 mln zł. Więc chcę jasno oświadczyć. Nie zrezygnujemy z informowania 

mieszkańców Tarnowa o działaniach, które mają przeciwdziałać szkodliwej działalności rządu – 

przynajmniej pod obecnym kierownictwem.  

Natomiast już jako obrońca zieleni powiem coś innego niż Pani radna Danielewicz i Pan Mirosław 

Biedroń w sprawie likwidacji pasu zieleni przy ulicy PCK. To jest niedopuszczalne. Po pierwsze 

należałoby zrobić projekt rozbudowy tej drogi – dzisiaj jest tam prowadzony tylko remont. Można 

oczywiście rozważać kontraruch, to jest możliwe i poproszę drogowców, żeby rozważyli 

wprowadzenie takiego ruchu, ale likwidację trawnika, przy takiej uliczce, która jest typowo osiedlową 

drogą jest wg mnie bezzasadna.  
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Bardzo pilna rzecz, bo za oknem śnieg sypie więc pytanie o „akcje zima” jest oczywiste i aktualne. 

W Tarnowie mamy tak sprawę zorganizowaną, że w ramach „in house” MPGK świadczy miastu takie 

usługi jest w pełnej gotowości, ma odpowiedni zasób soli i środków do posypywania jak również 

sprzętu. A więc możecie być Państwo, wszyscy spokojni. Jeszcze dzisiaj, jeżeli te opady będą 

intensywne właściwy sprzęt będzie na ulicach. 

I dwa słowa o Elblągu. To miasto bardzo do siebie podobne co do ilości mieszkańców. Inicjatorem 

referendum odwołania Rady Elbląga jest Pan Stefan Rembelski. I parafrazując biskupa Józefa 

Życińskiego można powiedzieć każde miasto ma swojego Rembelkiego – Tarnów również. 

Radna Barbara Koprowska: Ja mam trzy takie króciutkie pytania. Pierwsze pytanie dotyczy działań 

Pana Prezydenta. Dużo słyszymy o deficycie budżetowym, Panie Prezydencie kilka razy zadawałam 

Panu to pytanie – nie uzyskałam odpowiedzi. Proszę o odpowiedź dzisiaj ewentualnie po sesji przy 

odpowiedziach i na piśmie.  Jakie działania oszczędnościowe Pan podjął i jaki wymiar finansowy te 

działania Pana przyniosły?      

Drugie pytanie dotyczy „Chmury edukacyjnej”. Rozmawialiśmy na Komisji ostatnio nt. „Chmury”, 

ale ja bardzo bym chciała taką kompleksową informację. Które szkoły realizują ten projekt? Które 

szkoły nie mogą realizować tego projektu ze względu na niedostosowanie budynków. I jeżeli byłaby 

konieczność zwrotu środków jakiego rzędu to będą środki. Ja wiem, że na Komisji Oświaty była o 

tym mowa, ale akurat ja miałam problemy techniczne. Wiem, że koleżanki mi tu mówiły, że o tym jest 

mowa i materiały też mam, natomiast chciałabym konkretne wyliczenia. Gdyby rzeczywiście doszło 

do tego, że musimy zwracać środki za ten projekt edukacyjny - czego byśmy nie chcieli – być może 

Państwo podjęli jakieś rozmowy na ten temat, żeby tych zwrotów nie było to byłoby bardzo dobrze.  

I trzeci problem Panie Prezydencie. Wracam już po raz kolejny do Domu Kultury na Westerplatte. 

Panie Prezydencie proszę jeszcze raz przemyśleć czy konieczne jest, żeby ten Dom Kultury był 

palcówką kultury? Tych placówek kultury mamy dużo. Problem jest tylko w tym żebyśmy je dobrze 

finansowali. Ja zwracam się do Pana Prezydenta, żeby zgodnie z tym jak brzmiała intencja mojego 

wniosku, była to palcówka związana z Pałacem Młodzieży. Żeby młodzież mogła korzystać, zresztą 

czy seniorowie, czy obywatele, mieszkańcy tych osiedli różnego wieku, żeby po prostu przenieść tam 

taką działalność edukacyjną. Natomiast nie będę się odnosić do tego, jakich sformułowań Pan 

Prezydent używał po spotkaniu z radą osiedla, dlaczego to nie może być placówka oświatowa. 

Natomiast bardzo proszę, bo myślę, niektórzy radni też uważają, że placówka oświatowa, która 

miałaby tam miejsce jako filia Pałacu Młodzieży byłoby to bardzo dobre rozwiązanie dla 

mieszkańców i dla młodzieży, która tam jest. Te osiedla tam powstają, bardzo dużo rodzin się tam 

wprowadza. Proszę o przemyślenie jeszcze raz, bo nie jest za późno.     

Radna Angelika Świtalska: Tu nie chodzi Panie Prezydencie o kneblowanie i nie będę nawet tego 

komentować. Zostawiam to bez komentarza. Po prostu się Pan w czepku urodził. A wie Pan, 

dlaczego? Dlatego, że jest Pan Prezydentem miasta Tarnowa właśnie w takim momencie, kiedy 

rządzi, rząd PiS. To jest Pana szczęście, że tak się to Panu udało. I to wszystko. Przepraszam też za 

mocne słowa, ale ja już mam dosyć tej obłudy i zakłamania. 

Radna Agnieszka Danielewicz: Panie Prezydencie możliwe, że Pan źle zrozumiał, bo chodziło nam 

o – a przynajmniej mnie chodziło o to, żeby usunąć ten drugi chodniczek. Jeśli to zagraża obok 

drzewom to oczywiście nie. Dlatego podkreśliłam, że jeśli to możliwe. I dlatego proszę o opinię. 

Bardzo dziękuję. I jeszcze bardzo proszę o wszystkie opinie na piśmie na moje wnioski. 

Radny Marek Ciesielczyk: Chciałem skorygować odpowiedź Pana Prezydenta. W Tarnowie jest 

ponad 70% „Rembelskich”. Dziękuję.   

Radny Stanisław Klimek: Przepraszam, ale w tamtych pytaniach zapomniałem dodać jeszcze jedno 

pytanie, bardzo ważne. Zgłosił się do mnie syn pani – ona ma przeszło 90 lat. O co chodzi? Chodzi o 

to, że jest uchwała Rady Miejskiej z 2004 roku, w której są bardzo niskie progi dochodowe, żeby 

otrzymać pomoc większą. Chodzi o opiekę, żeby ktoś z MOPS-u przyszedł, czy z innej instytucji do tej 

pani. On co może i rodzina pomaga, ale trzeba tam 24 godziny na dobę, jak przy takich starszych 

osobach. Jest ta uchwała z 2004 roku – jeszcze raz powtórzę – musimy ja odnaleźć i są tam niskie 

progi. Ja rozumiem, że jak podniesiemy próg dochodowy to pan Prezydent zada mi pytanie: a czy 
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będziesz głosował za podwyżką tego, tego tamtego? A czym człowiek starszy schorowany a rodzina 

też ma nieraz ciężkie warunki. Czy nie możemy ulżyć? Ja nie mówię żebyśmy wszystkim dawali, ale 

musimy się tu Panie Prezydencie zastanowić jak podnieść progi. Bo wiadomo, że poszły dochody i 

mieszkańcom i emerytury i renty. Ale to wszystko wiemy, ile kosztuje opieka nad schorowaną osobą 

– bo sam to maiłem w domu to wiem. Nie tylko tatę i mamę, ale i teściową. Wiem, ile to kosztuje, ale 

my się nie zwracaliśmy, dawaliśmy sobie radę. Są ludzie, którzy pracują i chcieliby taką pomoc 

otrzymać. I tu musimy się Panie Prezydencie – o to mogę powiedzieć, że bardzo proszę – pochylić się 

czy w tym roku czy w przyszłym, aby podnieść te progi to wszystko też zależy od Państwa radnych. 

Dlatego to nie jest dla mnie, bo u mnie już wszyscy poumierali którym nieśliśmy pomoc, ale są osoby, 

którym może warto pomóc. Osobom starszym.    

Przewodniczący Rady Miejskiej Jakub Kwaśny: Szanowny Panie Prezydencie w sprawach takich 

technicznych. Bardzo dziękuję za informację dotyczącą montażu słupków blokujących przy ulicy 

Sokoła na Strusinie. Cieszę się, że udało się znaleźć kompromisowe rozwiązanie z mieszkańcami i 

mam nadzieję, że problem nadmiernego parkowania na tej wąskiej ulicy zostanie zlikwidowany.  

Dziękuję bardzo również za odpowiedź w sprawie parkingu przy ul. Burtniczej. Bardzo proszę, aby 

ta inwestycja, która była przewidziana na rok 2022 została zrealizowana jednak w roku 2022. Jeżeli 

to jest niemożliwe z przyczyn obiektywnych prosiłbym, aby ta inwestycja w naturalny sposób przeszła 

na rok kolejny. 

Panie Prezydencie jeszcze w kwestiach związanych z kryzysem energetycznym – mówiąc tak 

najogólniej. Bardzo bym prosił już pisemnie o taką informację na temat wdrażania tego programu 

oszczędnościowego, czy oszczędzania energii w mieście Tarnowie, czy instytucjach podległych GMT. 

Pewne działania zostały zapowiedziane, chciałbym poprosić Pana Prezydenta o informację na temat 

sposobu weryfikacji czy wdrażania tych metod oszczędnościowych w poszczególnych placówkach. 

Również w zakresie oświetlenia ulicznego Pamięta Pan Prezydent kiedyś braliśmy udział w spotkaniu 

z przedstawicielami firmy Tauron na temat wymiany tych oświetleń. Jeżeli nie byłby to problem, 

podejrzewam, że tego typu statystyki są w dokumentacji UMT, aby Pan Prezydent przedstawił mi w 

tej odpowiedzi informację na temat liczby opraw oświetleniowych w oświetleniu ulicznym, które są 

w gestii miasta z podziałem na te, które są energooszczędne tzn. ledowe lub inne o niskim zużyciu 

prądu i te które np. jeszcze nie są oprawami ze źródłem światłą energooszczędnym. Też była taka 

informacja, że miasto planuje dokonać wymiany tych opraw oraz o informację o liczbie opraw, które 

są w gestii firmy Tauron wraz z informacją na temat finału tych rozmów. Jeżeli Pan Prezydent byłby 

również łaskaw do tej informacji dorzucić również informacje na temat tego, ile te oprawy, – bo to 

również w rachunkach powinno być – ile te oprawy zużywają faktycznie. Czy mamy te oprawy jeszcze 

sodowe, gdziekolwiek? Czy w tych oczywiście źródłach, które nie należą do GMT? I jakie są, czy były 

w poprzednim przetargu opłaty z tego tytułu? Również w zakresie konserwacji opraw, bo wiem 

skądinąd, że jeden znaczący koszt to energia a drugi znaczący koszt to konserwacja tych opraw, które 

nie są naszą własnością a za którą musimy płacić.  

I ostatnia rzecz tytułem uzupełnienia do tego punktu to, jeżeli to już będzie wiadome o wynikach 

przetargu na dostawę energii elektrycznej w roku przyszłym w porównaniu do roku bieżącego. 

Radna Krystyna Mierzejewska: Chciałam zapytać, jakie oszczędności Pan Prezydent planuje, jeśli 

chodzi o iluminację świetlną w czasie Świąt Bożego Narodzenia, Sylwestra? Bo tak słucham czasem 

w mediach, że nawet takie duże miasta Berlin, Paryż, Kraków no jednak wymieniają na bardzo 

energooszczędne, ledowe te światełka. Poza tym dużo mniej i są wyłączane w godzinach nocnych. 

Ostatnio też usłyszałam, że Kraków rezygnuje z koncert sylwestrowego. No, czyli wszystkie miasta 

szukają oszczędności w różnych dziedzinach. Nasz Tarnów był pięknie oświetlony rzeczywiście, ale 

myślę, że wielu mieszkańców znalazło się w trudnej sytuacji finansowej, jest im ciężko, może będą 

mieć skromne święta. Więc jeśli będzie troszkę mniej tych światełek to będzie to jakiś ukłon do 

mieszkańców naszego miasta.    

Radny Tadeusz Żak: Ja mam jedno pytanie, bo mówimy o oszczędności prądu w przyszłym roku. Ja 

zgłaszałem sesję wcześniej o obcięcie u mnie przy ul. Szpitalnej akacji. Okazuje się, że nie została 

obcięta. Jak przyjdzie wiosna to ta akacja zarasta, że musimy wszyscy od parteru do drugiego piętra 
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świecić światło w kuchni, czy nawet sąsiadka musi świecić światło w pokoju. Czy by się nie dało tam 

wsadzić jakiś niskich drzew a nie takie wysokie akacje, które sięgają 6, 7 metrów? 

Więcej głosów w dyskusji nie było. 

 

Ad. 5) [XIX] Debata na temat sytuacji instytucji kultury w Tarnowie. 

Radny Marek Ciesielczyk: Projekt budżetu Państwo widzieliście. Dowiedzieliśmy się parę dni temu 

na spotkaniu - bardzo ciekawym zresztą – w siedzibie BWA w parku. Dowiedzieliśmy się dużo 

szczegółów na temat sytuacji, która zresztą Komisja Kultury już zna od dłuższego czasu. 

Mieszkańcom należy się wyjaśnienie, że instytucje kultury tak dosyć nieśmiało domagają się, czy 

oczekują, zwiększenia swoich finansów. Nie dlatego, że chciały zakupić nowe Iphony tylko po to, żeby 

móc w ogóle egzystować. Sytuacja finansowa tych instytucji naprawdę jest bardzo ciężka i z 

doświadczeń - mogą to chyba również potwierdzić inne członkinie Komisji Kultury – z doświadczeń 

naszych wynika, że dyrektorzy tarnowskich instytucji kultury nigdy nie oczekiwali czegoś co mogłoby 

być jakimś ekscesem finansowym. Zawsze byli wielkimi realistami i brali pod uwagę sytuację ogólną 

budżetu miasta. W tej chwili oczekują na zwiększenie budżetu w sumie na te cztery instytucje nieco 

ponad 2 mln. I w związku z tym chciałem Państwu coś zaprezentować - zwłaszcza mieszkańcom – 

żebyście Państwo mieli taki przykład obrazowy jak to wygląda. To jest 200 zł. Tu jest pięć dwusetek, 

to jest 1 tys. zł. Budżet Tarnowa wynosi tak z grubsza dla uproszczenia powiedzmy miliard, czyli to 

jest tysiąc milionów. Jeden i dziewięć zer. Przyjmijmy, że to jest tysiąc. Właśnie ten tysiąc milionów. 

Natomiast potrzeby tych wszystkich instytucji kultury wynoszą 2 mln – mniej więcej 2 mln – to jest 

dwa złote. I mamy tutaj 2 zł a tu mamy 1 tys. zł, czyli 2 mln i tysiąc milionów. Gdyby ktoś z Państwa 

spotkał się z taką prośbą, ktoś naprawdę w potrzebie był i mielibyście 1 tys. zł i on prosił o 2 zł na 

bułkę np. to myślę, że zdecydowana większość osób by te 2 zł dała – dysponując 1 tys. zł. Prawda? 

Ale nie Prezydent Ciepiela. Prezydent Ciepiela zaproponował taki budżet, gdzie te 2 zł wobec 1 tys. 

zł to jest dla niego wielki problem. Mało tego, ja znając Prezydenta Ciepielę od lat to podejrzewam, 

że wykorzystuje tą sytuację, albo sam wykreował taką sytuację, że brakuje tych nieszczęsnych 2 mln 

po to, żeby mieć możliwość nacisku. Nie chcę używać słowa szantaż, bo ono może jest za mocne. Ale 

możliwość nacisku na niektórych radnych, przynajmniej na 13, na których będzie liczył zapewne za 

parę dni, żeby doprowadzić do podwyżki niektórych danin. Tak jak np. podatki. Ale to nic nie da. 

Oczywiście, że jako argument może to być skuteczne. Natomiast niektórzy radni – z czego się bardzo 

ucieszyłem – podejrzewają, - podobnie zresztą jak ja - że gdyby nawet doszło do podwyżki podatków 

czy jakiś innych opłat to niewiele zmieni w sytuacji Tarnowa. Co więcej to będą pieniądze, które 

Prezydent Ciepiela przeznaczy - jak już bywało w przeszłości - dla wszystkich swoich znajomych i 

krewnych królika. Czyli dla kontynuowania swojej nieracjonalnej polityki personalnej oraz polityki 

propagandowej. Nie mam tu przy sobie – jeszcze powinienem zaprezentować – dwa pisemka, które 

Prezydent Ciepiela wydaje. Obydwa pisma mają charakter czysto propagandowy z tym się chyba 

wszyscy zgodzimy i one nie mają żadnego uzasadnienia, to nie ma racji bytu. I to jest kilkaset tysięcy 

złotych, czyli tyle ile potrzebują poszczególne instytucje kultury w Tarnowie. Przynajmniej by to 

starczyło na jedną czy tam dwie instytucje – same te pisemka. Tu siedzi czterech wiceprezydentów. 

Trzech z nich jest zupełnie niepotrzebnych - o czym ja mówię od lat właściwie i to jest następne 

kilkaset tysięcy. Jeżeli ktoś pyta: a skąd te pieniądze wziąć? Jeżeli coś jest niepotrzebne, to po co to 

utrzymywać. Po co wydawać to pismo? Po co utrzymywać ludzi? Co dziesiąty pracownik UM to jest 

dyrektor albo wicedyrektor. Wyobraźcie sobie – mówię to po raz kolejny – armię, w której co dziesiąty 

żołnierz to generał. Przecież to nie ma sensu. Jeden z wydziałów do niedawna – nie wiem czy to 

jeszcze aktualne – wydział, który powinien się nazywać „promocji” a nazywa się „komunikacji 

społecznej” miał 8 pracowników w tym 3 dyrektorów (1 dyrektor i 2 wicedyrektorów), przecież to jest 

jakaś paranoja personalna i to już funkcjonuje od wielu, wielu lat. Jeżeli więc rozmawiamy o 

pieniądzach na kulturę potrzebnych i naprawdę śmiesznych – w porównaniu z naszym budżetem – to 

naprawdę możecie Państwo znaleźć mnóstwo takich punktów w projekcie budżetu – zresztą zrobimy 

- mam nadzieję, że nie tylko członkowie Komisji Kultury – zaproponujemy przesunięcia tych 2 mln z 

groszami, tak żeby te instytucje mogły egzystować.  Bo to naprawdę Proszę Państwa jest sytuacja 

niesłychana. Ja od 30 lat nie słyszałem takiego wystąpienia jak wystąpienie Pani Dyrektor ds. 
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artystycznych Teatru – właśnie na tym wspomnianym spotkaniu i gdybyście wszyscy – bo tylko 13 

radnych słyszało to wystąpienie – gdybyście wszyscy usłyszeli tą Panią, to bylibyście na pewno 

przekonani, że oni naprawdę mają rację mówiąc, że sytuacja jest tragiczna. Pracownicy z wyższym 

wykształceniem i w instytucjach kultury zarabiają tyle ile sprzątaczki. No doprowadził Prezydent 

Ciepiela do sytuacji takiej ugandyjskiej bym powiedział albo plemienia Tutsi i Hutu. No nie możemy 

w ten sposób w środkowej Europie się zachowywać, zwłaszcza, że mamy ten miliard. Oczywiście ktoś 

może powiedzieć: no tak, ale oświata 50 % itd. To wszystko prawda tylko, że w sytuacjach 

kryzysowych pierwsze, co się robi to się zaciska pasa, tam gdzie można zacisnąć. A nie można 

zaciskać w taki sposób, który by powodował zniszczenie pożytecznych instytucji - bo chyba, co do 

tego się zgodzimy, że wszystkie te cztery instytucje, one naprawdę dużo dobrego zrobiły w ciągu 

ostatnich lat. Jakkolwiek ja prezentowałem różne koncepcje np. na temat teatru, ale jeżeli większość 

z radnych czy nawet mieszkańców, zgadza się, że takie instytucje powinny istnieć - i słusznie - to 

powinniśmy im zapewnić przynajmniej minimum, jakieś minimum. A Prezydent Ciepiela proponuje, 

żeby zejść poniżej tego minimum, poniżej kwoty, która jest naprawdę konieczna do funkcjonowania. 

A poza tym wyobraźcie sobie coś takiego. No przecież Polska nie jest oczywiście orłem, wyprzedza 

tylko pięć państw w UE, EFTA, jeżeli chodzi o wynagrodzenia netto. Ale nie jesteśmy znowu 

żebrakiem, żeby w taki sposób traktować ludzi. Żeby dawać minimalne wynagrodzenie ludziom, 

którzy studiowali przez wiele lat, którzy są specjalistami. No tak nie może być. I dlatego jak Państwo 

będziecie głosować za tym budżetem to moja propozycja jest taka, aby nie głosować za tym budżetem, 

jeżeli 2% tego budżetu nie będą stanowiły wydatki na kulturę. Co mniej więcej pokrywa się z tymi 

oczekiwaniami instytucji kultury, czyli tymi 2 mln z groszami. Chodzi o to abyśmy więcej o te 2 mln z 

groszami przeznaczyli. To naprawdę nie jest dużo. Dziękuję bardzo. 

 

Radna Anna Krakowska: Szanowni Państwo a zwłaszcza osoby, które zdecydowały się przybyć 

dzisiaj do Sali Lustrzanej i reprezentują różne instytucje kultury tego miasta. Wprawdzie radni zostali 

zaproszeni na spotkanie poświęcone sytuacji kultury tarnowskiej, ale nie wszyscy rzeczywiście 

przyszli. A Rada Miejska jest m.in. po to ażeby tarnowianie zainteresowani kulturą także mogli 

usłyszeć opinie, wnioski, propozycje związane z tarnowską kulturą.  

Najpierw zacznę nie od laudacji, bo nie o to chodzi, żebyśmy się zachwalili na śmierć, gdy chodzi o 

dokonania tarnowskiej kultury. Po pierwsze ja takich syntez nie przeprowadzałam, ale wydaje się, że 

jestem uczestniczką, biorczynią tego, co nazywamy kulturą. Nie wyobrażam sobie funkcjonowania, 

mojego życia bez tego rodzaju kontaktów. I wielokrotnie powtarzałam, że jeżeli by szukać wizytówki 

Tarnowa – pozwolicie Państwo, że ja nie będę posługiwała się frazesami funkcjonującymi w 

powszechnym obiegu. Nie będę cytowała opinii o Tarnowie o tych 15 miastach wskazanych przez 

CNN, jako najpiękniejsze. Ja nie mam żadnych wątpliwości, gdy chodzi o piękno Tarnowa i jego 

historię. Koniec z frazesami. Frazesy się kończą a zostaje szara rzeczywistość. Bo, o czym mówimy? 

O tym, że w warunkach takich, w jakich funkcjonujemy oferta kulturalna w Tarnowie jest na 

przyzwoitym poziomie, Szanowni Państwo, ale mówię o ofercie. O ofercie teatru, ofercie Miejskiej 

Biblioteki, TCK – ostatnio Pan Dyrektor powiedział, że będzie pełnił jakąś funkcję nadzorczą w 

stosunku do pięciu instytucji kultury. No zawrót głowy, musicie przyznać. Fenomenalny dyrektor, 

który w pięciu instytucjach będzie tę funkcję nadrzędną pełnił. Nie mówię tu o szczegółowych 

dokonaniach Biura Wystaw Artystycznych. Ja pozwolę sobie tylko przypomnieć, że to Biuro Wystaw 

Artystycznych nastawione jest na sztukę współczesną. Bywam na koncertach, bywam na wernisażach 

- także i tych, które organizuje nie nasza miejska instytucja, myślę tutaj o muzeach. Oferta zupełnie 

przyzwoita, ale tę ofertę muszą zrealizować przy pomocy określonych środków ludzie. Ja byłabym 

bardzo zainteresowana informacją na temat, ile osób pracuje w sektorze kultury wykonując te 

zadania. Oczywiście każda z instytucji może mi powiedzieć, ile osób zatrudnia, o zarobkach nie będę 

informacji powtarzała - Pan Marek Ciesielczyk, krótko je skomentował – one są na przeżycie i na nic 

więcej. My mówmy o tym co te instytucje kultury mogą dać miastu. Bez środków finansowych ta oferta 

kulturalna musi się kurczyć. Nie ma innego wyjścia. W każdym państwie, w każdym cywilizowanym 

miejscu kultura wymaga dotacji. No i proszę Państwa niecałe 2% to jest informacja, która pokazuje 

rozpaczliwą sytuację np. teatru, np. BWA. To nie jest w ogóle do zaakceptowania. Proszę Państwa 

my będziemy się tym co szczycimy – wizytówką Tranowa – będziemy tak postępować, że ludzie tam 
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pracujący powiedzą: dość, odchodzimy, nie chcemy, mamy tego naprawdę dość. Dzisiaj otrzymałam 

zaproszenie na cykliczny festiwal. Pani Prezydent Agnieszka Kawa jest inicjatorką tego festiwalu, 

chodzi o festiwal sztuki ArtFest. Warto przyjrzeć się ofercie. Przeczytać to w miarę dokładnie – mnie 

się już udało. Zwrócił moją uwagę tytuł: „Zabij to i wyjedź z miasta”. Proszę Państwa ja nie chcę 

tego powiedzieć, że jest to metafora, która w jakiejś mierze pełni funkcję symbolu, bo na pewno tak 

nie jest. Popatrzyłam też na to z jakich środków jest finansowany ten festiwal. Jakby na to nie 

popatrzeć, ze skromnych środków. Naprawdę ze skromnych środków. Stawiam więc pytanie, ile 

miasto musi przeznaczyć na kulturę, mimo, że nie jest to zapisane w zaplanowanym budżecie na 2023 

rok. A w tej chwili brakuje nam jak obliczyliśmy tu wszyscy na tym spotkaniu ok. 2 mln, żeby 

zakończyć 2022 rok. Spojrzałam na budżet na 2023 rok, Szanowni Państwo reprezentujący kulturę, 

proponowane jest zmniejszenie dotacji na kulturę w przyszłym roku. Zmniejszenie. Czyli to co wam 

brakuje będzie rosło. No brzmi to paradoksalnie brakuje-rosło, to jest pewna sprzeczność. Proszę nie 

liczyć na miasto. To na kogo trzeba liczyć? No na instytucje zewnętrzne. Na Ministerstwo Kultury i 

Dziedzictwa Narodowego, na jakieś granty, na łaskawy gest bogatego przedsiębiorcy. Tarnów z tym 

1,66% na Kulturę w budżecie to jest po prostu nędza. I ja proponuję, żeby dzisiaj się odnieść do 

sytuacji niedopuszczalnej, naprawdę niedopuszczalnej w taki sposób, że oddamy głos 

przedstawicielom środowiska kultury. Bo to co my mówimy to jedno. Bo my jesteśmy biorcami tego 

czy odbiorcami. A to jak funkcjonują ci ludzie, jak to jest możliwe, że ja dzwonię do teatru i mówię 

słuchajcie, kiedy będziecie grać Hamleta, bo nie byłam na premierze a chciałabym pójść, kupić bilet 

i naprawdę być, i słyszę: nie wiadomo, kiedy będziemy grać, bo nie mamy pieniędzy. No powiem 

szczerze, kuriozum. A równocześnie, żeby nie posądzać mnie o jakiś absolutny permisywizm, o 

absolutną negację. Proszę Państwa w Tarnowie mimo wszystko dzieją się rzeczy ciekawe. Panie 

Prezydencie ja jestem pewnie jedną z ostatnich osób, która by tutaj mówiła, że naprawdę dzieją się 

dobre rzeczy na rzecz Pana. Byłabym ślepa gdybym nie widziała, że otwarto Pasaż Odkryć, byłabym 

ślepa, ale otwarto. Byłabym ślepa gdybym nie widziała, że trwa remont tego przewidywanego 

Centrum Dialogu, ale z pieniędzy zewnętrznych, podobnie jak Pasaż Odkryć ze znacznych pieniędzy 

zewnętrznych. Proszę Państwa tu dzieją się rzeczy ciekawe np. w Muzeum Etnograficznym, ale to nie 

nasze…. Puenta. Puenta jest następująca. Nie możemy zgodzić się na zmniejszenie środków na 

kulturę w 2023 roku. Drogi wniosek. Musimy znaleźć środki jeszcze w tym roku to jest ok. 2 mln, żeby 

kultura mogła przeżyć. Po trzecie wsłuchajmy się, wsłuchajmy się w głos ludzi kultury. To, że mamy 

ilość wydarzeń wcale nie oznacza, że to jest jakość wydarzeń. Ilość rzadko przekłada się w jakość. 

Ostatnia dygresja. Z ogromnym smutkiem uczestniczyłam w dwóch wydarzeniach kulturalnych. 

Proszę Państwa jedno wydarzenie kulturalne organizowane przez Instytut Książki. Przyszło na 

spotkanie może 10 osób, a za tym szły duże dotacje, duże prezenty dla biblioteki. A już dla mnie był 

tragiczny udział tarnowian w imprezie na najwyższym poziomie muzycznym – myślę tutaj o Hali 

Gumniskiej były nagrywane dwie płyty Akademia Betowenowska – świetni wykonawcy – i nie ma 

tarnowian. To co jest z tą synchronizacją wydarzeń kulturalnych w Tarnowie? Jak instytucje kultury 

wszystkie współpracują, żeby tego rodzaju wydarzenie było nagłośnione? Proszę Państwa to był 

wstyd, po prostu wstyd dla Tarnowa. A mieliśmy do czynienia z kulturą najwyższego lotu. Ja poproszę 

o synchronizowanie działań kulturalnych na terenie Tarnowa. 

 

Radna Krystyna Mierzejewska: Nie miałam możliwości uczestniczenia tydzień temu w spotkaniu 

dotyczącym właśnie placówek kultury. Ale od początku tej kadencji jestem członkiem Komisji Kultury 

i znam te wszystkie problemy, także nie są mi one obce. I popieram zarówno stanowisko, które 

przedstawił Pan Przewodniczący naszej komisji – Pan Marek Ciesielczyk – jak i Anny Krakowskiej. 

Dołączam się do nich uważam, że muszą się znaleźć pieniądze. Będziemy zresztą wnioskować o 

zmiany w budżecie. No nie można mieć takich pięknych placówek, szczycić się, że mamy teatr a nie 

dać odpowiedniej ilości pieniędzy na te instytucje. Także znam sprawy kultury, ponieważ działam, 

wspieram te wszystkie cztery instytucje i będę głosować za tym, żeby te pieniądze się znalazły. Apeluję 

do Pana Prezydenta nie wiem, gdzie, proszę gdzieś zaoszczędzić – tutaj już powiedziałam iluminacja. 

Może inne jeszcze jakieś oszczędności a na placówki kultury przeznaczyć te minimalne, bo to są 

minimalne środki. To nie są środki jakieś wygórowane, zresztą moi przedmówcy o tym mówili. Także 

popieram i będę wspierać głosowaniem, przede wszystkim głosując za dofinansowaniem tych 

palcówek. Dziękuję.   
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Przewodniczący Rady Miejskiej Jakub Kwaśny: Szanowni Państwo też pozwolę sobie skorzystać z 

mównicy, ponieważ dla mnie osobiście temat jest niezwykle ważny – tak to jest jak się ma w domu, w 

rodzinie artystę. Kultura jest wtedy tym bliższa sercu.  

Panie Prezydencie, Szanowni Państwo zacznę od tego, że chciałem tutaj pokłonić się przed 

dyrektorami miejskich instytucji kultury, ponieważ przy – to już zostało powiedziane – przy tak 

skromnych - w porównaniu do całości wydatków budżetu miasta – środkach, funduszach mimo 

wszystko Tarnów kulturą stoi. Mam wrażenie takie deja vue, że już kiedyś z tej mównicy o tym 

mówiłem. Chciałem w tym momencie podziękować dyrektorom instytucji kultury, bo mawia się, że 

„tak krawiec kraje, jak mu materii staje”. Tej materii mało a mimo to uszyte szaty są całkiem 

przyzwoite, na dobrym poziomie. Mamy naprawdę czym się szczycić, jeżeli chodzi o miasto, jeżeli 

chodzi o kulturę, teatr, BWA – o którym głośno, niejednokrotnie nagradzane chociażby marką Radia 

Kraków - bibliotekę, TCK gdzie - jak Pan Dyrektor na tym spotkaniu mówił – jest róg obfitości, jeżeli 

chodzi o konkretne nowe działy, nowe przestrzenie, nowe miejsca. Ale na to wszystko – tu się zgadzam 

z moimi przedmówcami – potrzebne są środki. Nawet zauważę, że jak rzadko zgadzam się z radnym 

Ciesielczykiem, różniliśmy się - chociażby w kwestii likwidacji teatru i zamiany teatru na teatr 

impresaryjny, ale cieszę się, że Pan radny zmienił zdanie - tak teraz mówimy jednym głosem. Kultura 

w Tarnowie powinna otrzymać znacznie więcej i takim wyznacznikiem jest ten przelicznik wydatków 

na kulturę w stosunku do wydatków ogółem. Minimum, absolutne minimum to jest to 2%. Optimum 

to jest 3%. A są miasta, które wydają znacznie więcej. Szanowni Państwo ja tylko powiem, że 

chciałbym, proponuję z tego miejsca „okrągły stół” dla kultury. Spotkajmy się Panie Prezydencie, 

porozmawiajmy o przyszłości, o strategii rozwoju instytucji kultury miasta Tarnowa. O tym co, nie 

za rok, bo dzisiaj mam wrażenie, że żyjemy z roku na rok. Niestety nie sprzyja temu ta polityka 

wydatkowa i polityka dystrybuowania tych środków. Ja tu nie winię teraz Pana Prezydenta, bo 

warunki są niesprzyjające dla samorządów. Ale przed środową nadzwyczajną sesją Rady Miejskiej, 

Panie Prezydencie warto abyśmy my jako radni otrzymali informacje jakie są możliwości zmiany tych 

proponowanych zapisów budżetowych, jeżeli by doszło np. do zwiększenia dochodów miasta 

Tarnowa. Kiedyś Pan Prezydent proponował taką umowę społeczną w zakresie komunikacji 

miejskiej, że jeżeli radni podniosą podatki to moglibyśmy w Tarnowie wprowadzić bezpłatną 

komunikację miejska. Dzisiaj chyba taką umowę społeczną należałoby zaproponować w zakresie 

kultury i sportu. I o to bardzo serdecznie Pana Prezydenta proszę. Dziękuję. 

Radny Stanisław Klimek: Słuchając wielkich moich przedmówców z każdym zdaniem się zgadzam i 

myślę – jest nas tu 25 radnych na tej sali – nie ma chyba ani jednej osoby, która by się nie podpisała 

pod tym, że kulturze trzeba jak najwięcej dać pieniędzy. Bez kultury człowiek jest bardzo ograniczony. 

I chylę czoła przed dyrektorami tych instytucji. Dlaczego? Dlatego, że pierwszy raz to instytucje 

prosiły radnych, żebyśmy się spotkali, Proszę Państwa a jestem kilka lat już radnym i tego jeszcze nie 

było. Bo zawsze jakoś wiązali koniec z końcem. Jak musi być źle, że nas poproszono abyśmy się 

spotkali wysłuchali ich, nie żali, ale konkretnych propozycji. I to mnie u nich uderzyło, z głową 

podniesioną do góry mówili co potrzeba i tym nas urzekli Panie Przewodniczący – bo Pan był też. A 

ja sobie przypominam, jeszcze wrócę do historii - jako amator historii. Dzisiaj Pani Wiceprezydent 

swego czasu była dyrektorem kultury i Pani Prezydent sobie przypomina – może nawet była na mnie 

troszkę, może nie zła – bo kobiety na mężczyzn nigdy nie są złe tylko miała do mnie inną mnie do 

mnie, jak mówiłem, że trzeba 3%, bo 2% przekroczyliśmy w 2004 i w późniejszych latach my nigdy o 

2% nigdy nie mówiliśmy. I nawet sama Pani Prezydent mówiła, że – wtedy Pani Dyrektor – że to jest 

mało na kulturę. No takie były czasy. Nieraz szukano zewnętrznych środków, aby zaspokoić do tych 

3% i mówią: Panie Klimek mamy 3%. Człowieka to cieszyło. Ja mówiłem a może więcej? Jak inne 

miasta też mają. Myślałem, że ta poprzeczka będzie szła do góry. Bo jak mówię człowiek bez kultury 

jest ogołocony. To musi być i dla dzieci, i dla młodzieży, i dla dorosłych nie wspomnę już o emerytach, 

którzy też potrzebują gdzieś wyjść, zobaczyć. I jeszcze jedno powiem co mnie bardzo urzekło. Moi 

prezesi ze Stowarzyszenia Rodzin Katolickich z okolic Grybowa, proszę Państwa przyjeżdżali i 

dzwonili do mnie: byliśmy w teatrze tarnowskim na pięknej sztuce. Jaki macie cudowny teatr. 

Szanowni Państwo byłem dumny z tego, że tak pięknie mówią ludzie z zewnątrz, którzy przyjeżdżają 

i oglądają sztukę. I mówią: jak będzie coś następnego ciekawego…Jestem z tego dumny, że w 

Tarnowie też dobre rzeczy się dzieją, ale dzięki dyrektorom. I nasi kochani dyrektorzy wymienili nam 
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co tam potrzeba. Np. ten sufit w miejscu, gdzie byliśmy przeraża, że jest przeciek dachu. No trzeba to 

zrobić, bo nowy obiekt 10 letni, jeżeli dziś nie naprawimy jednej części to później trzeba będzie wydać 

większe pieniądze, aby naprawić i te koszta ponieść. Zawsze mówią, jak masz coś małego, zrób to 

żebyś nie musiał większych kosztów ponosić. Panie Prezydencie wierzę, że Pan też jest za kulturą. 

Oczywiście Pan nam tu, 25 radnym powie: skąd wziąć pieniądze na to? Ale Pan jest tu włodarzem, 

nie radni. Pan musi szukać w budżecie razem z Panem Skarbnikiem. A Państwu dyrektorom z całego 

serca dziękuję za to piękne zaangażowanie. Jeżeli ludzie się spotykają, rozmawiają – bardzo dobrze 

Pan Przewodniczący powiedział, aby była taka dyskusja, takie spotkanie – jeżeli rozmawiają ze sobą 

jedni od drugich mogą wiele się dowiedzieć dobrych rzeczy i wskazać dobre miejsca, gdzie można 

pomóc, by ta kultura – nie tylko w Tarnowie – świeciła, ale nawet w naszym byłym województwie. 

Tak jak mówię z różnych stron do Tarnowa przyjeżdżają. Ludzie potrzebują sztuki, odpoczynku przy 

tym. Więc wszystko zróbmy Państwo radni, Panie Prezydencie, Panie Przewodniczący, aby to się 

nam udało. Dziękuję. 

Radna Agnieszka Danielewicz: Bardzo smutna sytuacja, chyba dotarliśmy do takiego punktu 

krytycznego. 1,6% budżetu wydawane na kulturę. A przecież przez kulturę my jako miasto powinniśmy 

utrzymywać więź z mieszkańcami. Natomiast teraz chyba ją „zwijamy” z roku na rok jest 

przeznaczany mniejszy procent budżetu. Dążmy teraz do tego, Szanowany Panie Prezydencie, żeby 

przynajmniej dotrzeć do 2%, jak inne miasta mają 3%, 4% niektóre nawet 5%. Jeśli słyszę, że teatr 

nie ma na rzutnik, bo się popsuł – oczywiście w jakimś tam sensie funkcjonuje, natomiast nie można 

go użytkować a biblioteka nie ma na zakup nowości wydawniczych, w BWA przecieka dach. 

Naprawdę bardzo proszę o zwiększenie wydatków do 2% przynajmniej teraz. Być może rzeczywiście 

ten „okrągły stół” o którym Pan Przewodniczący mówi - sprawdziłby się.  

Radny Tadeusz Żak: Ja też w tej sprawie. Zróbmy coś, żeby było więcej pieniędzy na teatr, na 

kulturę, na Bibliotekę Miejską czy na inne sprawy. Bo naprawdę w Tarnowie nic się ciekawego nie 

dzieje jest raczej coraz gorzej. Mam doświadczenia z różnymi ekipami. Nawet byli zainteresowani, 

ponad 4 lata temu ekipa z Bydgoszczy tzw. Czarny karzeł, który kręci filmy chciał przyjechać do 

Tarnowa – zacząłem rozmowy…widzę, że chyba do tego nie dojdzie. A mamy piękny Tarnów piękny 

teatr czy kino można by było ciekawe sztuki wystawiać – naprawdę Pan Dyrektor się stara. 

Chciałbym, żeby były większe pieniądze na teatr... Chodzę często na premiery, czy moja małżonka na 

wystawy i naprawdę się pięknie ten teatr prezentuje i  … tylko zróbmy żeby było więcej pieniędzy dla 

kultury i tarnowskiego teatru. 

Radny Zbigniew Kajpus: Szanowni Państwo z wystąpień w tej debacie ja z satysfakcją przyjmuję to, 

że wszyscy radni są w tej materii zgodni, że należy patrzeć na kulturę trochę w szerszej perspektywie 

i dostrzegać potrzeby, które obecnie w tych instytucjach działających na terenie naszego miasta się 

pojawiają. Szanowni Państwo ja miałem przyjemność pracy w Komisji Kultury poprzedniej kadencji 

i pamiętam spotkanie w TCK-u u Pana Dyrektora, który gościł naszą komisję i wtedy założyliśmy 

sobie taki ambitny plan, że będziemy dążyć do tego by w przyszłości te 3% budżetu, że byłoby to takie 

wspaniałe optimum, gdyby nam udało się wypracować taki mechanizm stały, kory mógłby 

funkcjonować. No niestety nie udało się, z przykrością mogę powiedzieć wtedy doprowadzić do takiej 

sytuacji. Ale jak widzę, że chęci są tutaj wszystkich Państwa ze wszystkich klubów radnych 

funkcjonujących w Radzie Miejskiej. Natomiast Szanowni radni jak wiecie dobrymi chęciami wiele 

się nie da wskórać. Trzeba też mieć narzędzia i coś zaproponować. Jak tą sytuację skutecznie 

rozwiązać. Bo ile słów tutaj mądrych powiemy to raczej one same z siebie tej sytuacji nie rozwiążą. 

Ja pokuszę się, Szanowni Państwo, gdyby była taka wola współpracy wszystkich klubów w Radzie 

Miejskiej na zaproponowanie takiego skutecznego rozwiązania, które by zwiększyło dochody GMT, z 

których można by było np. dowartościować te instytucje, które osobiście cenię i cenię pracę 

wszystkich ludzi, którzy są zaangażowani w te instytucje. I jeśli będzie taka wola również Państwa z 

Klubu PiS, żeby poprzeć to rozwiązanie to myślę, że można by było skutecznie rozwiązać ten problem. 

Otóż mieliśmy w propozycjach podjęcie uchwały o zwiększeniu wpływów do GMT chociażby z opłaty 

reklamowej. Skutkowałoby to zwiększeniem o 3 mln wpływów do budżetu GMT. Gdybyście Państwo 

byli tak uprzejmi poprzeć tą uchwałę i tym samym wyrazić swoją wolę wsparcia kultury. To myślę, że 

te 2 mln z tej opłaty można by było np. - gdyby Pan Prezydent i zarząd miasta zaakceptował – 

przeznaczyć na te jednostki kultury i zaspokoić te realne potrzeby, które dzisiaj się tam pojawiły. Więc 
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ja liczę na współpracę wszystkich klubów i ten „okrągły stół”, o którym Pan Przewodniczący 

powiedział, bo ile byśmy tu słów więcej powiedzieli bez zaproponowania konkretnych rozwiązań, nie 

uda nam się tego skutecznie rozwiązać w sposób taki, który realnie zwiększy środki na instytucje 

kultury. Mam też takie wrażenie trochę, że ten przekaz był tak sformułowany jakby ktoś miał worek z 

pieniędzmi i byłoby tam tych pieniędzy bardzo dużo i nie byłoby woli, żeby z tego worka zaczerpnąć 

i przekazać więcej instytucjom kultury. Otóż nie, Szanowni Państwo, Szanowni mieszkańcy, nie ma 

tych pieniędzy więcej, wręcz przeciwnie jest mniej niż w zeszłym roku i stąd po prostu są te trudności. 

Miałem okazję również na początku sesji zasygnalizować również, że za chwilę pojawi się problem, 

jeśli chodzi o zakup energii dla GMT, również dla instytucji kultury. Nie wiemy po prostu, ile 

będziemy płacić za prąd w przyszłym roku może znowu będzie trzeba znaleźć dodatkowe środki, żeby 

zabezpieczyć ten podstawowy wymóg funkcjonowania każdej jednostki. Dzisiaj bez energii 

elektrycznej, bez ciepła nie da się funkcjonować, prowadzić żadnej działalności. Więc jeśli Państwo 

bylibyście na tyle uprzejmi i zatroskani losem kultury w Tarnowie to być może zaakceptowalibyście 

taki konsensus ponad podziałami, żeby przyjąć taką uchwałę, zwiększyć te dochody i np. przynajmniej 

w części zaspokoić te potrzeby, które pojawiły się w jednostkach kultury. Bo ja osobiście jak 

najbardziej jestem tutaj w stanie poprzeć takie rozwiązanie i pomóc tym jednostkom.  

Radna Grażyna Barwacz: Szanowni Państwo wszystkie wyartykułowane tutaj opinie, zdania, 

oczekiwania są jak najbardziej prawdziwe. Podejrzewam, że bardzo szlachetne, pełne dobrych chęci, 

żeby z kulturą zaczęło się lepiej dziać. Niestety żyjemy w takich czasach, kiedy ta wielka kultura i 

osoby związane z pracą przy tej kulturze uległy totalnej pauperyzacji. Zauważcie, im więcej wartości, 

tej szlachetności, tego oddania tym mniej pieniędzy. I tutaj, jeżeli ktoś podtrzymuje cały czas, że 

ekonomia i polityka nie idą w parze. Kochani idą w parze ręka w rękę. Trzymają się bardzo mocno. 

I dlatego oceniając, określając naszą tarnowską kulturę jako powiedzmy średniej jakości, że zdarzają 

się jakieś wpadki. Ja odnoszę zupełnie inne wrażenie. Tam, gdzie są bardzo duże pieniądze tam w 

kulturze dzieje się różnie, dzieje się różnie a jednak te pieniądze są. Jeżeli ja słyszę, że brakuje sprzętu 

w teatrze, dla lepszej jakości spektakli. Jeżeli ja słyszę, że za 100 tys. nie da się od kilku lat kupić 

rzutnika dla teatru, przez który przewijają się tysiące dzieciaków, bo podejrzewam, że bardzo często 

ten rzutnik wykorzystywany jest właśnie w spektaklach dla dzieci. Do niedawna byłam bardzo częstym 

gościem w teatrze właśnie z dziećmi. Jeżeli obraz jest zawężony do 1/3 i mocno ogranicza to 

możliwości techniczne teatru. Kochani to nie są jakieś wielkie pieniądze i podtrzymuję powiązanie 

podatków – niestety – te 10 zł rocznie powiedzmy od mieszkania, rocznie – zastanówmy się, ile paczka 

papierosów kosztuje. To w dużym stopniu pokryłoby te potrzeby, na które czekają właśnie ci 

mieszkańcy, właśnie z tych mieszkań, właśnie ich dzieci. To samo dotyczy wszystkich innych ośrodków 

kultury. A mówię o tym, że jeżeli źle się dzieje w obszarze kultury to już niedużo, niedużo, mały krok 

do tego żebyśmy zaczęli paść się na rzeczach małowartościowych, oduczyli się myślenia, krytycyzmu, 

oduczyli się wrażliwości na sztukę a za chwilę na drugiego człowieka. I tak jak przede mną Pan radny 

Kajpus apelował: zastanówmy się nad podatkami, nad tym co może w tej wielkiej formie wrócić do 

mieszkańców Tarnowa. Ja również apeluję. Słuchajcie pieniędzy jest mało, jest bardzo mało 

zastanówmy się faktycznie nad dobrą ekonomią zarządzania i tutaj też myślę, że jeszcze Pan 

Prezydent może się jeszcze zastanowić skąd te pieniądze można by jeszcze uzyskać w ramach 

gospodarowania środkami. Ale też one nie wezmą się znikąd. To również nasza odpowiedzialność, że 

podatki to również źródło zaspokajania tych potrzeb wyższych.  

Radny Józef Gancarz: Ja się włączam w tą debatę choć powiem szczerze słuchając Państwa radnych 

– proszę się nie obrazić osoby od kultury – ale trochę populistycznych – że tak powiem – sformułowań. 

Populistycznych, ponieważ radni dostali budżet 15 listopada – żeby była jasność - ten budżet jest 

budżetem autorskim Pana Prezydenta. Radni PiS-u, gdzie jestem radnym PiS-u w tej Radzie 

Miejskiej, w tym budżecie praktycznie nie otrzymali nic z wniosków, których składaliśmy przez cały 

rok, czy tamtego roku. Ja bym nie chciał, żeby Państwo z kultury wyszli z tej sali i myśleli, że były 

zapewniania a potem nic z tego nie wyjdzie. Ja tylko patrzę jako członek Komisji Ekonomicznej 

żebyście sobie Państwo zdawali sprawę, że ten autorski budżet Pana Prezydenta został przedłożony 

Radzie Miejskiej, no Pan Prezydent pewnie nie miał innego wyjścia musiał go tak przedłożyć, ile 

mógł zobaczyć pieniędzy na rok następny w dochodach i przychodach. I ten autorski budżet on się 

dzisiaj nie składa, nie bilansuje. Ja tylko pokazuję Państwu fakty. On się po raz pierwszy nie 
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bilansuje, jak jestem radnym chyba 19 lat o kwotę – wg moich wyliczeń – 18 mln, wg Pana Skarbnika 

20 mln zł. Dochody własne są mniejsze od wydatków własnych o 18 mln zł a wg prawa powinien się 

bilansować. I teraz my jako radni stoimy w sytuacji takiej, że Pan Prezydent, aby RIO ten budżet 

mogła przyjąć, i moglibyśmy go przegłosować, bo w tym stanie rzeczy on nie może być głosowany. 

Musi być po dochodach więcej ok. 20 mln zł. Chcę tylko Państwu z kultury powiedzieć, żeby nie było 

tak, że były oklaski, były przemówienia, każdy jest „za” a potem to nie wyszło. Prezydent jest w takiej 

sytuacji skomplikowanej i prawdopodobnie tych pieniędzy dzisiaj nie ma. Bo jeżeli chciałby zwiększyć 

na kulturę – a podejrzewam, że Państwo dyrektorzy mówili Panu Prezydentowi jakie macie potrzeby 

a do 15 to się nie udało. To wtedy trzeba by było zwolnić 200 osób w urzędzie albo – załóżmy - 

zablokować inne usługi. No nikt tego nie zrobi. Ja tylko Państwu pokazuję sytuację ekonomiczną, że 

tych 20 mln dzisiaj nie ma.  I my będziemy dyskutować, jako radni, aby one były ewentualnie. 

Będziemy dyskutować w najbliższym miesiącu, aby te dochody ewentualnie wzrosły, trzeba się 

zastanowić. Ja na tym spotkaniu nie byłem, bo akurat nie mogłem, dziękuję za zaproszenie, ale nie 

chciałbym abyście Państwo z kultury pomyśleli, że obiecali a nie dali, nie jesteście wiarygodni. 

Sytuacja jest ciężka ekonomicznie. Brakuje 20 mln zł, ja myślę, że Pan Prezydent również teraz 

powinien zabrać głos. Ponieważ z tej sali każdy powinien wyjść z takimi racjami ekonomicznymi. I te 

racje ekonomiczne się pokazują, że – proszę Państwa z kultury – jak tych pieniędzy nie będzie to 

chyba więcej pieniędzy dzisiaj możecie nie dostać. Także ja myślę, że ta dyskusja będzie do końca 

roku. Ale żeby była jasność jaka jest sytuacja. Dziękuję. 

Radna Anna Krakowska: Proszę Państwa przejdźmy do konkretów, słów wielkich dużo. Przede mną 

wypowiadał się Pan Józef Gancarz, który bije mnie na głowę, jeśli chodzi o spojrzenie na środki 

finansowe miasta dlatego, że jest pod tym względem precyzyjniejszy i może lepiej przygotowany. Ale 

to co mi przesłano, to co przesłano wczoraj o 16:40. O 16:40 wczoraj przesłano to ja zdążyłam dwa 

razy przeczytać - bo traktuję ten pobyt tutaj poważnie. I teraz tak sobie myślę. Proszę Państwa, jeżeli 

chodzi o ten rok – bo po to przyszli tutaj przedstawiciele kultury tutaj dzisiaj – jak zakończymy rok. 

To jest pierwsze wasze życzenie. Jeżeli w tym roku brakuje 2 mln – tak żeśmy to szybko liczyli – to ten 

„okrągły stół” – Panu Kwaśnemu dziękuję za pomysł – musi wskazać skąd te 2 mln wyciągniemy, 

wygrzebiemy. Ja wiem, że zadłużanie się, że kolejne obligacje, że to wszystko później trzeba spłacać. 

Czytałam np. o ile wzrośnie spłata długo w przyszłym roku. No ja zaczynam się bać. Ja z tego miasta 

nigdzie nie wyjadę. Ale te 2 mln musimy wyskrobać i Szanowny Panie radny, Panie Zbigniewie – 

zwracam się do Pana Zbigniewa Kajpusa. Szanowny Panie radny, Pan tutaj daje takie proste 

rozwiązanie – podniesiemy opłatę reklamową. A co? Ci reklamodawcy mają pełne kieszenie 

pieniędzy, że można im odbierać? Panie Zbigniewie, Szanowny Panie radny przecież to się wiąże z 

ich kosztami, kosztami funkcjonowania. A ta opłata reklamowa idzie w górę potężnie – jeżeli ja dobrze 

przeczytałam budżet. Ja dzisiaj nie potrafię Państwu wskazać, z której torebki należy przesypać te 2 

mln. Ale przepraszam bardzo w UM pracują osoby kompetentne, przygotowane, biorą za to środki 

finansowe i one muszą mi w tym względzie pomóc. W tym miejscu chciałabym podkreślić, że żywię 

wielki szacunek do Pana Skarbnika – nie tylko dlatego, że tak jak ja lubi czytać książki, ale w ogóle 

żywię do niego wielki szacunek – ale Panie Skarbniku musi Pan pomóc w tej kwestii (wyszedł Pan 

Skarbnik). I jeszcze jeden pomysł. Jeśli Państwo uznacie, że to jest głupi pomysł, że to jest nierozsądny 

pomysł to mnie skrytykujcie, proszę bardzo. Jestem zdania, że w sytuacji malejących dochodów, 

niepokojących także dotacji – ja nie wiem, dlaczego Pan Prezydent zakłada, że zmniejszą się 

zewnętrzne środki? Nie wiem. Może Pan Prezydent ma jakieś inne informacje aniżeli ja. Bo ja przed 

chwilą mówiłam o 3 mld funduszu na 3 lata na ratowanie zabytków. A to Pan Prezydent powinien 

pierwszy wiedzieć a nie ja. Nie ja jako radna. Ja proponuję – możecie się Państwo uśmiechnąć – 

utworzenie specjalnego funduszu na rzecz tarnowskiej kultury. Funduszu na rzecz tarnowskiej 

kultury, który funkcjonowałby jak każdy fundusz. Ja nie mogę przymusić przedsiębiorcę X, żeby 

wpłacał na ten fundusz określoną kwotę, ale z tym apelem może zwrócić się do wielkich, małych, 

średnich przedsiębiorców i obywateli. I Szanowni Państwo ci którzy reprezentujecie kulturę ja nie 

wiem czy nie trzeba będzie – w związku z tą moją propozycją – jeśli powiecie, że jestem naiwna, 

wycofuję się. Zwiększyć np. ceny biletów i proszę Panie radny -   zwracam się do Zbigniewa Kajpusa 

– nie mówić, że jedynym lekarstwem jest podwyższanie podatków. Tzn. w jaki sposób Pan to sobie 

wyobraża? Z jednej strony rząd będzie obniżał np. VAT na niektóre towary a my będziemy 

podwyższać podatki. Dawać i zabierać. No przecież to jest jakaś zabawa, w cudzysłowie zabawa. Bo 
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to wcale nie jest do śmiechu. Ja także jestem zwykłym konsumentem i także płacę zwykłe rachunki. 

Puenta. Nie wiem, jak postąpimy, gdzie zabierzemy? Ja myślę np. o wzroście środków na 

administrację publiczną o 5 mln w przyszłym roku. To przeczytałam w propozycji budżetowej. Ale 

Szanowni Państwo musimy znaleźć te 2 mln do końca roku. Nie ma mowy. I druga rzecz. My musimy 

stworzyć miejski fundusz wspomagania kultury i kto mi w tym pomoże? Pomogą mi prawnicy, żeby 

tego rodzaju pomysł ubrać w otoczkę prawną. My musimy wspomóc kulturę, my mieszkańcy Tarnowa. 

Szanowni mieszkańcy Tarnowa, jeżeli nas słuchacie. Musimy dobrowolnie wspomóc fundusz rozwoju 

kultury tarnowskiej. Dziękuję.  

Przewodniczący Rady Miejskiej Jakub Kwaśny: Ja tylko jedną rzecz sprostuję, Pani radna te  

2 mln, o których mówiliśmy z dyrektorami instytucji kultury dotyczy roku przyszłego, roku 2023. 

Radna Anna Krakowska: To przepraszam w takim razie. Ja zrozumiałam, że do końca roku braknie. 

Ale jak nie braknie? Jak ja się nie mogę dostać na Hamleta? 

Radny Zbigniew Kajpus: Zwrócę się do Pani radnej Anny Krakowskiej, ponieważ wywołała mnie 

do tablicy…. Po pierwsze Pani radna powiem rzecz powszechnie znaną. Żaden budżet państwa czy 

gminy nie ma własnych pieniędzy. Ma pieniądze tylko i wyłącznie pieniądze mieszkańców i obywateli, 

którymi dysponuje. Więc to jest pewien elementarz. Po drugie nigdy w swojej wypowiedzi nie 

powiedziałem nic o podatkach. Powiedziałem tylko i wyłącznie o opłacie reklamowej. Dlaczego 

wspomniałem o tej opłacie reklamowej? Szanowni Państwo czy wiecie, że do tej pory za metr 

kwadratowy reklamy w Tarnowie płacono 1 gr opłaty za m2. Czy przyzna Pani, Pani Anno, że nie jest 

to wygórowana stawka? Czy przyzna Pani, że można by ją było zaktualizować dzięki czemu budżet 

mógłby mieć więcej pieniędzy np. na kulturę. Żeby zobrazować, jak gdyby tą sytuację, to koszt dla 

każdego kto ma reklamę na terenie GMT będzie skutkował zmianom groszowym. Ponieważ 1 gr za 

m2 było opłaty do tej pory. Propozycja jest zwiększenia tej opłaty do 28 gr no naprawdę nie jest to 

wysoka stawka. Myślę, że większość przedsiębiorców, którzy mają reklamy na terenie Tarnowa nie 

odczułaby w swej działalności tej pozycji znacząco, wręcz mogłaby się poczuć też, że są w pewnym 

sensie ambasadorem kultury w Tarnowie. I większość myślę, że zgodziłaby się na takie porozumienie 

ponad podziałami. Ja mam wrażenie, że tworzy się taki przekaz, że ktoś chce sfinansować czyimiś 

pieniędzmi. Nie. Gmina nie ma swoich pieniędzy. Ma tylko pieniądze mieszkańców i przedsiębiorców 

prowadzących działalność gospodarczą na terenie tej gminy …. (głos z sali radnej Anny 

Krakowskiej) Ale chciałbym pewne rzeczy sprostować, żeby nie budować fałszywego obrazu. Ja 

zaproponowałem takie rozwiązanie, ponieważ wszyscy radni w trosce o kulturę mówili: trzeba 

zwiększyć, trzeba dać, trzeba komuś zabrać. Pani radna przed momentem powiedziała: ja nie wiem, 

gdzie trzeba zabrać, żeby dać na kulturę. Otóż różnica między filozofią Pani radnej a moją jest taka, 

że ja nikomu nie chcę zabierać. Chciałbym tylko żeby znalazły się realne pieniądze na kulturę i żeby 

te pieniądze realnie trafiły do kultury, bo one są tam potrzebne. Natomiast z rozwiązań typu: trzeba 

gdzieś je znaleźć…Tych pieniędzy w budżecie się nie znajdzie drodzy Państwo. Trzeba po prostu 

zaproponować skuteczne rozwiązanie, jeśli się chce naprawdę załatwić ten problem. Bo jeśli chcemy 

tylko podyskutować na Sali Lustrzanej i zbudować dla niektórych mieszkańców taki oto obraz, że 

jedni są za kulturą i są tacy, że chcieliby pomóc tylko nie mówią jak. A drudzy są tacy źli, bo mają 

pieniądze a nie ma tych pieniędzy tak naprawdę - bo wiemy, że ich nie ma w budżecie Szanowni 

Państwo. Piękny program, o którym wspomniał Pan Gancarz 3 mld na zabytki – ja go popieram w 

całej rozciągłości. Tylko Szanowni Państwo nie ma jeszcze tych pieniędzy. Tych pieniędzy nie można 

wprowadzić do budżetu. A w budżecie one muszą być zapisane w realny sposób. To jest obietnica 

rządu bardzo szlachetna, że będzie taki fundusz i będzie można z niego w przyszłości korzystać. 

Szanowni Państwo popierajmy dobre rozwiązania. Obojętnie kto je zaproponuje. Natomiast nie 

twórzmy przekazu populistycznego w takim oto rozumieniu, że ktoś ma pieniądze, nie chce dać, on 

jest ten zły a ci dobrzy by chcieli, żeby dał, ale on nie chce. Nie jest tak. Nie ma tych pieniędzy w 

budżecie. Jeśli chcemy je wprowadzić to musimy pokazać skąd te pieniądze możemy pozyskać, bo 

tylko tak możemy to skutecznie rozwiązać. Jeśliby była wola Państwa zaspokoić kulturę np. po części 

z tej opłaty reklamowej, która jest na terenie naszego miasta bardzo niska, to myślę, że przedsiębiorcy 

i posiadacze chętnie by stali się takimi mecenasami kultury, w większości być może by się na to 

zgodzili.   
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Pani Natalia Zmarzły: Nazywam się Natalia Zmarzły i prowadzę akcję „Nie koś kultury”. 

Chciałabym się odnieść do tego, że na spotkaniu padło, że w 2002 roku było zapewnienie: tak 

potrzebujemy 3% na kulturę. Wtedy kultura miała 2%. Mam takie pytanie do Państwa. Minęło 20 lat, 

czy przez te 20 lat była taka sytuacja kryzysowa? Czy przez 20 lat cały czas borykamy się z tym, że 

nie ma pieniędzy? Jak długo jeszcze musimy ciągnąć to? Czy może minąć 30, 40, czy 50 lat i kultura 

będzie dalej na tym najniższym poziomie? Czy musi minąć 50 lat, czy dalej będziemy w tej złej 

sytuacji? Pytam Państwa, ponieważ sprawa niedofinansowania kultury ciągnie się, a nawet się 

pogarsza. Bo tak jak mówiłam w 2002 roku było 2%. Teraz mamy 1,66% - to jest niewyobrażalne. I 

chciałabym – ponieważ jestem tutaj jako głos młodego pokolenia – chciałabym przeczytać komentarz 

jednej osoby pod postem dotyczącym „Nie koś kultury” cytuję: „Nie wiem czy mam prawo 

wypowiadać się, bo już od lat nie mieszkałam w Tarnowie. Wyjechałam m.in. dlatego, ponieważ nie 

wierzyłam w to, że w moim rodzinnym mieście będę mogła dostać pracę w kulturze. Nie wierzyłam 

także, że będę mogła dostać wsparcie finansowe i merytoryczne dla swoich projektów. Tarnów jest 

dla mnie kopalnią inspiracji, nigdy jednak nie zdecydowałabym się tu zamieszkać na stałe. Bardzo 

tego żałuję, bo uważam, że jest to miasto z ogromnym potencjałem. Co z tą kulturą Panie Kwaśny?” 

Podpisuję się pod tymi słowami. Co z tą kulturą, Panowie i Panie radni, Panie Prezydencie? Co z tą 

kulturą? Ile jeszcze mamy czekać? 30 lat? 50? Mnie tu nie będzie i młodych ludzi tu nie będzie. 

Ponieważ będziemy wyjeżdżać. Ja obecnie jestem w Krakowie i bardzo bym chciała wrócić do 

Tarnowa. Moim marzeniem było za dzieciaka występowanie w teatrze Solskiego. Dzisiaj niestety 

widząc to co się dzieje muszę marzenie zmienić. Dziękuję bardzo chciałabym tylko żeby 

wypowiedziała się jedna osoba, Pan Paweł Kliglich, który będzie reprezentował to starsze pokolenie.  

Przewodniczący Rady Miejskiej Jakub Kwaśny: Nie dotarła do mnie taka informacja, że Pan Paweł 

chce. I jeśli chodzi o organizację to mogłem przydzielić jeden głos. Jeżeli to jest bardzo konieczne to 

bardzo proszę. Natomiast ja tylko wyjaśnię jedną rzecz. Z autorką posta, Panią Karoliną my się 

znamy długo stąd pewnie moje nazwisko zostało tam wskazane.     

Pan Paweł Kliglich: Dzień dobry Państwu moje nazwisko Paweł Kliglich ja mieszkam 50 lat w tym 

mieście. Przepraszam w ogóle za zamieszanie organizacyjne, ale jesteśmy pierwszy raz i nie do końca 

wiedzieliśmy, jak to biega. Tu padło wiele słów o pauperyzacji. Ja do mieszkańców Tarnowa 

wolałbym się zwrócić a nie do radnych, bo z tego co obserwuję to tutaj dużo słów pada a nic się nie 

zmienia. Jak wygląda biednienie kultury w Tarnowie a zarazem całego Tarnowa. Byłem na 

przedpremierze Hamleta. Wchodzi się do teatru, szatniarza nie ma. Wchodzi się na salę, spektakl się 

zaczyna, scenografii nie ma, cztery krzesła, jakaś piaskownica. Tak wygląda dzisiaj scenografia. 

Kostiumy? Nie ma kostiumów. Aktorzy robią co mogą. Tak wygląda Tarnów, tak? Jak wygląda 

pauperyzacja Tarnowa? Młody człowiek dokładnie 12 listopada chciał pójść do BWA. Pyta się mnie 

Paweł co tam jest? Ja mówię obrazy zobacz. Poszedł, wraca zamknięte. Ten człowiek mówi do mnie, 

50 latka, a człowiek ma 26. On był w Warszawie chce się przeprowadzić do Krakowa. Tu się nic nie 

dzieje. Ja mu chcę przetłumaczyć, że tu się coś dzieje. Tu się nic nie dzieje. Mówią Państwo, że nie 

ma pieniędzy. Ale kiedy będą? Pół miliarda długu. Kiedy pieniądze będą? Ja rozumiem, że pieniędzy 

nie ma. Tylko to co do tej pory było zrobione w mieście, żeby pieniądze były. Sięganie do podatków- 

fajnie. Ale jakiś inwestorów w Tarnowie? Ja nie słyszałem, żeby się jacyś inwestorowie pojawiali w 

Tarnowie. Słyszałem w Dębicy, w Bochni. Jaki jest pomysł na to miasto? Polski biegun ciepła? Co 

się tu wyprawia? Spycymir Leliwita komes, wychowawca Kazimierza Wielkiego zakładał miasto, nie 

wieś Panie Prezydencie. Remiza na wsi wystarczy. Miał Pan tyle czasu, żeby pieniądze znaleźć. 

Średnia krajowa w miastach na kulturę to 3%. W Tarnowie wychodzi połowa. Co jesteśmy o połowę 

gorsi? Tarnowianie są o połowę gorsi? To jest Pana pogram na to miasto?   

Prezydent Miasta Roman Ciepiela: Może niektóre osoby zdziwię, ale ja bardzo się cieszę z tej debaty 

i powiem coś co może wiele osób jeszcze bardziej zdziwić, że zachęcałem dyrektorów instytucji 

kultury, aby spotkali się z radnymi. Aby opowiedzieli o swojej pracy, o swoich planach i zabiegali o 

to, żeby dochody naszego miasta były większe. Jeżeli efektem tych spotkań jest dzisiejsza debata to 

bardzo dobrze. Bo tak jak już było powiedziane pieniądze w naszym budżecie nie biorą się z 

powietrza, z chęci, z decyzji administracyjnych, jak kogokolwiek chciejstwa. Tylko to są realne 

wpływały na tylko część z nich mamy bezpośrednie oddziaływanie. Zdecydowana większość naszych 

dochodów decydowana jest na poziomie centralnym. To niestety, jeżeli już mówimy o jakiś ocenach 
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20, 30 letnich no to zmienia nam się system polityczny naszego państwa w rozumieniu stosunku 

państwa do samorządów. Samorządy w 90 roku, w latach 90-tych miały o wiele więcej swobody w 

kształtowaniu swoich dochodów i wydatków niż obecnie. Dzisiaj niech ktoś spróbuje zmienić coś w 

systemie oświaty na poziomie gminnym, nie ma takiej możliwości. Decyduje tak naprawdę kurator, 

bo musi być zgoda nawet o połączeniu dwóch jednostek. Ale wracając do kultury. Jestem tak jak 

Państwo za tym, żeby było 3%. I proszę nie mówić, że jest inaczej. Jestem mieszkańcem tego miasta, 

jestem uczestnikiem propozycji, które poszczególne instytucje przedstawiają naszym mieszkańcom, 

nie tylko naszym mieszkańcom. Jestem czytelnikiem naszej biblioteki, chodzę na – może za rzadko – 

ale chodzę na spektakle do teatru. Mówię za rzadko bo być może byłoby to o wiele częściej gdybym 

osobiście miał więcej czasu. Ale też bym chciał, aby oferta tarnowskiego teatru była atrakcyjna. Nie 

chciałbym oceniać scenografii, bo raz jest tylko wiolonczela, raz jest tylko trochę piasku. A tak jak 

na ostatnim festiwalu komedii, propozycja tarnowskiego teatru była wyśmienita i scenografia była 

chyba bogatsza niż jakakolwiek w ostatnich latach. Nie chcę mówić o kosztach…(głos z sali) 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jakub Kwaśny zwrócił się z prośbą o nieprzeszkadzanie w trakcie 

wypowiedzi.                  

Prezydent Miasta Roman Ciepiela: To jest dobra uwaga, bo jak będziemy komentować w pół słowa, 

to ja przepraszam, ale ja Panu nie ripostowałem, kiedy Pan używał swoich argumentów. No więc nie 

chciałbym, aby tu teraz oceniać poszczególne propozycje, bo ani też sprowadzanie do pytań: a co z 

tym rzutnikiem? Nie jest rozwiązaniem problemu, bo takich potrzeb jest naprawdę dużo i proszę nie 

myśleć, że jesteśmy pozbawieni świadomości potrzeb instytucji kultury. Natomiast jest zasadnicze 

pytanie w jaki sposób możemy tutaj w Tarnowie odpowiedzieć na nasze wspólne aspiracje. Przecież 

chcemy mieć doskonały teatr i niekoniecznie impresaryjny - jak Pan Marek Ciesielczyk kiedyś 

proponował. Bo było tak: to zwolnić wszystkich, zatrudnić aktorów zewnętrznych, niech zagrają i 

odjadą. Nie. My chcemy mieć dobrą scenę, własne produkcje i chcemy pokazać, że tarnowskie 

środowisko jest zdolne do wykreowania takich propozycji, które będą ponadprzeciętne i tak się dzieje. 

Te oceny – była już tutaj mowa o dobrych ocenach poszczególnych instytucji kultury – nie biorą się 

tylko z koleżeńskich ocen, ale są ocenami krytyków bardzo czasami wybijający nasze instytucje ponad 

zdecydowaną przeciętność. Dochody naszego miasta są - jeszcze raz to mocno podkreślę – 

ograniczone dwoma czynnikami. Po pierwsze mamy do czynienia z antysamorządową polityką 

obecnego rządu. Mówię to wprost. Może się to komuś nie podobać, ale tak jest. Za chwileczkę 

będziemy debatować o sprawach budżetowych i jeszcze raz to podkreślę. W ciągu trzech lat 

mieszkańcy naszego Tarnowa zostali pozbawieni własnych 109 mln zł i to są fakty. Możemy to liczyć 

jakakolwiek Państwo będziecie chcieli. Tabele są opublikowane macie je również jako uzasadnienie 

do uchwały budżetowej, każdy radny otrzymał. Gdyby było to 109 mln napięcia byłyby mniejsze. 

Moglibyśmy rozmawiać nie o 3%, może o większej puli środków. A dlaczego tak się nie dzieje? To 

już nie jest do mnie pytanie. To już należy naprawdę pytać premiera naszego rządu i tych, którzy 

stabilizują ten rząd. Może się to zmieni, mam nadzieję. Bo mówimy o tym publicznie i nie mówię to z 

pozycji wyłącznie przedstawiciela społeczeństwa Tarnowa. Ale mówią o tym prezydenci Wrocławia, 

Gdańska, Warszawy, Poznania i mniejszych miast. I to nie jest nasza wina. Może się to zmieni jeszcze 

raz, wyrażam taką nadzieję.  

Drugi strumień decyzji jest tutaj na tej sali. Było pytanie – ja nie odpowiadałem – na zapytanie wprost 

Pana Piotra Górnikiewicza odpowiem teraz i odpowiem również w tej części, kiedy będziemy mówić 

o odpowiedziach na zapytania. Tak, oczywiście jeżeli będziemy mieli większą pulę dochodów, 

będziemy mogli również zwiększyć na instytucje nie tylko kultury, sportu, ale polityki społecznej, ale 

również gospodarki komunalnej. Czy Państwo wiecie, bo teraz jest debata o kulturze, ale zachęcam 

do takiej debaty o oświacie, zachęcam do debaty na temat rodzin zastępczych, dodatków 

mieszkaniowych, kryzysu energetycznego. Była mowa o 95-letniej osobie, która z powodów 

formalnych nie może uzyskać wsparcia z naszego systemu. Porozmawiajmy o wszystkich potrzebach 

naszego miasta. I wtedy zderzymy te nasze możliwości z potrzebami społecznymi czy takimi bardzo 

oczywistymi. Sam korzystam z instytucji tarnowskich – mówię o instytucjach kultury – korzysta moja 

rodzina. Bardzo się cieszę, że moje dzieci, moje wnuki mogły i mogą korzystać z bieżących propozycji. 

Chciałbym, żeby było ich więcej i proszę nie zakładać, że ktokolwiek odpowiedzialny za to miasto 

myśli inaczej. Tu nie ma złej woli kogokolwiek. Znaleźliśmy się w sytuacji nie do pozazdroszczenia o 
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tych brakujących 109 mln już mówiłem. Z roku na rok musimy zapłacić za energię więcej kilkanaście 

milionów złotych. Tylko za energię elektryczną. Nie ma akurat Pana Piotra Wójcika, bo też chciałem 

mu zadać pytanie, zawodowo przedstawicielowi Tauronu. Dlaczego do żadnych instytucji – również 

instytucji kultury, bo stworzyliśmy dużą grupę zakupową – nie zgłosił się żaden dostawca energii 

elektrycznej? Dwa przetargi, zaproszenie do negocjacji, zero odpowiedzi. Co my mamy zrobić od  

1 stycznia? Może ktoś wie jaka będzie cena dla Tarnowa od 1 stycznia? Sejm uchwali 785 zł, ale już 

wiemy, że VAT będzie 23 a nie będzie mniejszy. A więc to nie będzie 785 tylko grubo ponad 1 tys. zł. 

Będziemy oszczędzać - jasne. Będzie mniej choinek, mniej ozdób. Być może foyer teatru nie wszystkie 

będą zaświecone żarówki. Tak trzeba, bo będziemy chyba wszyscy z troską patrzyć na liczniki energii 

elektrycznej. Ale jaką cenę ostatecznie zapłacimy? Nie wiemy. I proszę nie obwiniać mnie za te 3 czy 

4 tygodnie, że być może ta cena nie będzie 785 tylko być może 2,5 tys. tak jak na giełdzie. Pisałem do 

Premiera Morawieckiego w tej sprawie, nie dostałem odpowiedzi. Jutro wyjdzie następne pismo. 

Dlaczego jurto? Bo dzisiaj był termin zgłaszania się do negocjacji w sprawie prądu. Nikt się nie 

zgłosił. Mówię o takich prozaicznych sprawach dlatego żebyście Państwo nie myśleli w takich 

kategoriach jedni dostają, drudzy nie dostają. Instytucje kultury są jednymi z najważniejszych w 

rozwoju społecznym. Ale dziś trzeba jasno powiedzieć, że w tym budżecie, który Pani Anna 

Krakowska źle oceniła, bo to nie w tym roku tylko w roku przyszłym będą te… (Głos z sali radnej 

Anny Krakowskiej). Ok, ale mówiła Pani bardzo emocjonalnie, wielokrotnie ten wątek powtarzając. 

Też trzeba budować tezy na podstawie właściwych danych. Nie wyciągać za szybko wniosków, bo 

można się bardzo pomylić i przy okazji skrzywdzić wiele osób. Więc, jeżeli będziemy patrzeć na 

kulturę jako część naszego organizmu społecznego, to ja muszę powiedzieć tak. Na oświatę w tym 

roku wydaliśmy 360 mln zł, wydamy do końca roku ponad 360 mln. Ale w przyszłym roku musimy 

zagwarantować blisko 390 mln zł. Czy będzie ktoś odważny – nie tylko na tej sali, ale w ogóle – kto 

powie: te 30 mln zł na oświatę to za dużo, trzeba trochę ściągnąć. No oczywiście, że nikt tak nie 

powie, bo to jest nasza przyszłość, przyszłość naszych dzieci. To, że uczymy nie tylko mieszkańców 

Tarnowa, ale również całej aglomeracji to już jest problem pewnej polityki oświatowej i też naszej 

zgody na to, że tak się dzieje. Mieszkańcy Tarnowa ze swoich podatków dokładają do mieszańców 

całej aglomeracji tarnowskiej. Robimy to chętnie, bo wiemy jaką wagą należy oznaczyć oświatę, co 

ona dla nas wszystkich oznacza. Tyle samo a może więcej niż kultura, bo w edukacji ten wątek kultury 

też jest mocno akcentowany. Ja nie odważę się prosić Pani Dyrektor Doroty Krakowskiej – Dyrektor 

CUS – żeby zmniejszała dodatki dla osób w potrzebie. I tak są już na minimalnym poziomie. Czy w 

obliczu zimy i zagrażającego ubóstwa – niestety tak to trzeba powiedzieć wprost. Jedni obnoszą się 

swoim bogactwem, inni cierpią biedę. I miasto jest m.in. po to, żeby wspomóc tych, którzy cierpią 

niedostatek. Ja nie zaproponuję zmiany w budżecie w taki sposób, żeby odebrać z polityki społecznej 

i dodać gdziekolwiek indziej. Tak się składa, że jak są zapytania Państwa radnych, to tak mniej więcej 

80% spraw dotyczy dróg. Poszerzenia nawet o chodniczek, pół chodniczka czy załatania dziury. 

Proszę Państwa nie będziemy w przyszłym roku łatać dziur. Ten deficyt ponad 100 mln sprawia, że 

będziemy wydatkować środki wyłącznie na najpilniejsze potrzeby. Ja nie chciałbym dyskutować o 

rzutniku w teatrze, bo Pan Dyrektor ma budżet wielomilionowy i być może ten problem rozwiąże i to 

jest rzecz do załatwienia. Nie chodzi tutaj o tego typu wydatki. Ja myślę, że chodzi bardziej – jeżeli 

Państwo dyrektorzy instytucji kultury chcecie mieć odpowiednią ofertę porównywalną historycznie 

albo na poziomie waszych, projektów, pomysłów czy aspiracji to trzeba tych pieniędzy więcej. Ale z 

drugiej strony to co powiem to nie jest jakaś próba odsunięcia problemu, ale zmienia się też rynek 

kultury. Nie tak dawno były dwa duże koncerty bardzo popularnej piosenkarki. Dlaczego dwa? Bo 

na jednym występie nie zmieścili się wszyscy i to po kilka tysięcy osób. Jednostkowe bilety były 

powyżej 400 zł za bilet. Jest pewien sektor kultury, który już jest tak skomercjalizowany, że przynosi 

i twórcom odpowiednie dochody a odbiorcom jakiś rodzaj satysfakcji. Byli na tym koncercie sami 

fani tej ostatnio bardzo popularnej piosenkarki. Proszę mnie dobrze zrozumieć, ja nie namawiam, 

żeby nasze propozycje skierowane do naszych mieszkańców zmierzały wyłącznie w stronę 

komercjalizacji. Ale ten fundusz, o którym była mowa może również służyć do poprawienia oferty a 

nasze pieniądze mogą być częścią tego funduszu, ale nie podstawową.  

Przewodniczący Rady Miejskiej Jakub Kwaśny przypomniał Panu Prezydentowi o dyscyplinie 

czasowej.              
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Prezydent Miasta Roman Ciepiela: Bardzo Pana Przewodniczącego przepraszam, ale będę mówił 

dotąd, aż omówię wszystkie wątki i wszystkie aspekty, bo jeżeli Państwo wrzucacie debatę – 

przepraszam za słowo „wrzucacie” – bo można ją było zapowiedzieć dużo wcześniej, byłaby to 

bardziej pogłębiona analiza. Ale mieliśmy tylko chwilę, żeby Państwa wysłuchać i odnieść się. Ja 

wiem, że są ważne sprawy za chwilę, jeszcze bardziej skupiające uwagę…Ale wracając do tej 

propozycji funduszu nie wiem, Pani radna akurat zgadzam się chociaż – powiem nieskromnie – że o 

tym pomyśle mówię już od wielu miesięcy, również skierowałem to do dyrektorów instytucji kultury 

(głos z sali radnej Anny Krakowskiej) To synchronicznie myślimy. I zwracam się do dyrektorów 

instytucji kultury, korzystajcie Państwo z tej możliwości. To nie jest tak że w mieście nie ma pieniędzy, 

te pieniądze są i mogą zostać użyte do takich produkcji, które będą miały odbiorców. Nie tak jak 

wspomniany koncert – Pani Anna Krakowska z ubolewaniem mówiła – byłem na tym koncercie z 

małżonką, była Pani Agnieszka Kawa, ale więcej radnych nie było – ja nie mówię to z wyrzutem – ale 

też trochę szkoda, że tak bardzo atrakcyjna oferta nie spotkała się z powszechnym odbiorem. A może 

dlatego, że wstęp był bez opłaty? To zaproszenie było otwarte. Należy się nad tym poważnie 

zastanowić. Czego mieszkańcy Tarnowa oczekują i w jaki sposób te potrzeby zaspokoić. Bądźmy w 

tej sprawie – myślę o wadze kultury o odpowiednich środkach dla kultury – po jednej stronie. Tu nie 

ma miejsca do budowania rowów ani niepotrzebnych płotów czy barier. Ja sobie przypominam 

doskonale moment, w której świętej pamięci już Edward Żentara przyszedł – wtedy byłem 

wicemarszałkiem m.in. odpowiedzialnym za europejski fundusz społeczny, tutaj w Tarnowie w biurze 

Urzędu Marszałkowskiego – on mówi: no Panie Marszałku, bieda jest przydałoby się trochę 

pieniędzy, Talia nadchodzi. Ja mówię: bardzo proszę mamy jako Urząd Marszałkowski propozycję 

finasowania dużych imprez kulturalnych, dużych festiwali. Z funduszy unijnych – o ile mnie pamięć 

nie myli to było 3,5 mln na trzy lata. Tylko ma Talię. Ja dzisiaj mogę zadać pytanie dzisiejszemu 

zarządowi województwa. Dlaczego instytucje kultury nie mają takich propozycji jak wówczas? 

Dlaczego? Co się takiego wydarzyło? (pytanie z Sali radnej Anny Krakowskiej: A nie mają?) Nie 

mają. Nic nie słychać, żeby mogło się pojawić. Dlaczego my tak długo czekamy na informację o 

funduszach europejskich? To już zaczyna się za chwileczkę trzeci rok obecnej perspektywy 

finansowej. A my nawet nie wiemy jakie są założenia Regionalnego Programu Operacyjnego. No 

może założenia to wiemy natomiast finału nie ma i nie wiadomo, kiedy będzie i czy będą tam w ogóle 

pieniądze dla instytucji kultury. To, że są fundusze na zabytki dowiedzieliśmy się bodajże dwa dni 

temu – wczoraj. Tylko czy będziemy mogli z tego funduszu skorzystać na zabytki to nie znaczy, że 

będziemy mogli wesprzeć działania bieżące instytucji kultury. Zresztą daj boże, żebyśmy z tych 

funduszy na zabytki mogli skorzystać, bo do tej pory wnioski były odrzucane. Chwalona renowacja 

kamienicy Rynek 4 – ale z własnych środków, nie unijnych. Kilka milionów złotych wydaliśmy na 

zabezpieczenie fresków, które jeden z biskupów pozostawił na ścianach. I bardzo dobrze, bo to jest 

nasze wspólne dobro. Tylko troszczymy się o rzeczy, które mogłyby być finansowane z centralnego 

budżetu.  

Reasumując. 2,1% jest na kulturę w tej propozycji budżetu. Może być więcej. O ile więcej wyjdzie z 

naszej debaty. To też będzie zależało m.in. od Państwa postawy po lewej stronie, bo po raz kolejny 

zablokowano rozmowy o podatkach w Tarnowie. Nawet dzisiaj propozycja rozważenia tego w czasie 

debaty została odrzucona, bo nie było 13 radnych, znalazło się tylko 12 sprawiedliwych – chciałoby 

się powiedzieć.  

Przewodniczący Rady Miejskiej Jakub Kwaśny przypomniał Panu Prezydentowi o dyscyplinie 

czasowej.              

Prezydent Miasta Roman Ciepiela: Panie Przewodniczący dostosowuję się do Pana prośby, chociaż 

chciałem jeszcze kilka rzeczy poruszyć, ale proszę uznać za ustalone i jako fakt niepodważalny. 

Jestem również za 3% dla kultury i popieram Państwa akcję. Wiem, że robicie krok w dobrą stronę. 

Pozostawiam oceny te wszystkie ogólne takie od średniowiecza począwszy poza nawiasem, bo nie to 

powinno nas różnić. A będziemy dyskutować o podatkach i o szczegółach budżetu już niedługo. 

Dziękuję.  

Radny Józef Gancarz: Ja w swojej wypowiedzi bardzo delikatnie pokazałem jaki jest stan budżetu. 

Stan budżetu, który przygotował Pan Prezydent Miasta Tarnowa. Natomiast mocno mnie zdziwiło 
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wystąpienie Pana Prezydenta w pierwszych kilku zdaniach. Pewnie nie byłby sobą, gdyby nie 

skrytykował rządu Zjednoczonej Prawicy, i że rząd szkodzi samorządowi. Jest to oczywiście 

nieprawda. Jest to nieprawda i nie są takie fakty. Bo jakie są fakty to jest budżet miasta Tarnowa na 

rok 2023 wydrukowany. Tu jest ok. 100 mln na inwestycje – pieniądze, które przyszły z polskiego 

rządu, które przyszły, bo rząd tak zdecydował. I Panie Prezydencie, Pan nie zrobi żadnej inwestycji 

w mieście bez inwestycji rządowych. Szkoła muzyczna czekała kilka lat albo kilkanaście na salę 

koncertową. 13 mln przyszło z rządu Pana Mateusza Morawieckiego – Zjednoczonej Prawicy – Pan 

o tym nie powiedział. Bo po co ma Pan o tym powiedzieć?     

Przewodniczący Rady Miejskiej Jakub Kwaśny: Panie radny sprostował Pan, minuta minęła.  

Radny Józef Gancarz: Pozwolił Pan, Panu Prezydentowi dłużej, niech mi Pan też zostawi.   

Przewodniczący Rady Miejskiej Jakub Kwaśny: Bo nas jest 25, Pan Prezydent jest tylko jeden. 

Radny Józef Gancarz: Szkoła nr 9 - 3 mln zł na rozbudowę 20 lat czekała. Pan Prezydent nie miał 

swoich pieniędzy. No pewnie nie miał, bo musiałby się kredytować. Bo 80 mln kosztują odsetki i 

kredyty na rok miasto Tarnów. Tyle kosztują odsetki i kredyty miasto Tarnów. W tym budżecie, który 

jest 950 mln zł po wydatkach. 3 mln z polskiego rządu. Cała infrastruktura drogowa, lekkoatletyczny 

stadion w Mościcach, Park Wodny to jest 60 mln zł. Panie Prezydencie przebiję Pana kilka razy, 

Pana wirtualne braki dochodu z PIT- u 109 mln zł za 3 lata, pieniędzmi jakie Pan dostał z polskiego 

rządu. I bardzo proszę ja delikatnie mówiłem, że nie ma pieniędzy w budżecie. Nie rozpatrywałem, 

dlaczego nie ma. Pan ten budżet tworzył, ale bardzo proszę, jeżeli chce Pan poważnie dyskutować o 

finansach miasta, to niech Pan dyskutuje a nich Pan nie ma podtekstów politycznych. Niech Pan nie 

ma podtekstów politycznych, bo z tego naprawdę nic się tu nie urodzi. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jakub Kwaśny: Pan radny Ciesielczyk bardzo proszę. Bez 

podtekstów politycznych, jak tu zaapelował Pan radny.    

Radny Marek Ciesielczyk: No nie wiem, czy cenzura jest polityczna, czy nie, którą Pan 

Przewodniczący ma zamiar stosować. Proszę Państwa to jest wielki skandal, że debatujemy z 

udziałem gości z zewnątrz i ci goście nie mają możliwości – co praktykuje się na całym świecie, że po 

wystąpieniu ich było wystąpienie Prezydenta 21 minutowe i później jest czas na ripostę. Tak powinno 

być a Pan Przewodniczący nie chce dopuścić naszych gości do głosu. Krótko mówiąc Pan Prezydent 

mówił 21 minut i nie powiedział jak zwykle nic konkretnego co dotyczy problemu, o którym mówimy. 

Nie powiedział ani słowa o ewentualnych oszczędnościach tylko o dochodach obciążających 

mieszkańców. Mało tego jeszcze zastosował znaną sobie technikę manipulacyjną i przeniósł akcenty 

na inne działy. I użalał się np. nad ludźmi, którzy powinni dostać zasiłek taki a nie inny i całe tło było 

takie, że najpierw trzeba myśleć o ludziach w potrzebie a później ewentualnie o kulturze. Przesunięcie 

tych akcentów miało doprowadzić do tego, że jednak ta kultura nie jest taka ważna, że są ważniejsze 

rzeczy. Panie Prezydencie, Pan jest po prostu bardzo słabym włodarzem, bo nie ma Pan pomysłu na 

wyjście z kryzysu. Najpierw jest Pan współautorem tego kryzysu – ja nie mówię, że autorem do końca, 

ale tak współautorem i to tak 60% bym tu na Pana odpowiedzialność przerzucił. Bo np. przez tyle lat 

Pan nie zadbał o to, żeby tu sprowadzić ludzi, którzy by płacili podatki – tj. dużych inwestorów. A 

teraz Pan nie chce ustąpić ani o krok, jeżeli chodzi o oszczędności. Tutaj kolega też mówi o 

dodatkowych dochodach. Dlaczego nie mówicie o oszczędnościach? Gdyby np. Prezydent wystąpił i 

powiedział tak: Robimy redukcje wydatków na biurokrację 2, 3 mln, ale także robimy wyższe opłaty 

za te reklamy. No to już by była jakaś propozycja. Ale nie, wszystkie pieniądze mają pochodzić od 

mieszkańców. I od mieszkańców trzeba wyciągnąć te podatki i inne opłaty, ale nie własnym kosztem. 

Bo po prostu Panu jest niewygodnie. Jest Pan w pewnych układach politycznych i Pan chce dalej 

tkwić w nich. A wynikiem tego jest ta awersja do oszczędności, bo bez oszczędności niczego Pan tu 

nie uzyska. Nie wiadomo nawet czy te podatki przejdą, chociaż Pan na to liczy. Ja jednak bym 

apelował do Przewodniczącego, aby dopuścić do głosu naszych gości. Bo debata polega na tym, że 

ludzie z zewnątrz nam radnym mają coś do powiedzenia. Powinni mieć taką możliwość.    

Radny Zbigniew Kajpus: Ja krótko do Pana radnego, bo widzę, że pewne niezrozumienie powstało. 

Panie radny chciałbym Panu powiedzieć, że budżet na przyszły rok będzie znacznie niższy niż budżet 

na ten rok. To już są bardzo spore oszczędności. Natomiast chciałbym jeszcze Panu przypomnieć, że 
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obecnie w Polsce mamy 20 % inflację, tak naprawdę realnie gdzieś ok 30%. Tak ok. 30 % jest realna 

inflacja. Jak Pan te dwie wartości ze sobą zestawi i zobaczy na budżet, to Pan musi dojść do jednego 

logicznego wniosku, że muszą być tam bardzo duże oszczędności, skoro budżet będzie mniejszy a ceny 

realnie wzrosły niech będzie 20%. Nie wiemy, ile jeszcze wzrosną, jeśli chodzi o energię, bo możemy 

być bardzo niemiło rozczarowani albo zaskoczeni, jak kto woli. I wtedy się okaże, że tych oszczędności 

zrobiliśmy bardzo sporo jako GMT. Natomiast Szanowni Państwo w każdej instytucji, w każdej 

gminie jest tzw. „czerwona linia”, poniżej, której nie da się zejść, bo to już będzie zagrażać 

funkcjonowaniu jednostki. No trudno sobie wyobrazić, że wyłączymy w szkołach prąd albo 

ogrzewanie, żeby poczynić kolejne oszczędności. Nikt sobie tego nie wyobraża i nikt tego nigdy nie 

zaakceptuje. Więc oszczędności Szanowni Państwo były bardzo duże, jeśli chodzi o konstruowanie 

projektu tego budżetu. Nie będę tutaj przytaczał chociażby komunikacji publicznej, która jest mi 

bliska, bo musiałbym sporo czasu poświęcić a pewnie część Państwa by mogła pomyśleć, że posługuję 

się tylko przykładem, który jest bliski mnie, osobiście. Natomiast musimy być realistami. Musimy 

zacząć oceniać to realistycznie. Wszyscy wiemy, że jest drożej, wszyscy wiemy, że jest inflacja, 

wszyscy wiemy, że wszystkich to boli. Natomiast na końcu musimy się zderzyć i rozwiązać realnie 

potrzeby, które mają chociażby instytucje kultury. Więc ja się nie zgadzam z Panem radnym i myślę, 

że każdy mieszkaniec Tarnowa, który codziennie robi zakupy, który codziennie żyje i funkcjonuje 

widzi, że wszystko jest znacznie droższe i że za te same pieniądze można kupić znacznie mniej. Więc 

każda polska rodzina robi dzisiaj oszczędności. Ostatnio opublikowano dane odnośnie konsumpcji 

detalicznej i jasno widać, że polskie rodziny zaczęły oszczędzać, bo po prostu pieniędzy jest mniej. A 

może jest tyle samo pieniędzy tylko za te pieniądze można kupić znacznie mniej. Dziękuję.   

Radny Stanisław Klimek: Panie Zbigniewie, Pan chyba zauważył, że UE zabroniła już od stycznia, 

żeby było zero VAT-u…. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jakub Kwaśny: Szanowni Państwo przypominam, że mówimy o 

kulturze. 

Radny Stanisław Klimek: Ale był zarzut, więc odpowiadam. I rząd robi wszystko, aby nam ulżyć a 

Unia zablokowała. A z drugiej strony, Pan chyba słyszał jak posłanka Platformy Obywatelskiej 

mówiła: nie będzie pieniędzy Niemcy wiedzą co robią, żeby rząd źle nie wydał. Kiedy rząd wydał źle? 

Czy byłby to rząd z Platformy czy…przecież to są europejskie pieniądze i każdy się rozlicza. To tak 

jakby był zarzut do Pana Prezydenta, że miał europejskie pieniądze i źle wydał. To byłaby nieprawda. 

To muszę powiedzieć i tak samo rząd. I kto blokuje? Przecież to wasza posłanka powiedziała, że 

Niemcy blokują Polsce, bo tu Pan Prezydent mówił, że nie ma z Unii Europejskiej pieniędzy. 

Powiedzieliście, że: wy blokujecie i Niemcy. A tu zero VAT-u wszędzie na żywność, na paliwo. I 

módlmy się, żeby rząd znalazł wyjście żebyśmy mniej płacili. Ja też jestem za tym, bo tak samo płacę 

jak Pan, jak każdy. Oby się to udało, żeby rząd znalazł wyjście żebyśmy mniej płacili. I o to prośmy 

Pana Boga. Amen.   

Radny Zbigniew Kajpus: Nie czuję się tutaj w kompetencjach przepraszać ani za UE, ani za Niemcy, 

ani za nikogo. Oprócz tego co tutaj i teraz się dzieje. Natomiast mam nadzieję, że po prostu nie 

twórzmy polityki już nawet nie w wymiarze krajowym a europejskim, żeby rozwiązać problemy 

instytucji kultury w Tarnowie. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jakub Kwaśny: Szanowni Państwo informuję, że ta debata trwa od 

godz. 11:21, to tak tytułem wyjaśnienia, dlaczego Pan Prezydent mógł 20 min. rozmawiać, ponieważ 

prawię godzinę rozmawialiśmy my. A jako Prezydent przedstawił informacje i swój punkt widzenia, i 

musiał się odnieść do wszystkich elementów. Tym bardziej, że Państwo zauważyli, że nie limitowałem 

nikomu czasu, ewentualnie prosiłem o dyscyplinę czasową. Jak również dzisiaj głos mogły również 

zabrać osoby, które nie zgłaszały mi tego, a jednak dopuściłem. Ale teraz już niestety zamykam 

dyskusję, ponieważ mamy jeszcze wiele punktów, które należy zrealizować. Bardzo dziękuję 

wszystkim za obecność, za udział w tej dyskusji i zachęcam do spotkania w tym temacie jeszcze w 

wersji roboczej. Żebyśmy się posunęli o krok do przodu i faktycznie do zwiększenia środków na 

kulturę doszło.   
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Ad. 6) [5] Przyjęcie Programu współpracy Gminy Miasta Tarnowa z 

organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami wymienionymi w art. 3 ust. 3 

ustawy o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie na 2023 r. – podjęcie 

uchwały. 

Opinia Komisji Sportu, Rekreacji i Turystyki – pozytywna – zał. nr 11 

Opinia Komisji Zdrowia – pozytywna – zał. nr 12 

Opinia Komisji Rodziny i Spraw Społecznych – pozytywna – zał. nr 13 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jakub Kwaśny przypomniał, że jest to materiał, do którego została 

zgłoszona autopoprawka Pana Prezydenta. 

Radni nie zabierali głosu w dyskusji. 

Uchwała Nr LXXVI/717/2022 Rady Miejskiej w Tarnowie z dnia 24 listopada 2022 r. w sprawie 

Programu współpracy Gminy Miasta Tarnowa z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami 

wymienionymi w art. 3 ust. 3 ustawy o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie na 2023 

rok (z autopoprawką) została podjęta. 

 

Za podjęciem uchwały głosowało 22 radnych (Grażyna Barwacz, Marek Ciesielczyk, Agnieszka 

Danielewicz, Józef Gancarz, Piotr Górnikiewicz, Krzysztof Janas, Zbigniew Kajpus, Stanisław 

Klimek, Barbara Koprowska, Roman Korczak, Anna Krakowska, Jakub Kwaśny, Krystyna 

Mierzejewska, Adam Sajdak, Dawid Solak, Sebastian Stepek, Grzegorz Światłowski, Angelika 

Świtalska, Marian Wardzała, Tadeusz Żak, Tomasz Żmuda, Jolanta Żurowska), nikt nie był przeciw 

i nie wstrzymał się od głosu,  2 radnych (Mirosław Biedroń, Piotr Wójcik) nie oddało głosu, 1 radna 

(Kinga Klepacka) była nieobecna na sesji. 

Ad. 7) [II] Zmiana uchwały w sprawie wieloletniej prognozy finansowej Gminy 

Miasta Tarnowa na lata 2022-2037- podjęcie uchwały. 

Opinia Komisji Ekonomicznej – pozytywna – zał. nr 14  

Przewodniczący Rady Miejskiej w Tarnowie Jakub Kwaśny poinformował, że dyskusja w tym 

punkcie odbędzie się łącznie WPF z budżetem. 

Radni nie zabierali głosu w dyskusji. 

Uchwała Nr LXXVI/718/2022 Rady Miejskiej w Tarnowie z dnia 24 listopada 2022 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie wieloletniej prognozy finansowej Gminy Miasta Tarnowa na lata 2022-2037  

(z autopoprawką) została podjęta. 

Za podjęciem uchwały głosowało 11 radnych (Grażyna Barwacz, Agnieszka Danielewicz, Krzysztof 

Janas, Stanisław Klimek, Jakub Kwaśny, Krystyna Mierzejewska, Sebastian Stepek, Grzegorz 

Światłowski, Marian Wardzała, Tadeusz Żak, Tomasz Żmuda), przeciw – 6 radnych (Józef Gancarz, 

Barbara Koprowska, Adam Sajdak, Dawid Solak, Angelika Świtalska, Jolanta Żurowska) wstrzymało 

się 4 radnych (Marek Ciesielczyk, Piotr Górnikiewicz, Zbigniew Kajpus, Anna Krakowska),  

3 radnych (Mirosław Biedroń, Roman Korczak, Piotr Wójcik) nie oddało głosu, 1 radna (Kinga 

Klepacka) była nieobecna na sesji. 

Ad. 8) [III] Zmiana uchwały budżetowej Gminy Miasta Tarnowa na rok 2022 – 

podjęcie uchwały. 

Opinia Komisji Ekonomicznej – pozytywna – zał. nr 15 

Radni nie zabierali głosu w dyskusji. 

Uchwała Nr LXXVI/719/2022 Rady Miejskiej w Tarnowie z dnia 24 listopada 2022 r. zmieniająca 

uchwałę budżetową Gminy Miasta Tarnowa na rok 2022 (z autopoprawką) została podjęta. 
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Za podjęciem uchwały głosowało 11 radnych (Grażyna Barwacz, Agnieszka Danielewicz, Krzysztof 

Janas, Zbigniew Kajpus, Jakub Kwaśny, Krystyna Mierzejewska, Sebastian Stepek, Grzegorz 

Światłowski, Marian Wardzała, Tadeusz Żak, Tomasz Żmuda), przeciw -  9 radnych (Józef Gancarz, 

Stanisław Klimek, Barbara Koprowska, Roman Korczak, Anna Krakowska, Adam Sajdak, Dawid 

Solak, Angelika Świtalska, Jolanta Żurowska), wstrzymało się 2 radnych (Marek Ciesielczyk, Piotr 

Górnikiewicz), 2 radnych (Mirosław Biedroń, Piotr Wójcik) nie oddało głosu, 1 radna (Kinga 

Klepacka) była nieobecna na sesji. 

Ad. 9) [IV] Informacja na temat projektu budżetu Gminy Miasta Tarnowa na 

2023 r.  

Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej Krzysztof Janas ogłosił przerwę.  

--- PRZERWA OD GODZINY 13:02 DO GODZINY 13:13 --- 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jakub Kwaśny wznowił obrady po przerwie i powitał młodzież ze 

Szkoły Podstawowej nr 1 tzw. „Hoffmanówiki”, która przybyła by obserwować obrady Rady 

Miejskiej w Tarnowie. Ponadto Przewodniczący zwrócił się do radnych z propozycją by wysłuchać 

informacji Prezydenta na temat projektu budżetu Gminy Miasta Tarnowa na 2023 r. natomiast by 

zrezygnować z debaty, ponieważ debata budżetowa będzie w grudniu.  

 

Prezydent Miasta Roman Ciepiela: To jest jedna z najważniejszych sesji, na której są prezentowane 

propozycje budżetowe. Co prawda do uchwalenia budżetu dojdzie – tak jak ustawa przewiduje – 

dopiero końcem roku. Ale dzisiaj przedstawiamy już projekt, który Państwo radni otrzymali 15 

listopada. Ten budżet został przygotowany w oparciu o założenia Ministerstwa Finansów, one są 

powtarzalne każdego roku. Możemy planować, prognozować w oparciu o te składniki dochodowe czy 

prognozy PKB, czyli wzrostu gospodarczego naszego kraju lub założonej inflacji wg wskaźników 

Ministerstwa Finansów. Mamy obowiązek i zrobiliśmy to, zapewnić zgodność z WPF na lata 2023- 

2037. To wszystko co zostało przez poprzednie lata i w tym roku postanowione - wpisane do WPF, 

lub znajduje się w projekcie WPF - zawiera się w przedstawionych Państwu dokumentach. Mamy też 

propozycje budżetowe, które przedstawiłem oparte na możliwościach dochodowych budżetu miasta 

w przyszłym roku i w latach następnych. Te wszystkie wydatki są tak zaproponowane ich wysokość, 

ale też zakres, aby sprostać tym zadaniom. Czyli mówiąc wprost wszystkie zaproponowane wydatki 

są realnie zaplanowane i mają swoje źródła pokrycia. Staraliśmy się zapewnić ten standard realizacji 

bieżących zadań naszego samorządu na takim poziomie jak do tej pory. Chociaż trzeba od razu 

powiedzieć, że to jest poziom minimalny, to jest poziom, który wypełnia wszystkie kryteria zgodności 

z prawem np. w oświacie, myślę tu np. o temperaturach w klasach, czy też standardzie oświetlenia 

ulic czy utrzymania jakości w warunkach zimowych. No i mamy też uwzględnione te propozycje, które 

wynikają z dialogu społecznego m.in. propozycje rad osiedla czy budżetu obywatelskiego i wynikają 

również, ze zgłaszanych przez Państwa postulatów, potrzeb. Chociaż oczywiście na miarę – tak jak 

wcześniej wspominałem – możliwości ocenionych przede wszystkim dochodami. Te dochody są 

ustalone na poziomie 843 mln 389 tys. zł. Składają się na to dochody majątkowe 125 mln 900 tys. i 

bieżące 717 mln 488 tys. zł. Dochody majątkowe to zarówno dotacje, te dotacje pochodzące w ramach 

Polskiego Ładu za pośrednictwem BGK, ale również własne nakłady, które są wygenerowane z 

naszych środków. Natomiast wydatki to kwota 950 mln 804 tys. 728 zł i jak widać są wyższe od 

dochodów o 107 mln 415 tys. zł to jest deficyt, który został zaplanowany i w jakiś sposób będzie 

pokryty – za chwilę będę o tym mówił. Przede wszystkim na tą różnicę wpłynęły inwestycje, które są 

zaplanowane w wysokości 16 7 mln 854 tys. zł, to jest jedna z najwyższych wartości w ostatnich 

latach. I ponieważ wszystkie lub prawie wszystkie działania inwestycyjne są zakontraktowane i są w 

toku, zakładamy, że ta wielkość będzie dotrzymana. Różnica pomiędzy dochodami majątkowymi a 

wydatkami majątkowymi to blisko 42 mln zł i będą pokryte kredytami lub obligacjami. Natomiast 

wydatki bieżące – i tu bardzo proszę o zwrócenie uwagi - to aż 782 mln 950 tys. zł. Mówię „aż” 

biorąc pod uwagę dochody bieżące - 717 mln zł i to jest różnica dosyć istotna, ponad 65 mln zł. To 

jest sytuacja niepożądana, nie powinno dochodzić do takich zjawisk. Za chwilę szerzej powiem jaka 

jest struktura dochodów, ale gdybyśmy chcieli utrzymać wydatki na poziomie dochodów bieżących to 
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byłoby to zadanie – wprost powiem – niewykonalne. Nie ma takiej możliwości. Musielibyśmy 

zrezygnować ze świadczenia takich usług komunalnych, które w żaden sposób nie byłyby 

akceptowane – mówię o tej redukcji. W związku z tym poziom 782 ml zł jest punktem odniesienia do 

dyskusji, czy w danej dziedzinie może być więcej czy nie. Zwiększyć tych wydatków nie sposób, bez 

zwiększenia dochodów bieżących. Natomiast konia z rzędem temu kto będzie chciał odbierać w 

jakiejkolwiek dziedzinie środki, bo może to oznaczać albo daleko idące redukcje w zatrudnieniu – 

czego nie chcielibyśmy zrobić – lub rezygnację z jakiś zadań, które mam nadzieję, że autorzy nie 

posuną się do zaproponowania jakiś zmian o znaczeniu absolutnie niedopuszczalnym dla utrzymania 

właściwego funkcjonowania naszego miasta. Jeżeli zobaczymy na strukturę dochodów to proszę 

zwrócić uwagę, że dochody w PIT i CIT to 143 mln zł i to jest 17% naszych dochodów. Rok do roku 

możemy obserwować zmniejszenie się tego, w tym „torcie” tej części udziałów w PIT. CIT jest w 

miarę stabilny, ale słyszymy już ze strony gospodarki o dosyć poważnych zamierzeniach niektórych 

podmiotów gospodarczych i wcale nie jest pewne czy CIT w przeszłym roku osiągnie wskazaną - przez 

ministra finansów – wielkość. Podatki i opłaty to 162 mln zł. Zaproponowałem debatę w tej sprawie, 

ale nie doszło do niej na dzisiejszej sesji, stąd wniosek o sesję nadzwyczajną. To jest istotny udział w 

części dochodowej naszego miasta, bo ponad 19% i zwiększenie w tej części dochodów może 

złagodzić niektóre dysproporcje, o których wcześniej mówiłem. Dotacje to 180 mln zł i tutaj nie będzie 

potrzeby żadnej dyskusji, ponieważ są to środki na zadania zlecone i powinny być wydatkowane 

wyłącznie na te przedsięwzięcia, które są w różnych ustawach, czy innym aktem zlecone naszemu 

miastu. Chociaż warto dodać, że wykonanie niektórych zadań przekracza kwoty dotacyjne i tak jak 

np. w administracji w tych obligatoryjnych zadaniach, które są wystandaryzowane w całym państwie, 

my jesteśmy zobowiązani poprzez próbę utrzymania dobrej jakości świadczenia usług na dotowanie 

z własnych środków. W tej sprawie toczy się od lat dyskusja i to bardzo poważna. Subwencje to 267 

mln zł. Tutaj widać, że w tym „torcie” przeważają subwencje ogółem. W ponad 90% to jest subwencja 

oświatowa, która - za chwilę będziemy mówić o wydatkach – nie zapewnia wszystkich niezbędnych 

środków na prowadzenie spraw związanych z edukacją i oświatą. Dochody z majątku to ok. 4% - 36 

mln i pozostałe, czyli opłaty m.in. wpływy z biletów autobusowych czy tych, które są przeznaczone na 

gospodarkę komunalną to ok. 40 mln zł. Jeżeli popatrzylibyśmy na różnice pomiędzy 22 a 23 rokiem 

no to należy zwrócić uwagę na bardzo wyraźną dysproporcję pomiędzy obecnym stanem inflacji – 

już wiemy, że to jest ponad 18% i prawdopodobnie do końca roku tutaj nic się nie zmieni. Natomiast 

w ustawie budżetu państwa przyjęto wskaźnik 7,8%. Nie wiem, dlaczego tak się stało, być może ten 

cel inflacyjny tak wyznaczony będzie mógł być osiągnięty w całym państwie, ale wyrażam tutaj 

osobistą wątpliwość czy to się uda zrobić. Więc jeżeliby ta inflacja w przyszłym roku była wyższa niż 

wskazane przez ministra finansów 7,8% to będzie to oznaczało wyższe wydatki, praktycznie we 

wszystkich dziedzinach. I oczekiwania płacowe ze strony pracowników będą również na odpowiednio 

wyższym poziomie niż obecnie. Więc tutaj można się spodziewać poważnych napięć. W naszym 

budżecie tegorocznym na wynagrodzenia wydamy blisko 380 mln zł to jest duża kwota. Ona wynika 

ze struktury wydatków, w której zasadniczą rolę odgrywa edukacja i oświata. Samych etatów 

nauczycielskich mamy w Tarnowie 2 tys. 578. To dobrze, że mamy tak dużo nauczycieli, to dobrze, że 

nasza cała sieć szkół, przedszkoli, instytucji, bo to nie tylko szkoły i przedszkola, ale również 

poradnie, to Pałac Młodzieży. To istotna cześć naszych instytucji komunalnych, samorządowych. Ale 

jak Państwo widzicie to wszystko generuje określone wydatki i wynagrodzenia w tym sektorze 

wzrosną w przyszłym roku do około 413, 414 mln zł. W tej podwyżce zawierają się zarówno podwyżki 

dla nauczycieli, które są już przewidziane ustawami, jak również wzrost minimalnych wynagrodzeń - 

ustawowo od 1 stycznia i 1 lipca – w Tarnowie już te podwyżki zostały zrealizowane i pracownicy, 

którzy zarabiali minimalne pensje dostali nowe angaże. Także wejdziemy w nowy rok bez ani jednej 

osoby, która miałaby minimalne wynagrodzenie ustawowe. Uważam, że tak należało zrobić, inflacja 

20% dotyka wszystkich więc te podwyżki zarówno dla najniżej zarabiających jak również średnio i 

powyżej średniej otrzymali takie same kwoty podwyżek. Bardzo zasadniczo zmieniają się wydatki na 

energię w tym roku to jest ok 22 mln zł. Przewidujemy, że w przyszłym będzie nie mniej niż 37 mln zł. 

I tu już założyliśmy 10% redukcję w zużyciu energii. Mam dla Państwa bardzo ważną wiadomość i 

ona nie jest łatwa nawet do skomentowania. Otóż w dwóch przetargach, które ogłosiliśmy 

organizując dużą grupę zakupową, czyli wszystkie instytucje: kultury, UM, wszystkie spółki poszukują 

dostawcy energii i po raz drugi do przetargu nie zgłosił się nikt. Do negocjacji – bo tak przewiduje 
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prawo zamówień publicznych - nie zgłosił się nikt. Takiej sytuacji przez ostanie 30 lat nie było. Nie 

bardzo wiemy, jak to zinterpretować, ponieważ ta ustawowa maksymalna cena dla JST - 785 zł netto 

jest gwarantowana dla tych jednostek, które posiadają umowy. Nasza umowa kończy się 31 grudnia. 

Informowałem premiera o tej sytuacji, informował również prezydent Olsztyna, ale podobna sytuacja 

jest w Jeleniej Górze, w Kołobrzegu i w wielu, wielu innych gminach. My naprawdę dzisiaj nie 

jesteśmy pewni czy w ogóle otrzymamy jakikolwiek prąd w przyszłym roku. Prawdopodobnie tak, bo 

jest instytucja dostawcy zastępczego. Ale nikt nam nie zagwarantuje ceny maksymalnej. Jest chyba 

jakiś błąd w ustawie, która z jednej strony obliguje nas, aby do końca listopada zgłosić do 

odpowiedniego rejestru chęć skorzystania z tej ceny maksymalnej. Ale już słyszymy od innych miast 

– bo my jesteśmy przed tym zgłoszeniem, zrobimy to dzisiaj lub jutro – ale już są miasta, które 

otrzymały odmowę tego zgłoszenia. Czy to oznacza, że będziemy otrzymywać od tego dostawcy 

zapasowego, ale będziemy otrzymywać faktury wg cen na giełdzie? Czy to będzie 2,5 tys. a może 3, a 

może 1.800 – tego dzisiaj nie wiemy. Szkoda, że Pan Piotr Wójcik nie może tego słyszeć, chociaż 

rozmawiałem z nim, bo prezes Tauronu w tym tygodniu – bodajże w poniedziałek – na posiedzeniu 

Komisji Ochrony Środowiska w sejmie, zapytany przez Sekretarza Komisji Wspólnej Rządu i 

Samorządu Pana Marka Wójcika, co w takiej sytuacji należy robić. Publicznie powiedział – 

przypomnę w sejmie na oficjalnym posiedzeniu – iż Tauron będzie przystępował do negocjacji i do 

przetargów. Jak widać słowa nie dotrzymał. I teraz wykazuje tę okoliczność jako jeden z bardzo 

poważnych elementów i czynników zagrożenia.  

No i ostatnia rzecz, która jest na tym slajdzie to odsetki. W styczniu, czy w ogóle w budżecie na ten 

rok 9 mln 400 tys. zł. Jeszcze w listopadzie, czyli rok temu Prezes Narodowego Banku Polskiego 

uspokajał, że inflacja będzie nie za duża a odsetki nie będą rosły. W ciągu roku wzrosły o ponad  

30 mln zł. W przyszłym roku powinniśmy zagwarantować 38,5 mln zł. Nie mamy żadnego wpływu na 

tą wysokość, proszę zobaczyć, to jest wskaźnik WIBOR. Od stycznia 2005 roku, czyli w bardzo długiej 

perspektywie nasze obligacje i kredyty były zaciągane tu, gdzie jest najniższy poziom. Od 2015 roku 

to było 1,5% a w okresie 2020 – 2022 to było raczej bliżej zera. I ten słup, ten wzrost to jest efekt 

kilku miesięcy tego roku. Gdzie ta krzywa się zatrzyma? Trudno powiedzieć. Ale myślę, że to jest 

dosyć poważny problem systemowy, który będzie dotykał zarówno państwa, bo państwo ma potrzeby 

kredytowe – dzisiaj wiemy z debaty publicznej projektu budżetu, że rząd będzie musiał pożyczyć na 

rynkach finansowych 400 mld zł – żeby spłacić część kredytów i obsłużyć zadłużenie. Jeżeli 

popatrzylibyśmy na nasze dochody tylko z jednego, bardzo ważnego aspektu, czyli PIT, to ten wykres 

już Państwo znacie, bo pokazywaliśmy go wielokrotnie. Ta pomarańczowa linia została wyznaczona 

na podstawie wpływów z PIT od roku 2003. Od 2003 do 2019 przyrost PIT był regularny między 7 a 

8, czasem nawet 9%, rok do roku. I nagle w 2019 roku wprowadzono takie zmiany legislacyjne, które 

załamały ten trend i już w 2020 roku w miejsce spodziewanych 155 mln otrzymaliśmy 35. Brakujące 

20 mln odłożyły się w czasie. Co prawda w roku 2021 nastąpiła refleksja i otrzymaliśmy dodatkowo 

22 mln zł, ale ten trend wzrostowy nie został utrzymany. Co więcej, wpłaty te interwencyjnie 

uzupełniające były w grudniu ubiegłego roku i wygenerowały dużą nadwyżkę środków finansowych 

we wszystkich JST, również w naszym budżecie. 2022 rok to już ubytek 49 mln zł. A rok 2023 – dzięki 

arbitralnej decyzji rządu – otrzymamy tylko 126 mln zł. To już nie jest 50% wpływów z PIT. Rząd 

odszedł od tej – można powiedzieć dziesięciolecia stosowanej metody: to co wpłacicie z PIT-u do 

urzędów skarbowych, połowa zostaje w waszej gminie. Tego już nie ma. Możemy o tym zapomnieć. 

Ktoś ustalił, że będzie to 126 mln a nie jak mogliśmy się spodziewać 194. Łącznie przez te 3 lata, 

Tarnów stracił blisko 109 mln zł. 

 I teraz wydatki. Oświata jest najważniejszą dziedziną naszego życia i będzie chroniona w wielu 

aspektach. Są na sali uczniowie, są nauczyciele – możecie być Państwo pewni, możecie przekazać 

swoim koleżankom, kolegom, że w szkołach nie braknie niczego co potrzebujecie do spokojnej pracy. 

Ale to jest 40% wydatków całego budżetu, trzeba o tym pamiętać i wiedzieć. To jest blisko 390 mln zł 

– mówimy „blisko”, ponieważ przy tak dużych kwotach zaplanowanie do 100 tys. zł jest bardzo 

trudne, więc możemy się spodziewać jakiś korekt w ciągu roku. Nie na wszystkie działania mamy 

wpływ, bo powstają szkoły niepubliczne one ustawowe dotacje, które zawierają się w tych 40%. Jak 

widzicie Państwo pozostałe wydatki to pomoc społeczna, blisko 140 mln, wspomniana kultura 2,1% 

- to jest ponad 20 mln zł. Zapewne będziemy robić wszystko, żeby tą kwotę zwiększyć, ale też trzeba 
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mieć świadomość potrzeb we wszystkich innych sektorach. Właśnie wspomnianej pomocy społecznej, 

kulturze fizycznej, sporcie czy w gospodarce komunalnej. Administracja publiczna tutaj dużo osób 

szuka możliwości oszczędności to jest 6% naszego budżetu. Ale przypomnę co to jest administracja 

publiczna. To jest wykonywanie działań naszego państwa na naszym terytorium. To są decyzje 

administracyjne. Blisko 100 tys. decyzji administracyjnych wydanych w ciągu roku. Jakość tych 

decyzji jest odpowiednio wysoka, co możemy potwierdzić ilością odwołań czy uchylonych decyzji – 

jest ich naprawdę ułamek procenta. A więc bardzo proszę o ostrożność w takim łatwym definiowaniu 

czy poszukiwaniu w tej skarbonce wolnych środków – była już dzisiaj o tym mowa: a to weźmiemy  

5 mln – to nie jest Szanowni Państwo radni ani takie oczywiste i proszę nie zakładać, że są tam 

rezerwy, które można łatwo uruchomić a na pewno nie w tej skali, w której generowane są różne 

potrzeby. 

Dwa słowa o inwestycjach i o zadłużeniu naszego miasta. Może najpierw o inwestycjach naszego 

miasta. Te inwestycje różnie w zależności od danego roku zamykają się w takim przedziale od 9 czy 

8% do ponad 20%. Skąd takie skokowe różnice? No przede wszystkim z tego cyklu unijnego. W bardzo 

dużym zakresie wykonujemy inwestycje ze środków zewnętrznych, przede wszystkim z UE. W 

ostatnich dwóch latach pojawiły się środki – prawdopodobniej też z UE, ale nazwane Polskim Ładem 

– bo są to środki BGK, na które ten bank zaciąga obligacje i możemy się spodziewać, że one będą 

pokryte m.in. z Krajowego Planu Odbudowy – to jeszcze nie jest przesądzone, bo wiecie Państwo, że 

w ogóle te fundusze są zagrożone. Ale ta cykliczność zależy m.in. z dostępności do tych środków. Na 

przyszły rok zaplanowaliśmy wspomniane blisko 168 mln zł i to jest blisko 18% całego budżetu. To 

jest stosunkowo dużo i to można powiedzieć wyróżnia ten 23 rok z tych poprzednich. Jakie to będą 

projekty? To są tylko wybrane, niektóre z nich bardzo, bo jest ich bardzo dużo ponad 80 inwestycji. 

To m.in. budownictwo mieszkaniowe. To jest budowa trzech kompleksów mieszkaniowych. Jeszcze w 

grudniu będzie zasiedlony jeden z bloków przy Sportowej. Następne bloki przy ul. Krzyskiej będą w 

przyszłym roku. I w tej chwili trwa postępowanie przetargowe na 109 mieszkań przy ul. Jarej. To 

spodziewana modernizacja ul. Braci Saków – dokumentacja jest przygotowana, chyba dzisiaj 

uprawomocnia się zezwolenie na realizację inwestycji. I na tą drogę mamy – co prawda tylko w 

części, i to niewielkiej części, ale przyznane środki w ramach programu rozwoju dróg lokalnych. To 

już trwająca budowa ulicy Pasterskiej i Równoległej. No i sprawy, o których mówiliśmy wielokrotnie 

związane z obiektami sportowymi m.in. mającymi związek z Igrzyskami Europejskimi. Ale teraz 

popatrzcie Państwo na to zestawienie. Te żółte słupki to są nasze kredyty czy obligacje. One rok do 

roku nie rosną tak gwałtownie – wyraźnie widać wyhamowanie. Bo w tej kwocie 230 mln – pokazuję 

perspektywę od 2014 roku - ten przyrost z 230 do 500, czy 480 w ty roku, ile będzie w przyszłym to 

no to jeszcze są prognozy. To jest wzrost o ponad 230, 240 mln zł. Ale te niebieskie słupki to przyrost 

inwestycji. Jak Państwo widzicie przyrost inwestycji jest zdecydowanie większy, ta dynamika jest o 

wiele większa niż przyrost zobowiązań. A więc pieniądze, które pożyczyliśmy służą naszemu 

rozwojowi, służą jakby wyprzedzeniu tych wszystkich procesów, które podnoszą jakość naszego życia. 

Tyle krótkiej prezentacji. Rozpoczniemy prace nad budżetem. Mam nadzieję, że po ewentualnych 

decyzjach w sprawie dochodu będziemy mogli je zamknąć jeszcze w tym roku. Dziękuję bardzo.   

Radni nie zabierali głosu w dyskusji.                

Rada Miejska w Tarnowie przyjęła informację na temat projektu budżetu Gminy Miasta Tarnowa na 

2023 r.  

                                             

Ad. 10) [6] Zmiana uchwały w sprawie Regulaminu Wynagradzania 

Nauczycieli – podjęcie uchwały. 

Opinia Komisji Oświaty – pozytywna – zał. nr 16 

Radni nie zabierali głosu w dyskusji.  

Uchwała Nr LXXVI/720/2022 Rady Miejskiej w Tarnowie z dnia 24 listopada 2022 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie Regulaminu Wynagradzania Nauczycieli została podjęta. 
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 Za podjęciem uchwały głosowało 17 radnych (Grażyna Barwacz, Mirosław Biedroń, Marek 

Ciesielczyk, Krzysztof Janas, Zbigniew Kajpus, Stanisław Klimek, Barbara Koprowska, Roman 

Korczak, Jakub Kwaśny, Adam Sajdak, Grzegorz Światłowski, Angelika Świtalska, Marian 

Wardzała, Piotr Wójcik, Tadeusz Żak, Tomasz Żmuda, Jolanta Żurowska), nikt nie był przeciw i nie 

wstrzymał się od głosu, 7 radnych (Agnieszka Danielewicz, Józef Gancarz, Piotr Górnikiewicz, Anna 

Krakowska, Krystyna Mierzejewska, Dawid Solak, Sebastian Stepek) nie oddało głosu,  

1 radna (Kinga Klepacka) była nieobecna na sesji. 

Ad. 11) [V] Zmiana uchwały w sprawie utworzenia Subregionalnego Centrum 

Wsparcia Opiekunów Nieformalnych Osób Niesamodzielnych oraz nadania mu 

statutu – podjęcie uchwały. 

Opinia Komisji Rodziny i Spraw Społecznych – zał. nr 17  

Radni nie zabierali głosu w dyskusji. 

Uchwała Nr LXXVI/721/2022 Rady Miejskiej w Tarnowie z dnia 24 listopada 2022 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie utworzenia Subregionalnego Centrum Wsparcia Opiekunów Nieformalnych 

Osób Niesamodzielnych oraz nadania mu statutu (z autopoprawką) została podjęta. 

Za podjęciem uchwały głosowało 17 radnych (Grażyna Barwacz, Mirosław Biedroń, Marek 

Ciesielczyk, Krzysztof Janas, Zbigniew Kajpus, Stanisław Klimek, Barbara Koprowska, Roman 

Korczak, Jakub Kwaśny, Adam Sajdak, Grzegorz Światłowski, Angelika Świtalska, Marian 

Wardzała, Piotr Wójcik, Tadeusz Żak, Tomasz Żmuda, Jolanta Żurowska), nikt nie był przeciw i nie 

wstrzymał się od głosu, 7 radnych (Agnieszka Danielewicz, Józef Gancarz, Piotr Górnikiewicz, Anna 

Krakowska, Krystyna Mierzejewska, Dawid Solak, Sebastian Stepek) nie oddało głosu, 1 radna 

(Kinga Klepacka) była nieobecna na sesji. 

Ad. 12) [VI] Ustalenie wysokości opłat z tytułu usług świadczonych przez 

Subregionalne Centrum Wsparcia Opiekunów Nieformalnych Osób 

Niesamodzielnych Bezpieczna Przystań w Tarnowie – podjęcie uchwały. 

Opinia Komisji Rodziny i Spraw Społecznych – zał. nr 18  

W imieniu Prezydenta Miasta, Dyrektor Wydziału Rozwoju Miasta Rafał Koścień zgłosił 

autopoprawkę do projektu uchwały. § 3 ust. 2 ma brzmieć: „Uchwała wchodzi w życie z dniem  

1 stycznia 2023 r. Dyrektor wyjaśnił, że istnieje prawdopodobieństwo, że uchwała weszłaby w życie 

wcześniej niż 1.01.2023 r., natomiast w tym roku nie możemy pobierać opłat ze względu na jeszcze 

trwający projekt, który kończy się 31 grudnia.  

Radni nie zabierali głosu w dyskusji. 

Uchwała Nr LXXVI/722/2022 Rady Miejskiej w Tarnowie z dnia 24 listopada 2022 r. w sprawie 

wysokości opłat z tytułu usług świadczonych przez Subregionalne Centrum Wsparcia Opiekunów 

Nieformalnych Osób Niesamodzielnych Bezpieczna Przystań w Tarnowie (z autopoprawką) została 

podjęta. 

Za podjęciem uchwały głosowało 19 radnych (Grażyna Barwacz, Mirosław Biedroń, Marek 

Ciesielczyk, Piotr Górnikiewicz, Krzysztof Janas, Zbigniew Kajpus, Stanisław Klimek, Barbara 

Koprowska, Roman Korczak, Jakub Kwaśny, Krystyna Mierzejewska, Adam Sajdak, Grzegorz 

Światłowski, Angelika Świtalska, Marian Wardzała, Piotr Wójcik, Tadeusz Żak, Tomasz Żmuda, 

Jolanta Żurowska), nikt nie był przeciw i nie wstrzymał się od głosu, 5 radnych (Agnieszka 

Danielewicz, Józef Gancarz, Anna Krakowska, Dawid Solak, Sebastian Stepek) nie oddało głosu, 1 

radna (Kinga Klepacka) była nieobecna na sesji. 
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Ad. 13) [VII] Zmiana uchwały w sprawie Gminnego Programu Rewitalizacji dla 

miasta Tarnowa na lata 2017-2022 – podjęcie uchwały. 

Opinia Komisji Strategii Rozwoju Miasta – pozytywna – zał. nr 19 

Radni nie zabierali głosu w dyskusji. 

Uchwała Nr LXXVI/723/2022 Rady Miejskiej w Tarnowie z dnia 24 listopada 2022 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie Gminnego Programu Rewitalizacji dla miasta Tarnowa na lata 2017-2022 została 

podjęta.  

 

Za podjęciem uchwały głosowało 20 radnych (Grażyna Barwacz, Mirosław Biedroń, Marek 

Ciesielczyk, Piotr Górnikiewicz, Krzysztof Janas, Zbigniew Kajpus, Stanisław Klimek, Barbara 

Koprowska, Roman Korczak, Jakub Kwaśny, Krystyna Mierzejewska, Adam Sajdak, Sebastian 

Stepek, Grzegorz Światłowski, Angelika Świtalska, Marian Wardzała, Piotr Wójcik, Tadeusz Żak, 

Tomasz Żmuda, Jolanta Żurowska), przeciw -  1 radna (Anna Krakowska), nikt nie wstrzymał się od 

głosu, 3 radnych (Agnieszka Danielewicz, Józef Gancarz, Dawid Solak) nie oddało głosu,  

1 radna (Kinga Klepacka) była nieobecna na sesji. 

 

Ad. 14) [VIII] Ustanowienie roku 2023 w Tarnowie Rokiem Karola 

Olszewskiego i Zygmunta Wróblewskiego – podjęcie uchwały. 

Projekt uchwały jest inicjatywą klubu radnych Prawa i Sprawiedliwości. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jakub Kwaśny zwrócił się do Przewodniczącego klubu radnych 

PiS z prośbą o zabranie głosu. 

Radny Mirosław Biedroń: Bardzo dziękuję. Rzeczywiście zwracam się do Szanownych Państwa 

radnych, wszystkich Pań i Panów o podjęcie tej uchwały. To jest rok Karola Olszewskiego i Zygmunta 

Wróblewskiego mamy uzasadnienie, w którym przypominamy to wielkie odkrycie, jakie dokonali w 

1883 roku, czyli skroplenie po raz pierwszy na świecie tlenu, azotu, tlenku węgla. Karol Olszewski 

był związany z Tarnowem – był absolwentem I LO w Tarnowie i to odkrycie, ta rocznica odkrycia jest 

takim momentem, kiedy warto podjąć taką uchwałę, żeby rok Karola Olszewskiego i Zygmunta 

Wróblewskiego w Tarnowie był w przyszłym roku. 140 rocznica odkrycia, które było jednym z 

najważniejszych, jeśli chodzi o nauki ścisłe. Rozpoczęło wiele prac dotyczących syntez chemicznych 

rozwiązań związanych z obniżaniem temperatur, kriogenika to wszystko zawdzięczamy tym dwóm 

osobom, które pracowały w tej sprawie. Myślę, że to jest też dobry moment, żeby taki rok został 

ustanowiony, ponieważ otworzyliśmy niedawno Pasaż Odkryć i w tym miejscu jedna z sal, jest salą 

właśnie Karola Olszewskiego. W ten sposób jest przypomniana ta postać osoby związanej z 

Tarnowem. Proszę o pozytywne zaopiniowanie tego wniosku. Ja wyrażam nadzieję, że w przyszłym 

roku chociażby w Pasażu Odkryć takie spotkania, zajęcia związane właśnie z chemią, nawiązujące 

do doświadczeń Karola Olszewskiego i Zygmunta Wróblewskiego będą realizowane. Jedna jeszcze 

malutka autopoprawka w uzasadnieniu tam wdarł się taki błąd drukarski, jeśli chodzi o informację o 

Zygmuncie Wróblewskim zmarł w 1888 a nie jak jest podane w 1880. Proszę o taką w uzasadnieniu 

autopoprawkę. Bardzo proszę o przyjęcie tego wniosku, który jak mówię myślę, że zainspiruje wielu 

młodych tarnowian do odkrywania wiedzy, do bycia otwartymi na oszukiwanie rozwiązań 

naukowych. Bardzo dziękuję. 

Więcej głosów w dyskusji nie było.          

Uchwała Nr LXXVI/724/2022 Rady Miejskiej w Tarnowie z dnia 24 listopada 2022 r. w sprawie 

ustanowienia roku 2023 w Tarnowie Rokiem Karola Olszewskiego i Zygmunta Wróblewskiego 

została podjęta. 

Za podjęciem uchwały głosowało 22 radnych (Grażyna Barwacz, Mirosław Biedroń, Marek 

Ciesielczyk, Agnieszka Danielewicz, Piotr Górnikiewicz, Krzysztof Janas, Zbigniew Kajpus, 

Stanisław Klimek, Barbara Koprowska, Roman Korczak, Anna Krakowska, Jakub Kwaśny, Krystyna 

Mierzejewska, Adam Sajdak, Sebastian Stepek, Grzegorz Światłowski, Angelika Świtalska, Marian 
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Wardzała, Piotr Wójcik, Tadeusz Żak, Tomasz Żmuda, Jolanta Żurowska), nikt nie był przeciw i nie 

wstrzymał się od głosu, 2 radnych (Józef Gancarz, Dawid Solak) nie oddało głosu, 1 radna (Kinga 

Klepacka) była nieobecna na sesji. 

 

Ad. 15) [XI] Uchylenie uchwały w sprawie nadania nazwy ulicy w mieście 

Tarnowie oraz nadanie nazwy ulicy w mieście Tarnowie – podjęcie uchwały. 

(ulica Haliny Poświatowskiej)  
Projekt uchwały jest inicjatywą Komisji ds. Nazewnictwa Ulic i Placów Publicznych Rady Miejskiej 

w Tarnowie. 

Radni nie zabierali głosu w dyskusji. 

Uchwała Nr LXXVI/725/2022 Rady Miejskiej w Tarnowie z dnia 24 listopada 2022 r. w sprawie 

uchylenia uchwały w sprawie nadania nazwy ulicy w mieście Tarnowie oraz nadania nazwy ulicy w 

mieście Tarnowie (ulica Haliny Poświatowskiej) została podjęta. 

Za podjęciem uchwały głosowało 22 radnych (Grażyna Barwacz, Mirosław Biedroń, Marek 

Ciesielczyk, Agnieszka Danielewicz, Piotr Górnikiewicz, Krzysztof Janas, Zbigniew Kajpus, 

Stanisław Klimek, Barbara Koprowska, Roman Korczak, Anna Krakowska, Jakub Kwaśny, Krystyna 

Mierzejewska, Adam Sajdak, Sebastian Stepek, Grzegorz Światłowski, Angelika Świtalska, Marian 

Wardzała, Piotr Wójcik, Tadeusz Żak, Tomasz Żmuda, Jolanta Żurowska), nikt nie był przeciw i nie 

wstrzymał się od głosu, 2 radnych (Józef Gancarz, Dawid Solak) nie oddało głosu, 1 radna (Kinga 

Klepacka) była nieobecna na sesji. 

 

Ad. 16) [XII] Nadanie nazwy nieruchomości w mieście Tarnowie – podjęcie 

uchwały. (Skwer Ireny Sendlerowej) 
 

Projekt uchwały jest inicjatywą Komisji ds. Nazewnictwa Ulic i Placów Publicznych Rady Miejskiej 

w Tarnowie. 

Radni nie zabierali głosu w dyskusji. 

Uchwała Nr LXXVI/726/2022 Rady Miejskiej w Tarnowie z dnia 24 listopada 2022 r. w sprawie 

nadania nazwy nieruchomości w mieście Tarnowie (Skwer Ireny Sendlerowej) została podjęta.  

Za podjęciem uchwały głosowało 22 radnych (Grażyna Barwacz, Mirosław Biedroń, Marek 

Ciesielczyk, Agnieszka Danielewicz, Piotr Górnikiewicz, Krzysztof Janas, Zbigniew Kajpus, 

Stanisław Klimek, Barbara Koprowska, Roman Korczak, Anna Krakowska, Jakub Kwaśny, Krystyna 

Mierzejewska, Adam Sajdak, Sebastian Stepek, Grzegorz Światłowski, Angelika Świtalska, Marian 

Wardzała, Piotr Wójcik, Tadeusz Żak, Tomasz Żmuda, Jolanta Żurowska), nikt nie był przeciw i nie 

wstrzymał się od głosu, 2 radnych (Józef Gancarz, Dawid Solak) nie oddało głosu,  

1 radna (Kinga Klepacka) była nieobecna na sesji. 

 

Ad. 17) [XIII] Nadanie nazwy nieruchomości w mieście Tarnowie – podjęcie 

uchwały. (Skwer Janiny Wałęgi-Filozof) 

Projekt uchwały jest inicjatywą Komisji ds. Nazewnictwa Ulic i Placów Publicznych Rady Miejskiej 

w Tarnowie. 

Radni nie zabierali głosu w dyskusji. 

Uchwała Nr LXXVI/727/2022 Rady Miejskiej w Tarnowie z dnia 24 listopada 2022 r. w sprawie 

nadania nazwy nieruchomości w mieście Tarnowie (Skwer Janiny Wałęgi-Filozof) została podjęta. 

Za podjęciem uchwały głosowało 22 radnych (Grażyna Barwacz, Mirosław Biedroń, Marek 

Ciesielczyk, Agnieszka Danielewicz, Piotr Górnikiewicz, Krzysztof Janas, Zbigniew Kajpus, 

Stanisław Klimek, Barbara Koprowska, Roman Korczak, Anna Krakowska, Jakub Kwaśny, Krystyna 

Mierzejewska, Adam Sajdak, Sebastian Stepek, Grzegorz Światłowski, Angelika Świtalska, Marian 

Wardzała, Piotr Wójcik, Tadeusz Żak, Tomasz Żmuda, Jolanta Żurowska), nikt nie był przeciw i nie 
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wstrzymał się od głosu, 2 radnych (Józef Gancarz, Dawid Solak) nie oddało głosu, 1 radna (Kinga 

Klepacka) była nieobecna na sesji. 

Ad. 18) [XIV] Rozpatrzenie petycji dotyczącej podjęcia uchwały o wygaśnięciu 

mandatu Pana Jakuba Kwaśnego z powodu niezłożenia w terminach określonych 

w odrębnych przepisach oświadczenia o swoim stanie majątkowym – podjęcie 

uchwały. 

Projekt uchwały jest inicjatywą Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Rady Miejskiej w Tarnowie. 

Radny Marek Ciesielczyk: Nie wiem do kogo kierować pytanie czy do Pana Klimka, czy do Pana 

Kwaśnego. No bo tu zarzut jest taki trochę dziwaczny. Albo Pan złożył, albo Pan nie złożył. To są 

dwie możliwości. Skąd w ogóle pojawił się taki zarzut czy w ogóle ktoś potrafi odpowiedzieć na to 

pytanie. A drugi taki wybiegający trochę w przyszłości, bo tu się zanosi na to, że przez najbliższe 

kilkanaście miesięcy to będziemy mieli dużo takich spraw. Czy można by było, czy Państwo 

praktykujecie coś takiego, czy nie, żeby zapraszać tych ludzi. Jakby ktoś miał jakieś pytania np. ja 

bym chętnie spytał tego człowieka, dlaczego on w ogóle taki zarzut stawia i nam tutaj zabiera czas. 

Może nie zabiera? Może to jest słuszny zarzut. Ale z tych wyjaśnień wynika, że nie. Więc pytanie o 

zapraszanie. Czy taka praktyka jest przewidziana? No i w ogóle skąd to się wzięło? 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jakub Kwaśny: Złożyłem, co komisja zaraz potwierdzi. Nie dość, 

że złożyłem, to złożyłem jeszcze jako pierwszy. Trudno mi odpowiadać skąd takie zarzuty, czy skąd 

takie wnioski. Mieliśmy już wcześniej kilka przykładów różnych petycji w różnych sprawach 

zgłaszanych przez tą samą osobę więc ja po prostu pozostawię to bez komentarza. Natomiast jeżeli 

chodzi o praktykę to nie ma praktyki zapraszania. Jeżeli składający petycje, tę czy jakiekolwiek inne 

mają życzenie, sesje są otwarte. Jak wszyscy wiemy, każdy może przyjść. Informacje o sesjach są na 

dwa tygodnie, zaraz po tym jak podpiszę zawiadomienie o zwołaniu są publikowane w BIP. 

Radny Stanisław Klimek: Panie Przewodniczący, Panie radny Marku Ciesielczyku my 

rozpatrzyliśmy, dostaliśmy odpowiedź od Pana Wojewody, że wszystko było zgodnie. A oświadczenie 

Pan Przewodniczący złożył już w lutym. My trochę później. Każdy ma prawo do 30 kwietnia. Więc 

wszyscy w terminie się zmieściliśmy. Jest wszystko prawidłowo więc trudno tutaj o jakieś uchybienia. 

Nie było żadnych uchybień, potwierdził Pan Wojewoda przez swoje biuro prasowe.   

Więcej głosów w dyskusji nie było.        

Uchwała Nr LXXVI/728/2022 Rady Miejskiej w Tarnowie z dnia 24 listopada 2022 r. w sprawie 

rozpatrzenia petycji dotyczącej podjęcia uchwały o wygaśnięciu mandatu Pana Jakuba Kwaśnego z 

powodu niezłożenia w terminach określonych w odrębnych przepisach oświadczenia o swoim stanie 

majątkowym została podjęta. 

Za podjęciem uchwały głosowało 22 radnych (Grażyna Barwacz, Mirosław Biedroń, Marek 

Ciesielczyk, Agnieszka Danielewicz, Piotr Górnikiewicz, Krzysztof Janas, Zbigniew Kajpus, 

Stanisław Klimek, Barbara Koprowska, Roman Korczak, Anna Krakowska, Jakub Kwaśny, Krystyna 

Mierzejewska, Adam Sajdak, Sebastian Stepek, Grzegorz Światłowski, Angelika Świtalska, Marian 

Wardzała, Piotr Wójcik, Tadeusz Żak, Tomasz Żmuda, Jolanta Żurowska), nikt nie był przeciw i nie 

wstrzymał się od głosu, 2 radnych (Józef Gancarz, Dawid Solak) nie oddało głosu, 1 radna (Kinga 

Klepacka) była nieobecna na sesji. 

Ad. 19) [XV] Rozpatrzenia petycji dotyczącej rozpoczęcia prawem 

przewidzianych działań dotyczących rozważenia zasadności podjęcia uchwały o 

wygaśnięciu mandatu Pana Jakuba Kwaśnego z powodu domniemania 

podejrzenia utraty prawa wybieralności, w tym nieposiadania go w dniu wyborów 

– podjęcie uchwały. 

Projekt uchwały jest inicjatywą Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Rady Miejskiej w Tarnowie. 
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Przewodniczący Rady Miejskiej Jakub Kwaśny zwrócił się z zapytaniem do Koordynator Biura 

Radców Prawnych Pani Beaty Baran czy powinien był wyłączyć się z poprzedniego głosowania, jako 

że uchwała dotyczyła jego osoby. 

Koordynator Biura Radców Prawnych Beata Baran: Panie Przewodniczący zgodnie z ustawą radny 

powinien się wyłączyć z głosowania, które dotyczy jego interesu prawnego. W mojej ocenie ta 

sytuacja nie dotyczy Pana interesu prawnego. Ten interes prawny występowałby w momencie, kiedy 

Państwo decydowaliby już o wygaśnięciu Pana mandatu. Natomiast zawsze ocena tej sytuacji należy 

do Państwa. Powinniście to Państwo robić we własnym zakresie.    

Radny Marek Ciesielczyk: Tu sprawa jest skomplikowana. Polskie prawo od 30 lat jest tak 

formułowane, żeby adwokaci zarabiali pieniądze, czyli interpretowali. Ta ustawa zarówno Kodeks 

cywilny jak i ustawa Kodeks wyborczy zawierają definicję miejsca stałego zamieszkania. Ale ono jest 

tak sformułowane, że można je różnie interpretować niestety. Tak jak to często bywa w polskim 

prawie. I tutaj muszą być spełnione równocześnie dwa warunki. Po pierwsze ktoś musi mieszkać 

faktycznie, fizycznie w jakimś miejscu X albo Y. A po drugie jak mówi ustawodawca musi mieć zamiar 

mieszkania. I to jest tak nieprecyzyjne, że można było wydawać różne wyroki. Jakbyście Państwo 

prześledzili historię wyroków, które dotyczą tego typu sytuacji np. pozbawia się radnego mandatu 

dlatego, że nie mieszka na stałe w danej gminie to zobaczylibyście jakie te wyroki są dziwaczne. Raz 

jest tak, raz jest tak, chociaż sytuacje są bardzo podobne. I tutaj, jeżeli chodzi o drugi warunek no to 

interpretuje się to tak, że osoba mieszka na stałe, można mieć tylko jedno miejsce zamieszkania. 

Osoba mieszka na stałe w danym mieście czy wiosce, jeżeli jest związana także zawodowo, rodzinnie, 

finansowo jeszcze są tam jakieś inne przymioty. No i jak to rozstrzygnąć? Są przypadki pozbawiania 

radnych mandatów własne dlatego, że ostatecznie, jak już zapadała decyzja sądu to się okazało, że 

sąd uważa, że dana osoba nie mieszka na stałe w miejscu X albo Y. Ja osobiście uważam – opierając 

się na informacjach, które posiadam, że Pan radny Kwaśny powinien ten mandat stracić. Nie dlatego, 

że go nie lubię – jak on twierdzi – tylko obojętnie o kogo by to chodziło. Tylko ze względu właśnie na 

to prawo, na drugą część tej definicji. I to nawet nie o to chodzi, że pracuje w Krakowie, tylko że 

faktycznie jest związany z Krakowem i zawodowo, i finansowo, no rodzinnie trudno mi powiedzieć, 

ale z tego co wiem…bo gdyby np. żona, dzieci mieszkały np. w Tarnowie to nie byłoby żadnych 

wątpliwości, żadnych, bo jest rodzina w Tarnowie koniec i kropka. Natomiast w tej sytuacji, jeżeli – 

o ile mi wiadomo to Pan Kwaśny mieszka tu i tu fizycznie. Jak ma mieszkania tu i tu, kredyty są tu i 

tu – o ile mi wiadomo – ale związany jest zawodowo na pełen etat z Krakowem i to w różny sposób. 

Więc należy przyjąć, że przyszłość zawodową, przyszłość finansową wiąże z Krakowem a nie z 

Tarnowem. W związku z tym tu ubolewać należy, że prawo jest takie nieprecyzyjne. Ale przykłady, 

które ja znam osobiście z tych wyroków sądowych one pokazują, że jest wysoce prawdopodobne, że 

Pan ten mandat straci. Na postawie tych wyroków, które ja znam. No i teraz co my mamy zrobić? Np. 

mnie tak trochę głupio głosować, tak wbrew Pana interesowi – bo zakładam, że Pan chce być radnym. 

A z drugiej strony nie da się ukryć, że nie jest do końca tak jak Pan mówił, że Pan mieszka w Tarnowie. 

Bardziej mieszka Pan w Krakowie. Prawda jest taka, że mieszka Pan tu i tu. Natomiast ustawa mówi, 

że można mieć jedno miejsce zamieszkania i tu się zaczynają schody. No bo, które z tych miejsc jest 

właściwym miejscem stałego zamieszkania? I dlatego uważam – i to w interesie Pana, myślę jest – 

żeby tę sprawę wyjaśnić, przechodząc całą tą procedurę. I żeby ostatecznie ktoś się wypowiedział – 

nie ktoś - ale sąd, żeby się wypowiedział, jak należy interpretować takie sytuacje i mielibyśmy już po 

prostu jasność już na przyszłość. Wszyscy mogliby to jakoś ocenić, jakie warunki muszą być 

spełnione. No wiecie wielokrotnie takie decyzje – z tego co pamiętam - były podejmowane w jakimś 

takim stylu politycznym – bym powiedział – że tam kogoś się nie lubiło, kogoś się chciało pognębić 

no to mu mandat odbierali. Były takie sytuacje wobec radnych. I to czasami przechodziło, czasami 

nie przechodziło. Ale chodzi o to, żeby prawo zwyciężyło, prawda? A nie jakieś niechęci. No i dlatego 

ja tu trochę jestem rozczarowany postawą Komisji Skarg, że Komisja Skarg – z tego co mi wiadomo, 

bo jak się mylę to proszę mnie skorygować – oparła się zdaje się na opinii Pani mecenas. Tak? No 
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więc ja bym na miejscu komisji zasięgnął języka jednak niezależnych prawników. Jak oni by do tego 

podeszli. No ale tak komisja zadecydowała, no więc trudno.   

Koordynator Biura Radców Prawnych Beata Baran: Ja bym prosiła o definicję: niezależny prawnik 

– to po pierwsze. A po drugie rzecz dotyczy tego, że definicja miejsca zamieszkania składa się z dwóch 

aspektów tak jak tu Pan podniósł, ale nie tak jak Pan dokończył. Czyli to jest aspekt obiektywny 

dotyczący faktycznie miejsca zamieszkania w danym miejscu. A drugi to jest aspekt subiektywny. Czyli 

każdy człowiek we własnym zakresie decyduje o tym jakie jest jego miejsce zamieszkania – to po 

pierwsze. Po drugie jak Pan słusznie zauważył Kodeks wyborczy zbudowany jest w ten sposób, że 

zawiera tą definicję. W ramach tych aspektów nie bada się miejsca zamieszkania. Nie bada się 

miejsca pracy, jeżeli chodzi o miejsce zamieszkania. Natomiast kwestia zatrudnienia jest 

przedmiotem oceny, ale w innych aspektach. Np. Państwo jako rani nie możecie być zatrudnieni w 

urzędzie gminy, w której uzyskaliście mandat, to są te kwestie. Czyli należy podzielić sprawę utraty 

mandatu na kwestie dotyczące posiadania biernego lub czynnego prawa wyborczego od kwestii 

dotyczących zakazów dotyczących zatrudnienia. I Komisja Skarg zbadała tą kwestię w tych granicach 

w jakich zażądał to wnoszący petycję. Czyli w zakresie pozbawienia Pana Przewodniczącego prawa 

wyborczego. Tylko i wyłącznie w tym zakresie. Nie było tam kwestii definicji, nie ma kwestii 

dotyczących miejsca zatrudnienia. Koniec, kropka. Natomiast jeżeli mamy być precyzyjni, Państwo 

składacie oświadczenia, podajecie Państwo swoje miejsce pracy – nie jest to żadna tajemnica. Na tej 

sali jest kilka innych osób, które dokładnie na tych samych zasadach funkcjonują. Czyli nie są 

zatrudnieni w Tarnowie. W związku z tym, jeżeli by już należało do sprawy podejść to Rada powinna 

zrobić dyskusję na temat innych postaci, bo nie można …wszyscy są równi wobec prawa, tak? Tak, 

czy nie? Tak. W związku z tym nie można wybrać Pana Przewodniczącego i tylko jemu zrobić 

weryfikację jego życia osobistego nie kierując tego w stosunku do innych osób.     

Radny Marek Ciesielczyk: Ma Pani rację po części. Dlatego, że faktycznie w wyrokach, które ja 

czytałem miejsce pracy nie odgrywa roli, ale jeżeli weźmiemy pod uwagę tę interpretację, która 

dotyczy wiązania przyszłości np. finansowym miejscem X albo Y, to tak. I w związku z tym tutaj ten 

aspekt powiązania finansowego on odgrywa rolę i był uwzględniany w wyrokach. Natomiast to, że 

jakiś tam obywatel złożył akurat– nie wiem nawet kto, czy to jest ten sam gość czy nie – akurat złożył 

petycję w sprawie Pana Kwaśnego, to ja już nie wnikam w to, dlaczego. Ja z nim tego nie 

konsultowałem. A co do innych radnych, to istnieje taka sama możliwość jak w przypadku tego autora 

petycji, może składać tutaj petycje wobec nas wszystkich jak ma takie hobby i tyle. Ja właśnie ze 

względu na to, że Pani tutaj podaje taką interpretację a ja czytałem wyroki, które zawierały nieco 

inne spojrzenie. To bardzo byłbym ciekaw co w tej sprawie, konkretnej zadecyduje sąd.  

Przewodniczący Rady Miejskiej Jakub Kwaśny: Pozwolę sobie bardzo krótko zabrać głos, 

ponieważ radny w końcowej części podważył mój zamiar. To Panie radny, ponieważ podoba mi się 

lokalizacja Pana domu, że złoże Panu ofertę. Być może tą ofertą zakupu nieruchomości udowodnię 

Panu, że mój zamiar jest taki a nie inny. Mam nadzieję, że zechce mi Pan swój dom sprzedać. Skoro 

poruszył już Pan kwestie nieruchomości, kredytów. Okazuje się, że mam jeszcze zdolność kredytową. 

Więc po sesji podejdę z taką ofertą.  

Uchwała Nr LXXVI/729/2022 Rady Miejskiej w Tarnowie z dnia 24 listopada 2022 r. w sprawie 

rozpatrzenia petycji dotyczącej rozpoczęcia prawem przewidzianych działań dotyczących 

rozważenia zasadności podjęcia uchwały o wygaśnięciu mandatu Pana Jakuba Kwaśnego z powodu 

domniemania podejrzenia utraty prawa wybieralności, w tym nieposiadania go w dniu wyborów 

została podjęta. 

Za podjęciem uchwały głosowało 20 radnych (Grażyna Barwacz, Mirosław Biedroń, Agnieszka 

Danielewicz, Piotr Górnikiewicz, Krzysztof Janas, Zbigniew Kajpus, Stanisław Klimek, Barbara 

Koprowska, Roman Korczak, Anna Krakowska, Jakub Kwaśny, Krystyna Mierzejewska, Adam 

Sajdak, Sebastian Stepek, Grzegorz Światłowski, Angelika Świtalska, Marian Wardzała, Piotr 

Wójcik, Tadeusz Żak, Tomasz Żmuda), przeciw – 1 radny (Marek Ciesielczyk), wstrzymała się 1 

radna (Jolanta Żurowska), 2 radnych (Józef Gancarz, Dawid Solak) nie oddało głosu, 1 radna (Kinga 

Klepacka) była nieobecna na sesji. 
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Ad. 20) [XVI] Postanowienie dotyczące zdalnego trybu obradowania Rady 

Miejskiej w Tarnowie – podjęcie uchwały. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jakub Kwaśny odczytał § 1 uchwały. 

Radni nie zabierali głosu w dyskusji. 

Uchwała Nr LXXVI/730/2022 Rady Miejskiej w Tarnowie z dnia 24 listopada 2022 r. w sprawie 

zdalnego trybu obradowania Rady Miejskiej w Tarnowie została podjęta. 

Za podjęciem uchwały głosowało 22 radnych (Grażyna Barwacz, Mirosław Biedroń, Marek 

Ciesielczyk, Agnieszka Danielewicz, Piotr Górnikiewicz, Krzysztof Janas, Zbigniew Kajpus, 

Stanisław Klimek, Barbara Koprowska, Roman Korczak, Anna Krakowska, Jakub Kwaśny, Krystyna 

Mierzejewska, Adam Sajdak, Sebastian Stepek, Grzegorz Światłowski, Angelika Świtalska, Marian 

Wardzała, Piotr Wójcik, Tadeusz Żak, Tomasz Żmuda, Jolanta Żurowska), nikt nie był przeciw i nie 

wstrzymał się od głosu, 2 radnych (Józef Gancarz, Dawid Solak) nie oddało głosu, 1 radna (Kinga 

Klepacka) była nieobecna na sesji. 

Ad. 21) [XVII] Aktualizacja założeń do planu zaopatrzenia Gminy Miasta 

Tarnowa w ciepło, energię elektryczną i paliwa gazowe na lata 2012 – 2030 – 

podjęcie uchwały. 
 

Zastępca Prezydenta Miasta Tadeusz Kwiatkowski zgłosił następujące autopoprawki do uchwały:  

• Strona 1 usunąć jeden nawias, 

Zmienić słowo „załądczniku” na „załączniku” 

• Strona 2 zamienić zdanie drugie zawarte w akapicie 8 na  

„Potencjalnie jednym z najefektywniejszych sposobów zastąpienia części paliw kopalnych źródłami 

odnawialnymi jest energia geotermalna.” 

• Strona 5 pkt 2  

Zmienić „Pzostałą” na „Pozostałą” 

• W uzasadnieniu 

Słowo „się” zmienić na „się” 

Słowo „mie” zmienić na „nie”. 

Radna Anna Krakowska: Panie Wiceprezydencie proszę powiedzieć, proszę wyjaśnić, bo ja 

oczywiście czytam uzasadnienie do tej uchwały i proszę mi powiedzieć, czy geotermia ma w Tarnowie 

szansę rozwoju? Czy w ogóle może być traktowana jako alternatywne, nieszkodliwe dla środowiska 

źródło energii cieplnej? 

Zastępca Prezydenta Miasta Tadeusz Kwiatkowski: Myślę, że tak, że geotermia ma szansę rozwoju, 

dlatego został złożony wniosek do Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska o dotację na 

zrobienie odwiertu. I ten wniosek jest złożony i dlatego te uchwały, które dzisiaj są przygotowane, są 

niezbędne, aby były dodatkowym załącznikiem do tego wniosku. Także nasz wniosek jest 

procedowany w Narodowym Funduszu Ochrony Środowiska, jeżeli pozyskamy te środki z badań 

wiemy, że w okolicy ulicy Traktorowej są źródła geotermii. Dlatego chcemy przeprowadzić odwierty 

i sprawdzić jakiej jakości jest ta woda, jakiej temperatury i wtedy opracowalibyśmy całą 

dokumentację wydobycia tej wody.   

Radna Anna Krakowska: Czy można w ogóle ustalać jakieś ramy czasowe takich przedsięwzięć? To 

będzie za rok, dwa, pięć? 

Zastępca Prezydenta Miasta Tadeusz Kwiatkowski: Jeżelibyśmy pozyskali środki no to w tym roku 

przystąpilibyśmy do ogłoszenia przetargu i realizacji odwiertu. 

Radna Anna Krakowska: Samo zaopatrzenie w ciepło i w wodę jest bardzo logiczne, jasne i zgodne 

z tym co nazywamy zieloną, bezpieczną energią. Dziękuje bardzo. 

Więcej głosów w dyskusji nie było. 
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Uchwała Nr LXXVI/731/2022 Rady Miejskiej w Tarnowie z dnia 24 listopada 2022 r. w sprawie 

aktualizacji założeń do planu zaopatrzenia Gminy Miasta Tarnowa w ciepło, energię elektryczną i 

paliwa gazowe na lata 2012 – 2030 (z autopoprawką) została podjęta. 

Za podjęciem uchwały głosowało 21 radnych (Grażyna Barwacz, Mirosław Biedroń, Marek 

Ciesielczyk, Agnieszka Danielewicz, Piotr Górnikiewicz, Krzysztof Janas, Stanisław Klimek, 

Barbara Koprowska, Roman Korczak, Anna Krakowska, Jakub Kwaśny, Krystyna Mierzejewska, 

Adam Sajdak, Sebastian Stepek, Grzegorz Światłowski, Angelika Świtalska, Marian Wardzała, Piotr 

Wójcik, Tadeusz Żak, Tomasz Żmuda, Jolanta Żurowska), nikt nie był przeciw i nie wstrzymał się 

od głosu, 3 radnych (Józef Gancarz, Zbigniew Kajpus, Dawid Solak) nie oddało głosu, 1 radna (Kinga 
Klepacka) była nieobecna na sesji. 

 

Ad. 22) [XVIII] Uchwalenie Planu gospodarki niskoemisyjnej dla miasta 

Tarnowa na lata 2022 – 2030 – podjęcie uchwały. 

W imieniu Prezydenta Miasta, Dyrektor Wydziału Ochrony Środowiska Marek Kaczanowski 

zgłosił autopoprawkę do projektu uchwały. Poinformował, że chodzi o to samo zdanie, które zostało 

przeklejone do planu gospodarki niskoemisyjnej z opisu geotermii. Na str. 88 w dokumencie „Plan 
gospodarki niskoemisyjnej” w pkt. 5.4 „Geotermia wysokotemperaturowa (głęboka)” w akapicie 

pierwszym, ostatnie zdanie zostaje zmienione na „Potencjalnie jednym z najefektywniejszych 

sposobów zastąpienia części paliw kopalnych źródłami odnawialnymi jest energia geotermalna.” 

Przewodniczący rady Miejskiej Jakub Kwaśny: Ja mam tylko takie pytanie Panie Prezydencie. Czy 

coś by się stało gdybyśmy te dwa punkty przyjęli w grudniu? Ponieważ one zostały przesłane wczoraj 

do radnych. Prawda? Czy coś by się stało gdybyśmy je przyjęli w grudniu? A w tym czasie można 

byłoby uniknąć, ktoś by jeszcze sczytał te projekty uchwał, dwa razy, poprawił zdania. A radni mieliby 

więcej czasu, żeby się z tym zapoznać. 

Radna Anna Krakowska: Jeśli mogę Panie Dyrektorze ja jak czytam w ogóle takie hasło „Plan 

gospodarki niskoemisyjnej dla miasta Tarnowa” to ja jak mantrę powtarzam ciągle pytanie o 

pomiary czystości powietrza w Tarnowie. Panie Dyrektorze ja nie jestem usatysfakcjonowana liczbą 

punktów pomiarowych, gdy chodzi o czystość tarnowskiego powietrza. Ja wiem, że w tym względzie 

niewiele się zmienia. Podobno jest jakiś punkt mobilny, bardzo by mnie to interesowało. Zwłaszcza 

czystość powietrza nad częścią Tarnowa, nad Mościcami. Tam, gdzie jest dużo domów 

jednorodzinnych. Czy jest w ogóle jakaś szansa na zwiększenie liczby tych czujników czystości 

powietrza. Dziękuję. 

Radny Tomasz Żmuda: Ja króciutko Pani radna. Przypominam jest taki czujnik w Zespole Szkół 

Ogólnokształcących nr 1, jest tak samo koło stadionu miejskiego. Więc po jednej i po drugiej stronie 

w Mościcach jest. Więc trzeba tak samo z jego korzystać. Ale tu wniosek Pani radnej jak najbardziej 

słuszny. Czym więcej to będzie lepiej. 

Zastępca Prezydenta Miasta Tadeusz Kwiatkowski: Panie Przewodniczący, jeżeli chodzi o 

procedowanie i przyjęcie, jest to niezbędne ze względu na to, że dostaniemy termin 5 dni na 

uzupełnienie. I dlatego musiałaby być wtedy sesja nadzwyczajna bardzo szybko. Także prosiłbym o 

podjęcie tej uchwały. 

Przewodniczący rady Miejskiej Jakub Kwaśny: Wyrozumiałość, bo pewnie podejmiemy. 

Dyrektor Wydziału Ochrony Środowiska Marek Kaczanowski: Jeżeli można odpowiedzieć Pani 

radnej Annie Krakowskiej. No punktów jest dość dużo. W tej chwili jest ok. 20 punktów w Tarnowie 

i okolicy. A od tego tygodnia przybył jeszcze jeden punkt pomiarowy, o którym mówiliśmy już kiedyś 

to na Szkole Podstawowej nr 11. On już jest, działa i wskazuje i uczniom, i rodzicom, i wszystkim 

mieszkańcom wskazuje jaka jest jakość powietrza w rejonie ul. Mickiewicza i szkoły. 

Radna Anna Krakowska: A ten punkt mobilny? To jest taki punkt mobilny, czyli on jakby się 

przemieszcza, gdy chodzi o pomiar czystości powietrza? Jest taki w Tarnowie rzeczywiście?   
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Dyrektor Wydziału Ochrony Środowiska Marek Kaczanowski: Jeżeli chodzi o punkty mobilne to 

Wojewódzka Inspekcja Ochrony Środowiska posiada taki punkt. Jest to punkt interwencyjny i on robi 

badania tam, gdzie akurat w tej chwili trzeba sprawdzić jakość powietrza. Nie jest to jakiś punkt, 

który jeździ cyklicznie w jakimś rejonie. Tylko tam, gdzie są interwencje. Gdzie jest podejrzenie o 

zanieczyszczenie środowiska.  

Więcej głosów w dyskusji nie było. 

Uchwała Nr LXXVI/732/2022 Rady Miejskiej w Tarnowie z dnia 24 listopada 2022 r. w sprawie 

Planu gospodarki niskoemisyjnej dla miasta Tarnowa na lata 2022 - 2030 (z autopoprawką zgłoszoną 

na sesji) została podjęta. 

Za podjęciem uchwały głosowało 21 radnych (Grażyna Barwacz, Mirosław Biedroń, Marek 

Ciesielczyk, Agnieszka Danielewicz, Piotr Górnikiewicz, Krzysztof Janas, Zbigniew Kajpus, 

Stanisław Klimek, Barbara Koprowska, Roman Korczak, Anna Krakowska, Jakub Kwaśny, Krystyna 

Mierzejewska, Adam Sajdak, Sebastian Stepek, Angelika Świtalska, Marian Wardzała, Piotr Wójcik, 

Tadeusz Żak, Tomasz Żmuda, Jolanta Żurowska), nikt nie był przeciw i nie wstrzymał się od głosu, 

3 radnych (Józef Gancarz, Dawid Solak, Grzegorz Światłowski) nie oddało głosu, 1 radna (Kinga 

Klepacka) była nieobecna na sesji. 

Ad. 23) [7] Sprawozdanie z działalności Prezydenta w okresie międzysesyjnym. 
 

Sprawozdanie Nr 8/2022 z działalności Prezydenta Miasta Tarnowa w okresie od 17 października  

2022 r. do 15 listopada 2022 r. – zał. nr 20 

 

Ad. 24) Odpowiedzi Prezydenta na zapytania i interpelacje radnych. 

Przewodniczący Radny Miejskiej Jakub Kwaśny dopytał, czy odpowiedzi będą udzielone w formie 

pisemnej. 

Zastępca Prezydenta Miasta Tadeusz Kwiatkowski oznajmił, że odpowiedzi będą udzielone w 

formie pisemnej. 

Przewodniczący Radny Miejskiej Jakub Kwaśny zwrócił się do Zastępcy Prezydenta Miasta 

Tadeusza Kwiatkowskiego z prośbą o zachowanie trybu 14 dni na udzielenie odpowiedzi.  

 

Ad. 25) Zamknięcie obrad LXXVI zwyczajnej sesji Rady Miejskiej. 

Po wyczerpaniu porządku obrad Przewodniczący zamknął obrady LXXVI zwyczajnej sesji Rady 

Miejskiej w Tarnowie o godzinie 1422. Na tym Protokół zakończono. 

 

                                                            Przewodniczący Rady Miejskiej w Tarnowie 

 

                                                                  Jakub Kwaśny 

Protokół sporządziła: 

Ewa Kura 
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Załączniki do Protokołu Nr LXXVI/2022 

 

Zał. 1      Lista obecności na LXXVI zwyczajnej sesji RM 24.11.2022 r. 

Zał. 2    Proponowany porządek obrad LXXVI zwyczajnej sesji Rady Miejskiej 24.11.2022 r. 

Zał. 3  Wniosek Prezydenta Miasta Tarnowa o poszerzenie porządku obrad. (mat. II- VII) 

Zał. 4 Wniosek z inicjatywy Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości w Radzie miejskiej w 

Tarnowie. (mat. VIII)   

Zał. 5  Wniosek Prezydenta Miasta Tarnowa o poszerzenie porządku obrad. (mat. IX, X)  

Zał. 6  Wniosek Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Rady o poszerzenie porządku obrad. 

Zał. 7  Wniosek Prezydenta Miasta Tarnowa o poszerzenie porządku obrad.  

Zał. 8  Pismo radnego Stanisława Klimka.  

Zał. 9  Wniosek radnej Anny Krakowskiej.  

Zał. 10 Interpelacja radnej Angeliki Świtalskiej.  

Zał. 11  Opinia Komisji Sportu, Rekreacji i Turystyki dot. przyjęcia Programu współpracy Gminy 

Miasta Tarnowa z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami wymienionymi w art. 3 

ust. 3 ustawy o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie na 2023 r.   

Zał.12 Opinia Komisji Zdrowia dot. jw.  

Zał. 13 Opinia Komisji Rodziny i Spraw Społecznych dot. jw.  

Zał. 14 Opinia Komisji Ekonomicznej dot. zmiany uchwały w sprawie wieloletniej prognozy 

finansowej Gminy Miasta Tarnowa na lata 2022-2037.  

Zał. 15 Opinia Komisji Ekonomicznej dot. zmiany uchwały budżetowej Gminy Miasta Tarnowa na 

rok 2022.  

Zał. 16 Opinia Komisji Oświaty dot. zmiany uchwały w sprawie Regulaminu Wynagradzania 

Nauczycieli.  

Zał. 17 Opinia Komisji Rodziny i Spraw Społecznych dot. zmiany uchwały w sprawie utworzenia 

Subregionalnego Centrum Wsparcia Opiekunów Nieformalnych Osób Niesamodzielnych 

oraz nadania mu statutu. 

Zał. 18 Opinia Komisji Rodziny i Spraw Społecznych dot. ustalenia wysokości opłat z tytułu usług 

świadczonych przez Subregionalne Centrum Wsparcia Opiekunów Nieformalnych Osób 

Niesamodzielnych Bezpieczna Przystań w Tarnowie. 

Zał. 19 Opinia Komisji Strategii Rozwoju Miasta dot. zmiany uchwały w sprawie Gminnego 

Programu Rewitalizacji dla miasta Tarnowa na lata 2017-2022.   
Zał. 20   Sprawozdanie Nr 8/2022 z działalności Prezydenta Miasta Tarnowa.  


